
وزیر امور خارجه گفت: پلمپ های هسته ای را دولت 
اصلاحات شکست، نه احمدی نژاد. 

محمد جواد ظریف در جلسه صبحانه کاری با جمعی از 
نخبگان و فرهیختگان ایرانیان مقیم لهستان در پاسخ به 
سوالی مبنی براینکه اگر احمدی نژاد پلمب های هسته ای 

را نمی شکست امروز برجام شکل می گرفت؟، خاطر نشان 
کرد: پلمپ های هسته ای را احمدی نژاد نشکست بلکه 
دولت اصلاحات شکاند و نامه آن را هم من نوشتم. تصمیمی 
که امروز غرب گرفت می توانست سال ۲۰۰۵ بگیرد. ایران 

اصلا در مذاکرات هسته ای کوتاه نیامد ...
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کریمی قدوسی: خلاف مواضع ما عمل کند، با او برخورد می کنیم 

تهدید لاریجانی

علی اکبر ولایتی:

فتنه گر اصلی منطقه سعودی ها هستند

رئیس جمهور در اجتماع مردم استان آذربایجان غربی در ارومیه:

وجود اختلاف در 
میان قوا، توهم است

مردم در انتخابات به خشونت و افراط گرایی »نه« گفتند

ولایت فقیه، خیمه اتحاد و هدایت در سخت ترین شرایط است

بازگشت »ربنای« استاد شجریان به تلویزیون 

محمد جواد ظریف:

پلمپ های هسته ای را 
دولت اصلاحات شکست، نه احمدی نژاد

مجلس  نماینده  آبادی  نجف  دری  قربانعلی  الله  آیت 
خبرگان در خصوص حوادث اخیر حمله به حوزه علمیه خرم 
آباد گفت: موضوعی که باید به آن توجه کرد این است که از 

زمان احمدی نژاد همه چیز بهم ریخت.  
نماینده مجلس خبرگان با بیان اینکه این آشوب گران 
همان ها هستند که 8 سال روی کار بودند، خاطر نشان کرد: 
متاسفانه ریاست جمهوری آقای احمدی نژاد اشتباه بود و 
باعث بروز این اتفاق ها شد. وی با اشاره به اینکه آنان حرف 
رهبری را زیر پا گذاشتند گفت: هرچه مقام معظم رهبری 
بگویند درست است، کشور را که نمی توان با اینگونه آشوب ها 

و جنگ اداره کرد. باید تعامل داشته باشیم...

به  امام  اینکه  بیان  با  رهبری  نماینده مجلس خبرگان 
اسطوری ای برای همه ارزش هایی که انسان ها به آنها باور 
دارند تبدیل شده است، تأکید کرد: وقتی سخنان امام خمینی 
)س( را تحریف می کنند ظلم به بشریت می شود؛ که آنها را از 

این سرچشمه زلال اسلام ناب محروم می کنند.
آیت الله محسن قمی در گفت و گو با جماران، بزرگداشت 
امام خمینی )س( را فرصتی برای پرسش در مورد چرایی 
و چگونگی نهضت امام دانست و اظهار داشت: با توجه به 
شرایطی که امروز جامعه بشری در آن به سر می برد عطش به 
پیام هایی که در انقلاب امام نهفته است مثل عطش بشریت 
به معنویت، اخلاقیت و عدالت، روز به روز بیشتر می شود. وی 
با اشاره به برنامه هایی که برای بزرگداشت امام خمینی )س( 
برگزار می شود، تأکید کرد: باید تذکر دهیم که از بحث های 
ساختاری و شکلی مقداری به بحث های محتوایی گرایش 
پیدا کنیم. باید اندیشه های امام به صورت جزوه های کوچک 
تهیه و به زبان های مختلف ترجمه شود. همچنین فیلم های 
مستندی از نحوه زندگی امام، نه فقط تولد و ارتحال بلکه 
مدیریت امام در فرآیند انقلاب، تثبیت نظام و ساختار درست 
کردن برای نظام، ساخته شده و  به تصویر کشیده شود؛ 
زیرا امروز بشر خیلی به سیره شخصی امام نیاز دارد. معاون 
امور بین الملل دفتر مقام معظم رهبری با انتقاد از کسانی که 

سخنان امام خمینی را مورد تحریف قرار می دهند ...
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روزنامه صبح ایران
یادگار گرامی امام گفت: هر زمان بتوانیم به وحدت بیشتر نهاد دانشگاهی با آرمان های 
دینی و معنویت اسلامی برسیم کار بزرگی صورت گرفته است و هرچه شکاف میان آنها را 

تقویت کند از عوامل مخرب پایه های نظام اسلامی است.
آیت الله سید حسن خمینی در مراسم تجدید میثاق دانشگاهیان با آرمان های امام و 
تجدید بیعت با مقام معظم رهبری که در حرم مطهر امام برگزار شد، با اشاره به پیشگامی 
دانشجویان دانشگاه تهران در همراهی با امام خمینی در مبارزات، اظهار داشت: وحدت 
میان اقشار، اقوام، مذاهب و حوزه و دانشگاه از بن مایه های اندیشه انقلاب و و آرمان امام 
است؛ ایشان وحدت را علت ایجاد انقلاب و استمرار بقاء آن می دانستند. وی افزود: هر 
عاملی که این وحدت را هدف بگیرد و جامعه را دچار شکاف کند و به تعبیر مقام معظم 

رهبری در جامعه دوقطبی ایجاد کند، بقاء انقلاب را با مشکل مواجه کرده 
است. یادگار امام با اشاره به اینکه یکی از اقسام وحدت، وحدت میان نهاد حوزه 

و دانشگاه است، یادآور شد: این وحدت، همراهی دو بالی است که باعث بقای 
جامعه می شوند؛ گرچه این امر بدان معنا نیست که افرادی که در هرکدام 

از این دو هستند، دروس یکدیگر را بخوانند و علما با رها کردن عناوین 
خود به سوی مدرک گرایی بشتابند یا دانشگاهی ها به سوی تحصیل 

در حوزه بشتابند، بلکه منظور از وحدت توجه به هدف متعالی 
جامعه است. وی گفت: هر زمان بتوانیم به وحدت بیشتر نهاد 

دانشگاهی با آرمان های دینی و معنویت اسلامی برسیم  ...

آیت الله سید حسن خمینی:

هر عاملی که جامعه را دچار شکاف کند، بقاء انقلاب را با مشکل مواجه کرده است
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نمی توان با سانسور و تحریف
حقایق را از مردم پنهان کرد
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آیت الله هاشمی رفسنجانی:
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آیت الله دری نجف آبادی:

از زمان احمدی نژاد 
همه چیز بهم ریخت

آیت الله محسن قمی:

 تحریف 
سخنان امام ظلم 
به بشریت است
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نگاهی به انتخابات 
هیئت رئیسه مجلس

نمايندگان مجلس دهم، در دومين جلسه رسمي خود، 
هيئت رئيسه موقت را برگزيدند. اصلاح طلبان و اصول گرايان، 
بيابند.  اداره مجلس  در  متفاوت  البته  توانستند سهمي 

انتخابات هيئت رئيسه دائم، پس از تصويب اعتبارنامه دوسوم اعضا، صورت خواهد گرفت. 
حال می توان اين پرسش را مطرح كرد كه انتخابات و تركيب هيئت رئيسه چگونه قابل تحليل 

است و چه پيام ها و پيامدهايي دارد؟ اين نوشتار به اين پرسش ها پاسخي كوتاه می دهد.
1-دو فراكسيون اصول گرايان و اميد، فهرست هايی را براي انتخاب هيئت رئيسه، معرفي 
كردند. فهرست اول 9 كرسي و دومين فهرست 3 كرسي را به خود اختصاص دادند. علي 
لاريجاني توانست با بيش از 170 رأی، دوباره به رياست برسد. اين موضوع كه لاريجاني 
حاضر نشد به مصالحه درباره رياست مجلس تن دهد، نشانگر اطمينان او درباره نتيجه 
رقابت بود. نتيجه ای كه توانايي لاريجاني و حاميانش را براي جلب آراي نمايندگان و 
ايجاد زمينه مناسب براي رياست او، برجسته كرد. جلب آراي نمايندگان براي لاريجاني 
چنان صورت گرفت كه بخشي از فراكسيون اميد نيز به او رأی دادند. می توان اين گونه 
جمع بندی كرد كه آن بخش از فراكسيون اميد-كه به جريان اصلاح طلب تعلق دارند به 
عارف و اعتدال گرايان نزديك به اصول گرايان عضو آن فراكسيون به لاريجاني رأی دادند. 
به علاوه لاريجاني و حاميانش توانستند آراي مستقل ها را-كه در معادلات مجلس دهم 
نقش تعيين كننده دارند-جذب كنند. دو فراكسيون، سمت های نايب رييسی را ميان خود 
تقسيم كردند. می توان با توجه به فاصله آراي مطهري و دهقان احتمال داد كه مطهري در 

رأی گيری انتخاب هيئت رئيسه دائم بتواند پيروز شود.
2-هرچند فراكسيون اميد توانست بخشي از كرسی های هيئت رئيسه را به خود 
اختصاص دهد، اما براي افزايش سهم خود بايد به دو نكته توجه كند: اول آن كه به تعامل 
با مستقل ها، بيشتر بپردازد و دوم آنكه نمايندگان شاخص تری را به ميدان رقابت آورد. اين 
موضوع كه فراكسيون اميد ترجيح داد نمايندگان شناخته شده ای را همچون كواكبيان، 

تابش، يوسف نژاد و تاج گردون از صحنه رقابت دورنگه دارد، پرسش انگيز است
3-نكته جالب انتخابات هيئت رئيسه موقت، حضور پرتعداد منتخبان متمايل به پايداري 
در فهرست اصول گرايان بود. اين عده هرچند درمجموع تعداد كمي از كرسی های مجلس 
را در اختياردارند، در ميان اصول گرايان داراي رأی هستند. راه يابی قاضی زاده، رنجبر زاده، 
دهقان و اميرآبادی به هيئت رئيسه، نشانگر نقش تعيين كننده جبهه پايداري در ميان 
اصول گرايان است. همين عامل، پيش ازاين يكي از مهم ترين عوامل شكست سنگين 
اصول گرايان در دو انتخابات رياست جمهوري و مجلس بود و تداوم آن نشانگر آن است كه 

اصول گرايان براي تجديدنظر در رويكردهاي خود، تصميمي ندارند
4-نتيجه انتخابات هيئت رئيسه موقت، سبب شد برخي اصول گرايان و بعضی رسانه های 
آنان، اصلاح طلبان و حاميان آن ها را ريشخند كنند. انتقام گيری از مردم تهران به سبب 
حذف همه داوطلبان فهرست اصول گرايان در انتخابات 7 اسفند در حوزه انتخابيه تهران، 
در تبليغات رسانه ای چند روز گذشته، برجسته بود. حال آنكه هدف مهم اصلاح طلبان و 
اعتدال گرايان در انتخابات مجلس، حذف تندروها و تعديل گرايش مجلس بود. هدفي كه 
محقق شد. هيچ گاه مردم تهران و اصلاح طلبان سراسر كشور براي تغيير رييس مجلس، 
در انتخابات شركت نكردند بلكه از عملكرد لاريجاني درباره برجام رضايت داشتند. به علاوه 
هرچند اصلاح طلبان به سبب رد صلاحيت داوطلبان صاحب نام، مجبور شدند سربازان خود 
را به ميدان رقابت بفرستند و اصول گرايان ميانه رو  را چون لاريجاني و جلالي در فهرست 
خود قرار دهند، اما اكنون حتي با ملاك قرار دادن آراي عارف، فراكسيوني قدرتمند را 
تشكيل می دهند كه می توانند آبستراكسيون كنند و مجلس را از رسميت بيندازند. بعضي 
اصول گرايان در چند روز گذشته، مرتب اين جمله را تكرار می كنند كه ايران، تنها تهران 
نيست. اين گزاره، درست است اما مردم يزد، شيراز، رفسنجان، فارسان، شهركرد، ساري، 
تبريز و بسياري از شهرهاي ديگر نيز، رفتاري همچون مردم تهران داشتند سرانجام آنكه 
رقابت براي سمت های هيئت رئيسه همواره وجود داشته است و اصول گرايان در مجلس نهم 
–كه بيش از 275 كرسي آن را در اختيار داشتند-در رقابتي سنگين ميان لاريجاني و حداد 
براي رياست مجلس درگير بودند. انتخابات هيئت رئيسه موقت، نكات قابل توجهی به همراه 
داشت. اصول گرايان بايد بكوشند از تسلط جبهه پايداري در معادلات اين جناح بكاهند. 
فراكسيون اميد نيز با توجه به آنكه انتخابات هيئت رئيسه دائم و انتخابات نمايندگان مجلس 
در شوراها و مجامع همچون شوراي نظارت بر صداوسيما، هيئت نظارت بر مطبوعات 
و هيئت مركزي نظارت بر انتخابات شوراها و رياست كميسيون های مهم مجلس، در 
پيش است، بايد خود را بازسازي و با جلب آراي مستقل ها و به ميدان آوردن چهره های 

شناخته شده تر، جايگاه خود را در مجلس ارتقا دهد.

آیت الله هاشمی رفسنجانی:

نمی توان با سانسور و تحریف
حقایق را از مردم پنهان کرد

رئيس مجمع تشخيص مصلحت نظام گفت: ديگر زمان انحصاری كردن اطلاع رسانی 
در جوامع گذشته است و رسانه های مجازی بر آن عقيده  ی باطل خط بطلان كشيدند كه 

می توان با سانسور و تحريف، حقايق را از مردم پنهان كرد.
آيت الله هاشمی رفسنجانی پيش از ظهر ديروز در ديدار اعضای هيأت مؤسس خانه ی 
روابط عمومی ايران، با تأكيد بر كاركرد دو سويه روابط عمومی ها برای بيان حرف های 
حاكميت و مردم و رساندن پيام متقابل آنان به همديگر، اظهار داشت: روابط عمومی ها 
در سازمان ها و نهادها، هم حكم گوش را برای شنيدن نكته ها و انتقادات دارند و هم مانند 

دست و زبان، بايد نيازها، نظرها و بايدها و نبايدهای نظام و مردم را بگويند و بنويسند.
وی، حقيقت را شرط اصلی موفقيت روابط عمومی ها در هر جامعه و حاكميتی دانست و 
گفت: حقيقت در ذات خويش جذابيت هايی دارد كه فطرت هر انسانی آن را می پذيرد و اگر 

به پيرايه های غير واقعی آغشته گردد، حتی اگر پذيرش عمومی يابد، مقطعی خواهد بود.
آيت الله هاشمی رفسنجانی، با اشاره به رشد خيره كننده رسانه های مجازی در كشور و 
تأثيراتی كه بر جهت دهی افكار عمومی در جامعه دارند، گفت: ديگر زمان انحصاری كردن 
اطلاع رسانی در جوامع گذشته است و رسانه های مجازی بر آن عقيده  ی باطل خط بطلان 

كشيدند كه می توان با سانسور و تحريف، حقايق را از مردم پنهان كرد.
وی با توصيه ی به مسؤولين روابط عمومی های سازمان ها و نهادهای مختلف و متعدد 
كشور، گفت: نصيحت من به شما به عنوان زبان متقابل مردم و نظام اين است كه مسايل 

را خيلی صريح و صادقانه بگوييد.
آيت الله هاشمی رفسنجانی، با بيان اين جمله كه »مسؤولين روابط عمومی وظيفه ی 
سنگينی دارند«، گفت: اين كه در همه ی دستگاه ها و نهادها، پست روابط عمومی، ضروری 
و ماندگار است، به خاطر اين است كه مسؤولين نهادها و دستگاه ها ملزمند در همه ی سطوح 

نظرات خود را به جامعه برسانند و حرف های مردم را بشنوند.
رئيس مجمع تشخيص مصلحت نظام، با تأكيد بر اين نكته كه نقش ميانگی و پل دو 
سويه ارتباطی روابط عمومی ها بسيار مهم است، گفت: فراموش نكنيم كه با مردمی آگاه 
در جامعه سروكار داريم كه دوست دارند حقايق را از تريبون ها، بلند گوها و رسانه های نظام 
بشنوند و اگر چنين نباشد، دسترسی به رسانه های بيگانه خيلی آسان شده كه آنان هم 
به شكل كاملًا حرفه ای با شناخت كامل از فرهنگ و جامعه مخاطب، اهداف و برنامه های 

خويش را به مخاطبين القا می كنند.
وی با بيان اين جمله كه »كاركنان روابط عمومی ها بايد معتقد باشند كه در بخش 
مهم سازمان  و نهاد خويش مشغول به كارند«، گفت: خوشبختانه سير آگاهی مردم در 
همه ی بخش های جامعه كار روابط عمومی ها را آسان و در عين حال پيچيده تر كرده، 
چون اقناع عمومی وظيفه ی بسيار سنگينی است كه بايد براساس دانش روان شناسی و 

جامعه شناسی باشد.

آیت الله سید حسن خمینی:

هر عاملی که جامعه را دچار شکاف کند 
بقاء انقلاب را با مشکل مواجه کرده است

يادگار گرامی امام گفت: هر زمان بتوانيم به وحدت بيشتر نهاد دانشگاهی با آرمان های 
دينی و معنويت اسلامی برسيم كار بزرگی صورت گرفته است و هرچه شكاف ميان آنها را 

تقويت كند از عوامل مخرب پايه های نظام اسلامی است.
آيت الله سيد حسن خمينی در مراسم تجديد ميثاق دانشگاهيان با آرمان های امام و 
تجديد بيعت با مقام معظم رهبری كه در حرم مطهر امام برگزار شد، با اشاره به پيشگامی 
دانشجويان دانشگاه تهران در همراهی با امام خمينی در مبارزات، اظهار داشت: وحدت ميان 
اقشار، اقوام، مذاهب و حوزه و دانشگاه از بن مايه های انديشه انقلاب و و آرمان امام است؛ 

ايشان وحدت را علت ايجاد انقلاب و استمرار بقاء آن می دانستند.
وی افزود: هر عاملی كه اين وحدت را هدف بگيرد و جامعه را دچار شكاف كند و به 
تعبير مقام معظم رهبری در جامعه دوقطبی ايجاد كند، بقاء انقلاب را با مشكل مواجه كرده 
است. يادگار امام با اشاره به اينكه يكی از اقسام وحدت، وحدت ميان نهاد حوزه و دانشگاه 
است، يادآور شد: اين وحدت، همراهی دو بالی است كه باعث بقای جامعه می شوند؛ گرچه 
اين امر بدان معنا نيست كه افرادی كه در هركدام از اين دو هستند، دروس يكديگر را 
بخوانند و علما با رها كردن عناوين خود به سوی مدرک گرايی بشتابند يا دانشگاهی ها به 
سوی تحصيل در حوزه بشتابند، بلكه منظور از وحدت توجه به هدف متعالی جامعه است.

وی گفت: هر زمان بتوانيم به وحدت بيشتر نهاد دانشگاهی با آرمان های دينی و 
معنويت اسلامی برسيم كار بزرگی صورت گرفته است و هرچه شكاف ميان آنها را تقويت 
كند از عوامل مخرب پايه های نظام اسلامی است. سيد حسن خمينی ابراز اميدواری كرد، 
بتوانيم با همدلی و توافق بيشتر و با نفی انديشه متحجرانه ای كه می تواند شكاف ميان 
اقشار مختلف جامعه را بيشتر كند و پايه های دينی ما را نفی كند آينده خوبی را برای 
جامعه اسلامی شاهد بايم. پيش از سخنان يادگار امام دكتر حسين سليمی رئيس دانشگاه 
علامه طباطبايی بيانيه دانشگاهيان در تجديد ميثاق با آرمان های امام و تجديد بيعت با 

مقام معظم رهبری را قرائت كرد.

آیت الله دری نجف آبادی:

از زمان احمدی نژاد همه چیز بهم ریخت
آيت الله قربانعلی دری نجف آبادی نماينده مجلس خبرگان در خصوص حوادث اخير 
حمله به حوزه علميه خرم آباد گفت: موضوعی كه بايد به آن توجه كرد اين است كه از زمان 

احمدی نژاد همه چيز بهم ريخت.  
به گزارش جماران، نماينده مجلس خبرگان با بيان اينكه اين آشوب گران همان ها 
هستند كه 8 سال روی كار بودند، خاطر نشان كرد: متاسفانه رياست جمهوری آقای 
احمدی نژاد اشتباه بود و باعث بروز اين اتفاق ها شد. وی با اشاره به اينكه آنان حرف 
رهبری را زير پا گذاشتند گفت: هرچه مقام معظم رهبری بگويند درست است، كشور را كه 
نمی توان با اينگونه آشوب ها و جنگ اداره كرد. بايد تعامل داشته باشيم. همچنين منصور 
حقيقت پور نماينده مجلس نهم و مسئول پرونده حمله به لاريجانی در قم گفت: ماهيت 
اين افراد و خودسرها مشخص شده است، اين ها از همان روزی كه در قم به علی لاريجانی 
حمله كردند شناسايی و احضار شدند.  وی ادامه داد: اين اغتشاشگران خود را صاحب نظر 
تر از مقام معظم رهبری می دانند و به سخنان ايشان توجه نمی كنند. حقيقت پور نماينده 
مردم اردبيل در مجلس نهم با بيان اينكه اين افراد خود را از رهبر انقلاب دلسوزتر می دانند 
خاطرنشان كرد: اين افراد ماهيت  شان مشخص است؛ اما نمی توانيم در اينجا اسامی آنها را 

اعلام كنيم. بايد با آنها برخورد شود.

حسین مرعشی:

ترکیب هیات رئیسه موقت 
ترکیب سیاسی مجلس نیست

عضو شورای عالی سياست گذاری اصلاح طلبان گفت:  ما انتخابات هيات رئيسه را كشف 
رای تلقی می كنيم و بر مبنای همين كشف رای ائتلاف های جديدی قابل شكل گيری 
هستند و تركيب هيات رئيسه موقت نبايد تركيب سياسی مجلس دهم تلقی شود بر مبنای 

همين كشف رای طراحی های جديد از سوی جناح های سياسی در راه است.
حسين مرعشی در گفت وگو با ايلنا، با اشاره به انتخاب هيات رييسه موقت مجلس 
شورای اسلامی عنوان كرد: بايد به آقای لاريجانی تبريک و به آقای عارف خسته نباشيد 
بگويم. به هر حال رقابت ميان اين دو نفر طبيعی بود و بايد اين اتفاق می افتاد. عارف خود 
را متعهد به رای دهندگانی می دانست كه رای  او را در نقطه باشكوهی قرار داده بودند و بايد 

تلاش می كرد با همفكران خود بر روند اداره مجلس تاثير بگذارد.
او افزود:  مجموعه اصلاح طلبان كه در مجلس نهم عدد كمی داشت و حتی قادر نبود 
فراكسيون حداقلی تشكيل دهد، امروز فراكسيون اميد را در اختيار دارد و جريان اصلاحات 

متناسب با نيازهای كشور می تواند حركت خود را جلو ببرد.
عضو شورای عالی سياست گذاری اصلاح طلبان با بيان اينكه ما مجلس دهم را يک 
گام به پيش می دانيم، گفت: هر چند كه به دليل برخی محدوديت ها از جمله موضوع 
ردصلاحيت ها نتوانستيم اكثريت مطلق مجلس را در اختيار داشته باشيم، اما تلاش 
می كنيم در تعامل با ساير نمايندگان تاثيرگذاری حداكثری را در مجلس برای تحقق 

خواسته های مردم داشته باشيم.
او ادامه داد: برداشت من اين است كه در هيات رييسه دائمی  دوستان ما اين فرصت 
را خواهند داشت كه كرسی های بيشتری را  در اختيار بگيرند غير از حضور يک يا دو عضو 
پايداری در هيات رئيسه، نقص ديگری را در اين تركيب نمی بينم و اصلاح طلبان بايد تلاش 

كنند در هيات رئيسه دائم اين نقص هم رفع شود.
مرعشی در پاسخ به اين سوال كه گام بعدی فراكسيون اميد در مجلس دهم بايد چه 
مسئله ای باشد، گفت: بايد تلاش كنيم برنامه ای كه به مجلس تعهد كرديم، تحقق پيدا كند. 
تمركز ما برای ايجاد رونق اقتصادی در كشور خواهد بود و بايد دولت را كمک كنيم تا رونق 

اقتصادی را هرچه سريع تر محقق كند.
اين فعال سياسی اصلاح طلب در مورد ديگر پست های مجلس شورای اسلامی هم 
گفت: الان نمی توان در اين مورد اظهارنظر كرد اين موضوع بستگی به تعامل درون 
هيات رئيسه دارد چون در حال حاضر هيات رئيسه يكدست و متعلق به يک جناح نيست 
و بستگی به تعامل درونی آنها دارد با شناختی كه از لاريجانی دارم و با توجه به علاقه او 
برای تعامل با ديگر گروه ها، فكر می كنم هنوز دوستان ما می توانند كمک های زيادی به 

مجلس دهم بكنند.
او گفت:  ما انتخابات هيات رييسه را كشف رای تلقی می كنيم و بر مبنای همين كشف 
رای، ائتلاف های جديدی قابل شكل گيری هستند و تركيب هيات رئيسه موقت نبايد 
تركيب سياسی مجلس دهم تلقی شود بر مبنای همين كشف رای، طراحی های جديد از 

سوی جناح های سياسی در راه است.
مرعشی در مورد فعاليت شورای عالی سياست گذاری اصلاح طلبان عنوان كرد:  تا پايان 
شهريورماه شورای عالی سياست گذاری به كار خود ادامه می دهد و تا اين زمان فرصت 
داريم برای هماهنگی انتخابات رياست جمهوری و شوراهای سال آينده برنامه های خود 

را تنظيم كنيم.

کریمی قدوسی لاریجانی را تهدید کرد:

خلاف مواضع ما عمل کند، با او برخورد می کنیم 
 عضو جبهه پايداری در مشهد گفت: درجلسه ای كه با لاريجانی داشتيم، انتقادهای مان 
را به عملكرد ايشان به صورت صريح و شفاف بيان كرديم و ايشان هم اين خطوط قرمز را 

پذيرفتند.
ايلنا، در پاسخ به سوالی درباره اختلاف های  با  جواد كريمی قدوسی در گفت وگو 
اصولگرايان و علی لاريجانی در مجلس نهم و حمايت اين جريان از رياست او در مجلس 
دهم گفت: در جلسه خصوص كه به همراه چند نفر ديگر از دوستان با آقای لاريجانی 
داشتيم، صريح و روشن و شفاف، مواضع و انتقادهای خودمان را نسبت به عملكرد ايشان 
مطرح كرديم. او گفت: به آقای لاريجانی تاكيد كردم، از ابتدا تا الان و از اين پس شما يک 
چهره اصولگرا هستيد و آشنايی من با شما به سپاه پاسداران بازمی گردد كه كنار يكديگر 
بوديم و از نظر بنده، آقای لاريجانی يكی از قوی ترين روسای مجالس شورای اسلامی است 
اما به برخی مواضع ايشان در حوادث پس از انتخابات سال 88 و همچنين برخی مسائل در 
مجلس هشتم، ايراد داشته و دارم و امروز هم اگر چنين مسائلی پيش بيايد و ايشان برخلاف 

مواضع ما عمل كنند، ما همچنان همان رفتار گذشته را با او خواهيم داشت.
لاریجانی به درد نظام می خورد

عضو جبهه پايداری در مجلس نهم خاطرنشان كرد: ما هميشه آقای لاريجانی را يک 
چهره اصولگرا و يک فيلسوف سياست مدار و مدير و مدبر می دانيم و واقعاً هم توانايی 
ايشان در اداره جلسات، با ديگر روسای مجلس در جمهوری اسلامی قابل مقايسه نيست و 
اگر بخواهيم ميان پنج رئيس مجلسی كه از ابتدای انقلاب تاكنون داشتيم، قضاوت كنيم 
و نمره بدهيم، آقای لاريجانی از نظر توانايی اداره مجلس بالاترين نمره را خواهد گرفت. 
او با تاكيد بر اين كه اداره مجلس به مراتب سخت تر از اداره دولت است، يادآور شد: آقای 
لاريجانی به درد نظام، كشور و مردم می خورند. كريمی قدوسی در پاسخ به اين سوال كه آيا 
شيوه انتقادهای اصولگرايان از لاريجانی را تاييد می كنيد، گفت: من هيچ گاه با جريان های 
اصلاح طلب مصاحبه نمی كنم؛ چرا كه شما به دنبال اختلاف افكنی هستيد. انتقادهای ما 

روال عادل دارد و در چارچوب تذكر و بيان مسائل به صورت شفاهی و حضوری است.
چندین بار نعمتی با لاریجانی درگیر شد

نماينده مردم مشهد در مجلس دهم با تاكيد بر اين كه حتی نزديک ترين ياران لاريجانی 
هم به او انتقاد دارند، اعلام كرد: آقای نعمتی هم به برخی از رفتارهای آقای لاريجانی انتقاد 
دارد و در مقاطعی با ايشان درگير شد. او ادامه داد: من هميشه گفته ام به دنبال هيچ مقامی 
نيستم و اگر احساس كنم، مواضع آقای لاريجانی برخلاف اصول، خطوط قرمز و مبانی 
نظام باشد، از ايشان انتقاد خواهم كرد. جوهر مجلس اين است كه همه حرف بزنند و نظر 
بدهند و ما قطعاً در اين دوره هم به همان روال سابق كار خواهيم كرد. كريمی قدوسی در 
پاسخ به سوالی درباره خطوط قرمزی كه برای لاريجانی، گفت: خطوط قرمز ما اين است كه 
اگر بار ديگر مسائلی همچون سال 88 پيش آمد، فرمان مجلس را به جاده خاكی نكشاند و 
سفت و محكم از مبانی اسلام و انقلاب دفاع كند و ايشان هم اين خطوط قرمز را پذيرفتند.

مسعود پزشکیان:

بعضی تصمیم های مجلس نهم 
توهین به شعور مردم بود 

 نايب رئيس مجلس دهم با بيان اينكه برخی تصميم ها در مجلس نهم بازی با شعور 
آدم است، گفت: شما هيچوقت نمی توانيد يک قانون 5 ساله را در عرض 1 ماه يا 2 ماه 

جمع بندی كنيد، معلوم است خيلی از مسائل ناديده گرفته شده است.
مسعود پزشكيان در گفت وگو با ايلنا، با اشاره به اولويت های مجلس دهم اظهار داشت: 
مهمترين مسئله ای كه بايد در مجلس دهم به آن توجه كنيم، قانون برنامه 5 ساله است، 
اگر مجلس بتواند در چهار چوب علمی مستند بر تجربيات جهانی و ملحقات هر بندی را با 
توجه به  الحاقات اقتصادی، اجتماعی، مالی و ... آن بنويسد و اين قانون قابليت اجرا داشته 
باشد می توان تصور كرد كه در 5 سال آينده كشور از نظر اقتصادی به جايگاه مناسب تری 

از جايگاه امروزی خود دست يابد.
او با اشاره به بعضی اشكال ها در مجلس نهم گفت: مثلا ديديم كه می خواستند در  ۶ 
روز، قانون 5 ساله تصويب كند. اين نوع تصميم ها در مجلس نهم بازی با شعور آدم است 
برای اينكه شما هيچوقت نمی توانيد يک قانون 5 ساله را در عرض 1 ماه يا 2 ماه جمع بندی 
كنيد، معلوم است خيلی از مسائل ناديده گرفته شده است. تجربيات جمع بندی نشده و 
مستندات ارزيابی نشده است. نايب رئيس اول مجلس شورای اسلامی افزود بايد كاری كنيم 
كه چيزی را كه به عنوان قانون می خواهيم بنويسيم، اولويت جامعه باشد، مناسب ترين پيام 
باشد بهترين روش باشد و مقبوليت اجتماعی را بتواند پشت سر خودش داشته باشد، اين 

نياز به بررسی و كارشناسی و تحقيق دارد. 
منتخب مردم تبريز در مجلس دهم با اشاره به برخی انتقادها از مسئولان دولتی و انتظار 
برای تغيير در مديريت ها گفت: تعويض آدم ها نبايد به خاطر خوشايند اين و آن  باشد، بلكه 
كسی بايد بيايد كه بتواند كار انجام دهد. حالا اولويت مجلس اين است كه با قانونگذاری 

صحيح اين كار و اين راه را مشخص كند.

یادداشت

رييس جمهوری با تاكيد بر اينكه آذربايجان 
غربی بايد پايانه روابط اقتصادی با همسايگان و 
مرزهايش نماد رونق اقتصادی باشد، اظهارداشت: 
مساله نخست كشور رونق اقتصادی و اشتغال 
جوانان است و برای رسيدن به اهداف ملی بايد 

مسايل حاشيه ای را كنار گذاشت.
و  الاسلام  حجت  جماران،  گزارش  به 
المسلمين دكتر حسن روحانی روز دوشنبه 
استان  مردم  صميمی  و  بزرگ  اجتماع  در 
اروميه  تختی  ورزشگاه  در  غربی  آذربايجان 
گفت: امنيت و ثبات ايران زيرپرچم اسلام، 
ولايت فقيه و زحمات نيروهای مسلح و با اتحاد 
و توسعه حاصل آمده است. دكتر روحانی تمام 
اقوام ايرانی را برابر و برادر و شاخه های تنومند 
ايران اسلامی دانست و گفت: مبادا كسی به 

فكر تفرقه افكنی و شكاف باشد؛ همه ما برای ايران اسلامی 
فداكاری خواهيم كرد. رييس جمهوری در ادامه، آذربايجان 
غربی را ديار مرزبانان غيور سرزمين ايران و اروميه را نگين 
آذربايجان خواند و افزود: همواره شاهد افتخارآفرينی های 
مردم دلاور اين سرزمين در خطه های مرزی بويژه آذربايجان 
غربی هستيم. رييس  جمهوری ادامه داد: مردم آذربايجان 
غربی پيوسته و به خوبی حراست از مرزهای ايران با سه 
كشور همسايه را بر عهده داشتند و چه در دوران دفاع 
مقدس و چه امروز كه منطقه را ناامنی فرا گرفته است، 
همواره با اقتدار حافظ و پاسدار مرزهای ايران بوده و هستند. 
دكتر روحانی با اشاره به برگزاری دو انتخابات دهمين دوره 
مجلس شورای اسلامی و انتخابات مجلس خبرگان رهبری، 
گفت: حضور شكوهمند مردم در اين دو انتخابات در سراسر 
كشور بويژه در استان آذربايجان غربی، نشانه اعتماد مردم به 
مجريان و وجود رقابت سالم در انتخابات است چرا كه اگر 
اعتماد و رقابت سالم وجود نداشته باشد. بی ترديد، انتخابات 

شكوهمند نخواهد بود.
 هنر نیست که دشمنان و رقبا را 

علیه خود متحد کنیم
 رييس  جمهوری با اشاره به حضور ۶۶ درصدی مردم 
آذربايجان غربی در پای صندوق آراء، خاطر نشان كرد: ملت 
ايران با حضور خود در اين انتخابات شكوهمند، اعلام كردند 
كه در اين سرزمين خواهان بهبود معيشت و همصدايی و 
وحدت مسئولين برای توسعه و رونق اقتصادی و به دنبال 
اين  در  مردم  هستند.  ملی  و  اسلامی  هويت  و  فرهنگ 
انتخابات به خشونت و افراطی گری نه گفتند و اعلام كردند 
كه ما خواهان رشد و ترقی هستيم، نه شعارهای بی محابايی 

كه رابطه ايران را با كشورهای جهان  با شكاف مواجه كند.
رييس  جمهوری افزود: هنر نيست به گونه ای عمل كنيم 
كه دشمنان و رقبا  را عليه خود متحد كرده و شرايطی را 

بوجود آوريم كه حتی كشورهايی كه سال ها دوست و در 
كنار ما بودند، در سازمان ملل متحد در كنار آمريكا به عنوان 
دشمن ملت ايران قرار گرفته و عليه ما رأی به تحريم بدهند. 
دكتر روحانی تصريح كرد: دنيای سياست، عرصه امتياز دادن 
نيست، بلكه عرصه امتيازگرفتن و ايجاد شرايط مناسب برای 

كار اشتغال و حركت مردم به سمت تعالی است.
در دوران وفور درآمد نفتی 

به جای اشتغال به واردات روی آوردند
رييس  جمهوری با طرح اين سوال كه چرا ملت ايران 
بايد از حقوق مسلم خود محروم مانده و جوانان تحصيلكرده 
و دانشگاهی در استانی مانند آذربايجان غربی با اين همه 
عظمت، شكوه و همسايگی با سه كشور بزرگ تركيه، عراق 
و جمهوری آذربايجان نگران كار و اشتغال باشند، گفت: 
در دورانی كه وفور درآمد نفتی در كشور برقرار بود و نفت 
از 80  بيش  فروخته می شد، سالانه  دلار  بشكه ای 147 

ميليارد دلار صرف واردات كالا به كشور شد.
 مساله اول کشور رونق اقتصادی 

و اشتغال جوانان است
 دكتر روحانی با اشاره به ضرورت ايجاد اشتغال و رونق 
اقتصادی در كشور، گفت: ملت ايران در اين مقطع خواستند 
كه راه برای صادرات كالاهای ايرانی به سمت كشورهای 
جهان گشوده شود و اولين قدم دولت در اين راستا اين بود 
كه دروازه هايی را كه دشمن به روی ملت ايران بسته بود و راه 
صادرات ورونق اقتصادی را با تحريم سد كرده بود،  بگشايد 

و تحريم ها را لغو  كند.
رييس  جمهوری با اشاره به اينكه امروز در شرايطی 
قرار داريم كه شركت های مختلف از كشورهای جهان به 
دنبال حضور و سرمايه گذاری در ايران هستند، افزود: در 
ماه های اوليه برداشته شدن تحريم، شاهد اولين قدم های 
سرمايه گذاری در ايران هستيم و در همين قدم های اوليه 
گازی  ميعانات  و  نفت  از  را  ايران  كشورهايی كه سهم 

شرايط  به  به سمت حركت  بودند،  گرفته 
قبل تحريم هستند.

دكتر روحانی با اشاره به اينكه با همت 
دولت و مردم امسال رشد اقتصادی مناسبی 
را در كشور شاهد خواهيم بود، گفت: اگر به 
دنبال اشتغال جوانان به عنوان مساله اول كشور 
و مهم ترين هدف دولت و ملت هستيم، بايد 
همه در كنار هم دست به دست هم بدهيم تا 

اهداف ملی را به ثمر بنشانيم.
نباید به دنبال مسایل حاشیه ای بود

رييس  جمهوری با اشاره به اينكه نبايد به 
دنبال مسايل حاشيه ای بوده و برای مسايل نه 
چندان مهم روبروی هم قرار بگيريم، تأكيد كرد: 
برای رسيدن به اهداف ملی بايد مسايل حاشيه 
ای را كنار گذاشت. اگر می خواهيم جوانان 
ما در مسير اشتغال و كشور در مسير رونق و تحول قرار 
بگيرد، بايد تنش زدايی داخلی داشته باشيم و منسجم در كنار 
يكديگر برای توسعه و رونق كشور تلاش كنيم. دكتر روحانی 
با اشاره به اينكه همه اقوام ايرانی بايد برادرانه در كنار هم 
قرار داشته باشند، افزود: دولت يازدهم اجازه نمی دهد در يک 
كشور اسلامی تفاوتی ميان اقوام گذاشته شود، چرا كه همه 
ما شاخه های يک درخت تنومند به نام ايران اسلامی هستيم. 
رييس  جمهوری خاطر نشان كرد: امروز در يک نقطه عطف 
تاريخی قرار داريم و توانسته ايم از توطئه هايی كه صهيونيسم 
و استكبار عليه ملت ايران طراحی كرده بود و با بی تدبيری، 
كشور در چاه تحريم افتاده بود، عبور كنيم. دكتر روحانی 
اظهار داشت: امروز در حالی كه منطقه را ناامنی، افراطی گری 
و قوم گرايی فرا گرفته، در ايران امنيت و ثبات به بهترين 
شكل برقرار است. رييس  جمهوری ايران را سرزمين اتحاد 
و برادری ميان همه اقوام برشمرد و گفت: منطقه آذربايجان 
بويژه آذربايجان غربی همواره سمبل زندگی مسالمت آميز 
ميان شيعه و سنی و اقوام مختلف بوده است. دكتر روحانی 
خاطرنشان كرد: اگر امروز در كشور، امنيت وجود دارد، بخاطر 
وحدت و تلاش شبانه روزی  نيروهای نظامی و انتظامی و 
بخاطر قرار گرفتن زير پرچم اسلام، ولايت فقيه و رهبری 
است. رييس  جمهوری وحدت و انسجام ملت ايران را بخاطر 
فرهنگ بزرگ اين ملت دانست و گفت: تمام اديان و اقوام در 
ايران زير يک پرچم قرار دارند و بايد همه متحد و منسجم 
در مسير رشد و توسعه كشور تلاش كنند. دكتر روحانی 
خاطر نشان كرد: نبايد كسی به دنبال تفرقه، اختلاف و شكاف 
بين مذاهب و اقوام در كشور باشد، چرا كه همه ما ايرانی 
مسلمان و فداكار برای ايران اسلامی خود هستيم و خواهيم 
بود. پيش از سخنان رييس  جمهوری نماينده ولی فقيه در 
استان و استاندار آذربايجان غربی در سخنانی به بيان مسايل 

و مشكلات استان پرداختند.

رييس مركز تحقيقات استراتژيک مجمع با اشاره به 
آغاز عمليات فلوجه گفت: فلوجه از نظر استراتژيک اهميت 
بسياری دارد و ما پيشاپيش پيروزی اين حركت بزرگ را به 

دولت و ملت عراق تبريگ می گوييم.
به گزارش ايسنا، علی اكبر ولايتی در حاشيه ديدار با 
جمعی از نمايندگان اهل تسنن و سوفی های هندی در جمع 
خبرنگاران و در پاسخ به سوال ايسنا مبنی بر تحليلش از 
نتيجه عمليات فلوجه گفت: باتوجه به جايگاه استراتژيک 
فلوجه، اقدام بسيار مهم و ارزشمندی در حال شكل گيری 
است. او ادامه داد: تمامی مقدمات از پيروزی دولت و ملت 
عراق بر تروريست ها حكايت دارد و اميدواريم آن ها هرچه 

زودتر از قيد تروريست ها آزاد شوند.
ولايتی در پاسخ به سوال ديگر ايسنا مبنی بر اين كه نظر 
شما درباره ادعای شورای روابط بين الملل خليج فارس كه 
ايران را متهم به سياسی كردن حج می داند، چيست؟ گفت: 
حج عمل عبادی سياسی است اما عربستان سعودی وظايفی 
دارد كه به آن ها عمل نمی كند. از جمله اين وظايف حفاظت 

از حرمين شريفين، حجاج و ميهمانان بيت الله الحرام است. 
در سال گذشته نيز نشان داده اند كه كفايت لازم را برای 
حفظ امنيت حجاج ندارند. وی ادامه داد: عربستان سعودی 
بايد طوری عمل كند كه حجاج اعمال عبادی خود را انجام 
دهند. هم چنين بايد تسهيلات لازم و احترامات مناسب را 
برای آن ها فراهم كند. جمهوری اسلامی ايران تنها در صورتی 
كه امنيت و احترام حجاج حفظ شود راضی می شود حجاج 
ايرانی به حج بروند. بدون ترديد مسوولان كشورمان اهتمام 

لازم در اين زمينه را دارند.
ولايتی با اظهار اميدواری از اين كه سعودی ها از رفتار 
بايد  آن ها  كرد:  خاطرنشان  بردارند،  دست  خود  گذشته 
رفتاری در شأن حجاج داشته باشند و ديگر اجازه ندهند 

وقايع گذشته تكرار شود.
رييس مركز تحقيقات استراتژيک مجمع هم چنين در 
رابطه با انتخاب مجدد لاريجانی به عنوان رييس مجلس 
واقعی  از دموكراسی  نشان  انتخاب  اين  خاطرنشان كرد: 
در كشور است چراكه مردم در انتخابات گذشته به طور 

چشمگيری حضور يافتند و نمايندگان مجلس هم با اكثريت 
قاطع به دكتر لاريجانی رای دادند.

او ادامه داد: لاريجانی در دو دوره گذشته نشان داد كه 
كفايت لازم را برای رياست قوه مقننه دارد و ما اميدواريم در 
اين دوره نيز توفيق يابد چراكه قوه مقننه بسيار اهميت دارد.

ولايتی هم چنين در رابطه با اظهارات وزير امور خارجه 
عربستان مبنی بر اين كه ايران در حال برپا كردن فتنه 
مذهبی در عراق است، گفت: در حال حاضر سعودی ها با 
حمايت از تكفيری ها در عراق فتنه برپا كردند و فتنه گر 
اصلی آن ها هستند و عراق و منطقه را ناامن كرده اند و از 

تروريست ها حمايت می كنند.
ادامه  در  مجمع  استراتژيک  تحقيقات  مركز  رييس 
صحبت های خود در جمع خبرنگاران در رابطه با اقدامات 
هيات نظارت بر برجام در مجلس نيز توضيح داد: اين كار 
هم چنان ادامه دارد و به اميد خدا نظارت لازم انجام خواهد 
شد. مهم اين است كه ايران به تعهدات خود عمل كرده است 

ولی طرف مقابل به وعده های خود عمل نكرده است.

رئیس جمهور در اجتماع مردم استان آذربایجان غربی در ارومیه:

وجود اختلاف در میان قوا، توهم است

علی اکبر ولایتی:

فتنه گر اصلی منطقه سعودی ها هستند

اخبار

 قائم مقام وزير كشور گفت: وزارت كشور از نمايندگان 
دهمين دوره مجلس شورای اسلامی انتظار دارد تا در 

راستای تقويت سرمايه اجتماعی تلاش كنند.
حسينعلی اميری در گفت و گو با ايرنا درباره انتظارات 
وزارت كشور از مجلس دهم افزود: در گذشته تصور بر اين 
بود كه صرفا سرمايه های طبيعی، فيزيكی، مالی، انسانی، 
استعدادهای فنی وعلمی در فرآيند توليد و افزايش ثروت، 
دارايی جامعه است در حالی كه در عصر جديد ارزش 
های دينی، اخلاقی، فرهنگی، روابط انسانی، سرمايه های 

اجتماعی جزو دارايی های جامعه محسوب می شود.
وی ادامه داد: سرمايه اجتماعی در سطح كلان نهادی 
است كه حاصل اعتماد عمومی و عموم شهروندان به 
اهميت و موفقيت انسان ها، تعامل آن ها، نهادها در حوزه 
های چهارگانه اقتصادی، سياسی، اجتماعی، فرهنگی در 
كل جامعه است بنابراين انتظار وزارت كشور از مجلس 
وزير  مقام  قائم  است.  اجتماعی  سرمايه  تقويت  دهم 
كشور همچنين با يادآوری راهبردها برای تقويت سرمايه 
اجتماعی، تقويت وفاق و همگرايی سياسی- اجتماعی بين 
احزاب، گروه ها، شخصيت ها و بزرگان يا به عبارتی ديگر 
اجماع بين نخبگان كشور را يكی از اين راهبردها دانست. 

اميری يادآور شد: تقويت حسن نيت، حمايت و همدلی و 
همزبانی متقابل بين افراد، سازمان ها و نهادهای اجتماعی 
و فرهنگی در دولت و ملت يكی ديگر از راهبردها برای 
تقويت سرمايه اجتماعی است كه انسجام ملی بايد با هر 
ساز و كاری تقويت شود. وی ادامه داد: قانون گرايی و روش 
اعتدال در همه حوزه های سياسی، اقتصادی، فرهنگی و 
اجتماعی، مشاركت دادن همه افراد و گروه ها و شخصيت 
ها و نخبگان درون نظام در اداره عمومی كشور حول محور 
ولايت مطلقه فقيه و در چهارچوب قانون اساسی و ارتقای 
توانايی فكری و افزايش ظرفيت سازماندهی هيات حاكمه 
در وزارت كشور و دولت در تمامی سطح از ديگر راهبردها 

برای تقويت سرمايه اجتماعی است. 
قائم مقام وزير كشور گفت: يكی ديگر از راهبردها برای 
تقويت سرمايه اجتماعی، استقرار نظم، سيستم و نظام 
قانونی، مستحكم، با ثبات و مستقل است كه همه افراد در 
پرتو قانون احساس آرامش كنند و اطمينان داشته باشند 
كه با همت و استعداد خود می توانند از امكانات جامعه 
به طور عادلانه بهره برداری كنند. اميری به راهبرد ايجاد 
آرامش و ثبات اجتماعی برای تقويت سرمايه اجتماعی 
اشاره كرد و اظهارداشت: بايد روح اصلاح گری و اصلاح 

نگری و اصلاح پذيری نهادی باشد و همه از زندگی فردی 
و اجتماعی خود احساس آرامش كنند. وی همچنين نظام 
آموزشی مقتدر، پيشرو، نوآور، مبدع، نظريه پرداز و استمرار 
دائم گذر از وضع موجود به وضع مطلوب و حاكميت 
فرهنگ اقتصادی »كار و توليد« را از ديگر راهبردها برای 

تقويت سرمايه اجتماعی عنوان كرد.
قائم مقام وزير كشور در ادامه تصريح كرد: بهترين 
مركز ثقل توسعه هر كشوری، كار و توليد است و كار و 
توليد توسط مردم و با تقويت فرهنگ مشاركت ملی و 
بهبود سرمايه اجتماعی انجام می شود كه منشا همه اين 
مفاهيم در درون نهادی به عنوان وزارت كشور بايد بجوشد. 
اميری افزود: وزارت كشور وقتی می تواند منبع جوشش 
و توليد سرمايه های اجتماعی باشد كه نخست خودش 
بنيان و مبنای عناصر سرمايه های اجتماعی باشد يا آن 
ها را بشناسد، همچنين توان و امكان اجرايی كردن همه 
راهبردهای مطرح شده برای تقويت سرمايه اجتماعی را 
در حوزه های بسترسازی، ريل گذاری و نرم افزاری داشته 
باشد. وی ادامه داد: اين امر ممكن نيست جز اين كه 
مجلس شورای اسلامی هم از منظر سياسی و هم از منظر 

قانون گذاری وزارت كشور را كمک و مساعدت كند.

قائم مقام وزیر کشور:

مجلس دهم در راستای تقویت سرمایه اجتماعی است

های  پلمپ  گفت:  خارجه  امور  وزير 
هسته ای را دولت اصلاحات شكست، نه 

احمدی نژاد. 
محمد جواد ظريف در جلسه صبحانه 
كاری با جمعی از نخبگان و فرهيختگان 
ايرانيان مقيم لهستان در پاسخ به سوالی 
مبنی براينكه اگر احمدی نژاد پلمب های 
هسته ای را نمی شكست امروز برجام شكل 
می گرفت؟، خاطر نشان كرد: پلمپ های 
بلكه  نژاد نشكست  را احمدی  هسته ای 
را هم  آن  نامه  و  اصلاحات شكاند  دولت 
من نوشتم. تصميمی كه امروز غرب گرفت 
می توانست سال 2005 بگيرد. ايران اصلا 
بلكه  نيامد  كوتاه  ای  هسته  مذاكرات  در 
پيشنهادات ايران همان پيشنهادات سال 
2005 است. ظريف تصريح كرد: غربی ها 
در همان مقطع سال 2005 رفتار نامناسبی 
داشتند. ولی سپس از تحريم ها نااميد شدند. 
اما ما با همان رويكرد ابتدايی خود حقوق 
خود را به رسميت شناسانديم. وی تصريح 
كرد: توفيقات برآمده از مذاكرات هسته ای 
ناشی از ملت ايران است و توفيق دولت و 
مذاكره كنندگان نيست زيرا مردم مقاومت 
خوبی در دوران تحريم و حضور گسترده 
ای را در انتخابات 92 داشتند كه باعث شد 
دنيا از اعمال فشار به ايران نااميد شود. وزير 
امور خارجه كشورمان خاطرنشان كرد: بايد 
كاری كنيم دنيا از تحريم ايران نااميد شود و 
دليل تكيه بر اقتصاد مقاومتی بنا بر فرمايش 
رهبری اين است كه ايران را چنان در برابر 
تحريم مقاوم كنيم كه عده ای فكر نكنند 

ميتوانند ما را با تحريم تهديد كنند.
وی افزود: يكی از مهمترين عوامل امنيت 
ما نيروهای مسلح ما هستند اما آنچه ما را 
از بقيه منطقه ممتاز كرده اتكای جمهوری 
اسلامی به مردم است زيرا مردم بودند كه 
عليرغم همه فشارها و تهديدات در انتخابات 
سال 92 و انتخابات اخير شركت كردند با 
اينكه تبليغات گسترده ای از خارج ايران 
انجام می شد كه رای مردم در ايران نمايشی 
بوده و رد صلاحيت های گسترده صورت 
گرفته است. ظريف تاكيد كرد: آنچه باعث 
شد دندان طمع آمريكا و غرب از مردم ايران 
كشيده شود حضور مردم در انتخابات بود 
زيرا مردم نشان دادند بايد مطالبه خود را پای 
صندوق های رای پيگيری كنند. بطلان خط 
تحريم اين بود كه مردم را نمی توان از نظام 

جمهوری اسلامی جدا كرد.
وزير امور خارجه كشورمان گفت: ما نبايد 
مصرف كننده باشيم و بايد به توليد داخلی 
خود متكی باشيم. بايد دنيا بداند كه امكانات 
ايران، امكانات ويژه ای بوده كه يكی از آنها 
موضوع امنيت ويژه حاكم بر ايران است. 
امكانات ترانزيتی ما منحصر بفرد است و 
اميدواريم اروپای شرقی و شمالی از طريق 

ايران بتواند به خليج فارس متصل شود.
ظريف با اشاره به مساله سوئيفت گفت: 
امروز برقراری سوئيفت مشكلی ندارد بلكه 
مشكل مقررات بانكی است كه در چند سال 
اخير و در دوران تحريم شكل گرفته است و 
ما به دليل قطع ارتباط، از اين سيستم دور 
بوده ايم. يک مشكل ديگر اين است كه چون 

آمريكايی ها جريمه های سنگينی برای 
بانک ها برای مبادله با ايران تحميل كرده 
بودند، امروز آنها بعنوان يک بنگاه اقتصادی 
نگرانند و اعتمادی به آمريكا برای تعامل و 

تبادل اقتصادی با ايران ندارند.
آمریکا به بنگاه های اقتصادی

 اطمینان دهد جریمه نمی شوند
وزير امور خارجه كشورمان تاكيد كرد: 
دولت آمريكا و دستگاه های آن بايد به بنگاه 
های اقتصادی دنيا اطمينان خاطر بدهند كه 
در تعامل با ايران جريمه نمی شوند. در حالی 
كه سوئيفت از همان روز اول برقرار شد، اما 
ندارد. وی  پولی وجود  ارتباط  فقط  امروز 
گفت: امروز مانعی كه برای تعامل و تبادل 
اقتصادی با ايران وجود دارد، مانع وحشت 
است. ظريف در پاسخ به سوالی مبنی بر 
اينكه آيا تضمينی برای ادامه راهبرد سياست 
خارجی دولت تدبير و اميد در دولت های 
بعدی وجود دارد؟، تصريح كرد: اين مشكل 
در اكثر كشورها وجود دارد. بعنوان مثال اگر 
در آمريكا ترامپ رای بياورد امكان دارد رويه 

سياست خارجی آمريكا تغيير پيدا كند.
سیاست خارجی نباید جناحی شود

افزود:  كشورمان  خارجه  امور  وزير 
اما  باشد  جناحی  نبايد  خارجی  سياست 
بشدت  ما  جامعه  فضای  چون  متاسفانه 
برداشت  بنده  هر حرف  از  است  سياسی 
اصلا  بنده  كه  در حالی  سياسی می شود 
سياسی نيستم. وی در ادامه اظهار كرد: امروز 
امكان وجود نيروی انسانی در ايران به ساير 
ابزارها برتری دارد و مهمترين دليل آن هم 

اين است كه ايران با وجود اين نيروی انسانی 
نيروی  توان  است.  شده  مصون  خطر  از 

انسانی كارآمد ايران در دنيا كم نظير است.
ظريف گفت: وظيفه ما در وزارت خارجه 
اين است كه نمايندگی های و سفارتخانه 
های ما در خارج از كشور در خدمت ايرانيان 
كشور  از  خارج  ايرانيان  واقع  در  و  باشند 
صاحبخانه های واقعی اين نمايندگی های 
هستند. در بخش خدمات كنسولی ابلاغ 
كرديم كه هيچ نوع برخورد غير از تكريم در 

مورد ايرانيان قابل پذيرش نيست.
افزود: اگر  وزير امور خارجه كشورمان 
توان ما چه در حوزه امنيتی و چه در حوزه 
سياسی برخواسته از مردم است بنابراين 

خدمات ما هم بايد به همين شكل باشد.
در  از كشور  خارج  ايرانيان  گفت:  وی 
در  ايرانيان  دارند.  حضور  كشورها  اكثر 
كشورهای غربی و بويژه آمريكا، محبوب 
ترين و فرهيخته ترين اقليت هستند. اين 
عده معرف شخصيت ايرانی ها خواهند بود. 
آنچه ما را به يكديگر پيوند می دهد منافع 
ملی ماست و منافع ملی گرايش و جناح 
سياسی نمی شناسد؛ بعنوان مثال مساله 
محيط زيست در ايران نه اصلاح طلب و 
نه اصولگرا است. ظريف ادامه داد: كشور ما 
وارد يک حوزه ای شده كه مدتی از آن دور 
بوده است. ما امروز در حوزه مسائل بانكی 
در دنيا عقب هستيم. امروز تصميمی برای 
عدم شفافيت در ايران نيست البته معضلات 
بانكی و بدهی های بانكی ما در سال های 

اخير انباشته شده است.

محمد جواد ظریف:

پلمپ های هسته ای را دولت اصلاحات شکست، نه احمدی نژاد

اخبــار

حسن بختیاری زاده



3 اقتصادی

آخرین نرخطلا د ر ایران 

4,420,000یک مثقال طلا

1,020,400یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

9,980,000سکه بهار آزاد ی

9,990,000سکه امامی

5,120,000نیم سکه

2,740,000ربع  سکه

1,880,000سکه یک گرمی

قیمت   نمایندگینام خود رو

 37,000,000 206 تیپ 5

EF7 43,000,000  دنا با موتور 

GLX 405 28,800,000 پژو 

SLX 405 30,700,000 پژو 

ELX 40,200,000 پژو پارس 

 35,300,000 پژو پارس سال

E2 90 38,500,000 تند ر 

LX 32,900,000 رانا 

TU5 33,300,000رانا 

 30,300,000 سمند LX سال

EF7 30,300,000 سمند 

ELX 35,800,000 سورن 

قیمت  نمایندگینام خود رو

300 z 52,000,000 زوتی 

EX151 17,420,000سایپا کارا

 20,600,000 سایپا 111

SE 132 20,200,000 سایپا 

SE 141 18,500,000 سایپا 

 20,100,000 سایپا 131



قیمت   نمایندگینام خود رو

315 MVM 40,500,000 

 MVM 46,000,000 550 دنده ای

X33 62,000,000 تیگو 

هديه تازه بانک ها به خودروسازان

 وام 100 میلیونی بدون سپرده 
گرچه متقاضی دريافت وام بانكی خودرو بايد مدتها در تک تک بانک ها به دنبال راهی 
برای دريافت وام حداكثر 15 ميليون تومانی باشد، اما توافقات برخی بانكها و موسسات با 
خودروسازان به ارائه تسهيلاتی حتی تا سقف 100 ميليون تومان هم منتهی شده است. 
به گزارش خبرنگار ايسنا، اخيرا بيلبوردهای تبليغاتی يكی از بانک ها در سطح شهر 
مشاهده می شود كه اجرای طرح واگذاری اعتباری خودروهای داخلی را در دستور 
كار خود قرار داده و برای آن تسهيلات تا سقف 100 ميليون تومان پرداخت می كند. 

رقم هنگفت اعطای تسهيلات اين بانک به خودروسازان در شرايطی جای سوال 
بيشتری به همراه دارد كه در كمتر بانكی می توان وام 15 ميليون تومانی مصوب بانک 
مركزی برای خريد خودرو را پيدا كرد و بانكها نبود منابع برای پرداخت اين تسهيلات را 

دليل عدم ارائه آن اعلام می كنند.
 حتی اگر بانكی حاضر به پرداخت باشد شرايط سخت و خاصی را برای وام حداكثر 15 

ميليون تومانی اعلام می كند. 
با اين حال در قالب طرح ويژه و يا هر توافقی با خودروسازان فعلا اين قبيل طرح ها در 
شبكه بانكی در حال اجراست. طرحی كه می تواند سود بيشتری را نسبت به پرداخت 
وام 15 ميليون تومانی برای بانكها به همراه داشته و يا شرايط خاص و مناسبی را برای 
خودروساز فراهم می آورد تا بجای فروش اقساطی كه مدتها طول می كشد تا منابع 
فروش به آن برگشت داده شود، اكنون يكباره تمامی منابع ناشی از فروش خودرو را 

دريافت كند. 
اين در حالی است كه شرايط فروش خريد خودرو با طرح اين بانک نيز قابل توجه بوده 

و می تواند برای مشتری جذاب باشد. 
بر اساس توضيحات دريافتی درباره نحوه دريافت وام خودرو، بانک ارائه كننده تسهيلات 
و يكی از شركت های خودروساز وارد مذاكره و توافق شده اند و فعلا برای دو مدل خودرو 

تسهيلات پرداخت می شود. 
مشتری خريد خودرو برای اخذ اين وام كه تا سقف 100 ميليون تومان می رسد ، بايد 
30 درصد هزينه خريد را نقد پرداخت كرده و 70 درصد مابقی به صورت تسهيلات در 
اختيار وی قرار می گيرد. دوره بازپرداخت تسهيلات سه تا پنج ساله بوده و با سود 20 

درصد بازپرداخت خواهد شد.
 تسهيلاتی كه می تواند برای مشتری نسبت به وام 15 ميليون تومانی معمول بانكها 
جذاب باشد، چرا كه متقاضی می تواند بدون سپرده گذاری، وامی با اختلاف بيش از 80 

ميليون از مبلغ 15 ميليون تومانی و با سودی برابر و حتی كمتر دريافت كند. 
حمايت وِيژه و سودآور بانكها از خودروسازان در سال گذشته نيز با طرح حمايتی بانک 
مركزی در قالب بسته تسريع رونق اقتصادی دولت همراه بود و ظاهرا از آنجا آغاز شد. 
زمانی كه بانک مركزی اعتباری بالغ بر 2500 ميليارد تومان از منابع خود را در اختيار 
خودروسازان قرار داد و حدود 130 هزار دستگاه خودرو با وام 25 ميليون تومانی و سود 

1۶ درصد فروش رفت. 
طرحی كه در دوره خود با واكنش ها و انتقاداتی هم از سوی كارشناسان و مسئولان 

ساير حوزه ها و بخش های توليدی اقتصاد همراه بود.

سه شنبه  یازدهم خرداد 1395   سال نوزدهم   شماره 4014

 معاون مسكن و ساختمان وزارت راه و شهرسازی وجود 
شركتهای پدرخوانده در سازمان نظام مهندسی را تكذيب و 
توضيحاتی درخصوص سوءاستفاده از 40 ميليارد تومان اموال 

در اين سازمان ارايه كرد. 
حامد مظاهريان در گفت وگو با ايسنا اظهار كرد: در هيات 
نظام  اموال سازمان  از  تومان  ميليارد  مديره دوره قبل 40 
مهندسی به بانک سپرده شده كه اين مبلغ، وثيقه دريافت 
تسهيلات برای يک شركت خصوصی قرار گرفته است. اين 
مساله يكی از چالشهای مهم سازمان نظام مهندسی است اما 
خوشبختانه شخص آقای بيطرف دقت و تمركز زيادی روی 
اين مساله صورت دادند كه هم اكنون اين پرونده در دست 

پيگيری است. 
وی افزود: از رسانه ها كه با اطلاع رسانی به روشن شدن 
فساد صورت گرفته كمک كردند تشكر می كنم. اين يک تخلف 
انتظامی است كه هم شورای انتظامی می تواند آن را به قوه 
قضاييه ارجاع دهد و هم هيات مديره سازمان نظام مهندسی 
و بخشهای نظارتی ديگر اين كار را خواهند كرد. چيزی كه 
من می بينم عزم جدی است كه برای نهايت شفاف سازی 
صورت می گيرد تا با متخلفين برخورد شود. گزارش مفصلی 
هم در وزارت راه و شهرسازی تهيه شده و بخشهايی از آن 
را آقای شيبانی به اشاره كنند.  معاون مسكن و ساختمان 
وزارت راه و شهرسازی همچنين در پاسخ به اين سوال كه 
آيا وجود شركتهای پدرخوانده كه تلاش می كنند پروژه های 
بزرگ را به دست بگيرند را تاييد می كنيد؟ گفت: خير، وجود 
پدرخوانده يا مافيا در فرآيندهای رسمی معنا ندارد. اينكه فكر 
كنيم پدرخوانده ای در سازمان نظام مهندسی وجود دارد كه 

100 هزار عضو را تحت تاثير قرار می دهد منطقی نيست. 
مظاهريان در عين حال گفت: قطعا گروه هايی وجود دارند كه 
سعی می كنند منافعی به دست بياورند و اين را تاييد می كنيم، 
عدم شفافيت در بخشهايی نيز می تواند درست باشد. همه اين 
موارد در "نظام نامه اخلاق حرفه ای سازمان نظام مهندسی" 
كه اين هفته توسط وزير راه و شهرسازی ابلاغ می شود اصلاح 
امكان  مديريت  امكان  مهندسی  نظام  سازمان  است.  شده 

مديريت همه مسائل را دارد و می تواند امور را تصحيح كند. 
وی به اقدام اخير شهرداری كه ارجاع مهندسان ساختمانی 
را از سازمان گرفته بود والبته طی فرايند قانونی، اين مشكل 
برطرف شد اشاره و كرد افزود: امسال يک اقدام غيرقانونی 
صورت گرفت و فرآيندی كه قانون پيش بينی كرده بود نقض 
شد كه البته مديريت شد. بحث بر سر اين است كه اگر كسانی 
تخلف كردند قابل اغماض نيست و حتما پيگيری خواهد شد. 
قانون ابزارهای لازم را به عنوان خودپالايشی انجام می دهد. 
فكر می كنيم اين تجربه خوبی بود كه جايی كه خلاف قانون 

صورت گرفت نهادهای متخلف به وظايف خود عمل كردند و 
در مقابل خلاف قانون ايستادند. 

معاون مسكن و ساختمان وزارت راه و شهرسازی همچنين 
با اشاره به "نظام نامه اخلاق حرفه ای سازمان نظام مهندسی" 
تصريح كرد: مادر آستانه تحول در سازمان نظام مهندسی كشور 
هستيم. يک ماه ونيم ديگر انتخابات اعضای شورای مركزی 
سازمان نظام مهندسی برگزار می شود. در پايان يک دوره سه 
ساله بايد نگاهی به دستاوردهای سازمانهای نظام مهندسی 
بيندازيم و از آنها برای سالهای پيش رو درس بگيريم تا بتوانيم 
با جبران اشتباهات گذشته كه ممكن است صورت گرفته باشد 
و تبديل آنها به درسهايی ارزشمند، مهندسی را در كشور اعتلا 
دهيم.  به گفته مظاهريان، در دولت يازدهم در سه سطح 
توجه به انجام اصلاحات صورت گرفت بود. نقد مفصلی بعد 
از 20 سال اجرای قانون نظام مهندسی و مشكلاتی كه وجود 
داشت در كنار دستاوردهايی كه اجرای 20 ساله قانون داشت 
انجام پذيرفت. در سه لايه قانون، آيين نامه ها و بخشنامه ها 
و رفتارهای حرفه ای كه نيازمند اصلاحاتی بود صورت گرفت. 
معاون وزير راه و شهرسازی به نقش مجلس در اصلاح قانون 
اشاره و تاكيد كرد: نمايندگان طرحی را در ابتدای دولت يازدهم 
برای اصلاح قانون شروع كرده بودند كه متاسفانه آن اصلاح 
مورد تصويب مجلس قرار نگرفت و از دستور كار خارج شد. 
با اين وجود در مجلس آينده زمينه خوبی برای اصلاحات 

ساختاری در قانون نظام مهندسی وجود دارد. 
وی گفت: اتفاق نظری وجود دارد كه بخشهايی از اين قانون 

بايد اصلاح شود تا سازمانهای نظام مهندسی بتوانند چابک تر 
و سالم تر در خدمت افزايش كيفيت ساخت و ساز در كشور 

عمل كنند. 
مظاهريان، بحث ديگر را تصويب آيين نامه كنترل ساختمان 
دانست و گفت: تصويب آيين نامه كنترل ساخمان می تواند 
نظم جديدی در فرآيند ساخت و ساز شهری ايجاد كند. از يک 
سو می تواند فرآيندها را شفاف و كوتاه كند و از سوی ديگر 
مطابق با استانداردهای جهانی به افزايش كيفيت ساخت و ساز 
و ارايه خدمات مهندسی بپردازد. اين دستو كار جدی وزارت راه 
و شهرسازی است كه خوشبختانه جلسات بررسی آيين نامه 
در كميسيون زيربنايی دولت به خوبی در حال پيشرفت است. 
هر هفته تقريبا جلسه ای در اين رابطه انجام می شود و نظرات 
كارشناسان گرفته شده و برای بار آخر هم اين نظرات مورد 

بررسی رسمی قرار می گيرد. 
معاون وزير راه و شهرسازی با بيان اينكه مبحث مهم ديگر 
اصلاح رفتارهای حرفه ای است، گفت: رفتارها چه در مقام 
نظارت در سازمانها و چه در داخل سازمانها بر مبنای رعايت 
اخلاق حرفه ای و فرآيندها مشكلات زيادی ايجاد كرده بود كه 
خوشبختانه در اسفندماه 1394 هيات دولت آيين نامه اخلاق 
حرفه ای را در آيين نامه قبلی اصلاح و نظام نامه مشخصی را با 
تيترهای روشنی مطرح كرد كه در همين هفته توسط وزير راه 
و شهرسازی ابلاغ می شود و مصاديق روشنی در بحث اخلاق 
حرفه ای كه طی 20 سال غيرشفاف بود را برای سنجش قرار 

می دهد. 

 تعرفه تلفن ثابت كه از سالها پيش محل اعتراض مخابراتی ها بوده، اين روزها كش و 
قوس های آخر را تحمل می كند تا در آينده ای نه چندان دور دست خوش تغيير شود. 

به گزارش ايسنا، چند سالی از خصوصی شدن شركت مخابرات ايران می گذرد و طی اين 
مدت بزرگترين شركت خصوصی شده كشور با اتفاقات متعددی مواجه شده و گاهی كل 
واگذاری آن زير سئوال رفته و گاهی از كم كاری هايش در امر توسعه انتقاد شده است. حتی 
بعضا اين انتقادات از يک گلايه تلويحی فراتر رفته و وزير ارتباطات اينگونه عنوان كرده است 

كه دست مخابرات در جيب مردم است. 
شركت مخابرات نيز طی اين سالها با تاكيد بر هزينه های بالای خود و اينكه چندين سال 
است در تعرفه های مخابراتی تغييری صورت نگرفته اصرار به تغيير تعرفه ها يا به تعبير برخی 
مديران تعديل آن داشته است. اصراری كه حداقل از ابتدای دولت جديد با مقاومت جدی 
بخش دولتی مواجه شده و كشمكش های متعددی ميان اين شركت و وزارت ارتباطات ايجاد 

كرده است. 
لزوم افزایش قیمت خط تلفن ثابت

حال پس از مدتها با تغيير هيات مديره شركت مخابرات ايران،وزير ارتباطات از لزوم تغيير 
تعرفه های مخابراتی خبر داده و نيمه اول ارديبهشت ماه اينگونه اعلام كرد كه پس از تعيين 
اعضای هيات مديره مخابرات و برگزاری جلساتی در سازمان تنظيم مقررات ارتباطات 

اميدواريم در يک ماه آينده تعرفه های جديد تلفن ثابت اعلام شود. 
محمود واعظی درباره دلايل تجديدنظر احتمالی در تعرفه های مخابرات اينگونه توضيح داده 
كه در ماههای اخير شركت مخابرات سرمايه گذاريهای خوب و مناسبی را در حوزه مخابراتی 
انجام داده است و فكر می كنيم هزينه 30 ريال برای هر دقيقه مكالمه و پرداخت 500 هزار 

ريال برای خريد يک خط تلفن در شرايط كنونی كم است و بايد در آن تجديدنظر شود. 
اما پس از اين صحبت ها شنيده های غير رسمی از تصميم مخابرات برای افزايش پنج برابری 
قيمت هر خط تلفن ثابت حكايت می كرد موضوعی كه چندی بعد در مجمع عمومی ساليانه 
شركت مخابرات توسط عضو جديد هيات مديره اين شركت تائيد شده و اينگونه اعلام شد 
كه برای تأمين حداقل بخشی از هزينه های تأسيس يک خط تلفن ثابت، مخابرات پيشنهاد 
افزايش هزينه حق اتصال خط تلفن ثابت از 50 هزار تومان به 250 هزار تومان را ارائه كرده 
است.  لطيف وصلی در عين حال يادآور شد: هزينه تأسيس يک خط تلفن ثابت از 800 
هزار تومان تا يک ميليون تومان برآورد شده است.  وی همچنين به خطوط بلااستفاده تلفن 
اشاره كرده و افزود: هم اكنون ۶ ميليون خط تلفن ثابت بدون كاركرد در كشور وجود دارد 
كه عليرغم سرمايه گذاری مخابرات برای دايری اين خطوط، درآمدی از آنها ندارد و افزايش 
هزينه آبونمان شايد باعث شود مشتركانی كه از خطوط خود استفاده نمی كنند آنها را به 

مخابرات بازگردانند. 
سناریوهای مخابرات برای تغییر تعرفه

اما بر اساس گزارش جدول معاونت برنامه ريزی و نظارت راهبردی دفتر بررسی های فنی 
-اقتصادی وزارت ارتباطات، مروری بر آمارهای منتشر شده بين الملل گويای آن است كه 

از نظر قيمت تلفن ثابت، ايران پايين ترين قيمت را در ميان كشورهای منطقه داشته است. 
حتی پس از اجرای طرح هم كدسازی مسئولان مخابرات به گلايه پرداخته و اينگونه اعلام 
كردند كه با اجرای اين طرح درآمدهای آنها كاهش نيز يافته و حتی آنها درخواست بازگشت 

تعرفه های خود به قبل از هم كدسازی را دارند. 
سخنگوی شركت مخابرات نيز در دوره ای از ارائه پيشنهادات اين شركت به سازمان تنظيم 
مقررات خبر داده و اظهار كرد: در سال 1394 برای تغيير تعرفه های تلفن ثابت پيشنهاداتی 
را مطرح كرده ايم كه اميدواريم يكی از اين پيشنهادات مورد موافقت قرار گيرد تا مشكلات 

شركت در توسعه و پرداخت های جاری برطرف شود. 
داود زارعيان درباره جزئيات اين پيشنهادات سه گانه اظهار كرد: پيشنهاد اول مخابرات برای 
تغيير تعرفه اين بود كه آبونمان ثابتی برای تمام مشتركان تلفن ثابت در نظر گرفته شود و 
پس از آن تمام مكالمات ثابت به ثابت مشتركان دائم از شهری و بين شهری فاقد هزينه باشد. 
سخنگوی مخابرات رقم در نظر گرفته شده در اين زمينه را 3000 تا 3500 تومان در 
مناطق روستايی،۶000 تا 7000 تومان در شهرهای مختلف و 7500 تا 10 هزار تومان در 
كلانشهرها اعلام كرده بود.  وی پيشنهاد ديگر مخابرات را در نظر گرفتن آبونمان 3500 تا 
4500 تومانی برای نقاط مختلف كشور دانست و گفت: بر اين اساس شرايطی ايجاد می شود 
تا حداقل هزينه های نگهداری خط های تلفن تامين شوند، چرا كه اكنون در برخی مناطق تنها 
برای اين  كه يک خط تلفن حفظ شود در طول ماه حدود 11 هزار تومان هزينه به شركت 

مخابرات تحميل می شود. 
زارعيان ادامه داد: پيشنهاد ديگری نيز وجود دارد كه در خصوص آن هنوز عدد و رقم قطعی 
در نظر گرفته نشده، اما بر اساس پيشنهاد سوم اين امكان وجود دارد كه تعرفه هر دقيقه تماس 

و آبونمان تغيير كرده و به حالت منطقی تبديل شود. 
سخنگوی مخابرات با يادآوری اينكه از ابتدای دولت يازدهم شركت مخابرات خواهان منطقی 
شدن تعرفه ها بوده و از سال 1382 تعرفه های تلفن ثابت تغيير نكرده و پس از آن نيز با اجرای 
طرح همكدسازی كاهش يافته، متذكر شد: اكنون پيشنهاد ما تعديل تعرفه هاست و برای تغيير 

تعرفه در بخش موبايل يا اينترنت درخواستی نداشته ايم. 
حال يک ماه از صحبت های محمود واعظی در خصوص لزوم تغيير تعرفه های مخابراتی كه 
برای آن زمانی يک ماهه در نظر گرفته شده بود می گذرد و در آخرين جلسه كميسيون تنظيم 

مقررات بحث تعيين تعرفه های نهايی بی نتيجه مانده و به فرصتی ديگر موكول شده است. 
دبير كميسيون تنظيم مقررات ارتباطات گفت: در جلسه روز يكشنبه كميسيون مدل های 
مختلف تعيين تعرفه تلفن ثابت مورد بررسی قرار گرفت؛ اما هنوز نتيجه قطعی مشخص 
نشده است.  علی اصغر عميديان اظهار كرد: ابعاد مختلف تغيير تعرفه تلفن ثابت در جلسه 
روز يكشنبه كميسيون مطرح شد، اما با توجه به اهميت موضوع تعرفه و ضرورت بررسی 
همه جانبه قرار شد در جلسه فوق العاده بعدی كميسيون تنظيم مقررات ارتباطات كه با حضور 
مسوولان شركت مخابرات ايران برگزار می شود، راجع به آن بررسی بيشتر صورت گرفته و 

تصميم گيری شود. 
البته وزير ارتباطات نيز چندی پيش تاكيد كرده بود كه حتی اگر برای تعيين اين تعرفه ها 
مدت زمان بيشتری هم صرف شود وزارت ارتباطات اين موضوع را به تعيين با عجله و غير 
كارشناسی تعرفه های مخابراتی ترجيح می دهد. واعظی در عين حال تاكيد كرده بود كه تمام 
آنچه در ارتباط با تغييرات احتمالی عنوان می شود در حد پيشنهاد است و تاكنون تصميمی 
قطعی دراين زمينه گرفته نشده است،ضمن اينكه كميسيون تنظيم مقررات هم قطعا نقطه 

نظرات و پيشنهادات خاص خود را در اين زمينه خواهد داشت. 

معاون وزير راه و شهرسازی مطرح كرد 

پرده برداری از تخلف 40 میلیاردی در سازمان نظام مهندسی 

تعرفه تلفن بر سر چندراهی؛

 50 هزار تومانی 250 هزار تومان می شود؟ 

وزير نيرو خبر داد :

آب مشترکان پرمصرف قطع می شود 
براساس مصوبه مجلس امسال آب مشتركان پرمصرف در كل كشور بر اساس ضوابط 

قانونی قطع خواهد شد. 
به گزارش ايسنا، حميد چيت چيان ديروز در حاشيه يازدهمين همايش بين المللی انرژی 
با اشاره به وضعيت استان آذربايجان غربی گفت: به بركت باران های فراوان طرح های 
مختلف را برای اين استان در نظر گرفته ايم.  وی گفت: امروز در كنار رودخانه ارس طرح 
تامين آب و شبكه آبياری و زهكشی به مساحت بيش از 19 هزار هكتار آغاز می شود و 
قسمت قابل توجه اين طرح در سال آينده افتتاح خواهد شد.  وزير نيرو با بيان اين كه 
چندين پروژه اجرای سد و شبكه آبياری و زهكشی برای اين استان در نظر گرفته شده، 

اظهار كرد: مساله ی مهم و حائز اهميت در اين استان وضعيت درياچه اروميه است. 
احیای دریاچه ارومیه نزدیک است 

وی تصريح كرد: با توجه به بارش های مناسب در حوزه درياچه اروميه و همكاری  
شركت ها و سازمان های متولی وزارت نيرو اقدامات وسيعی در حوزه درياچه اروميه صورت 
گرفت و می توان گفت كه هم اكنون حال درياچه اروميه نسبت به سال های گذشته بهبود 
خوبی پيدا كرده است.  به گفته چيت چيان با توجه به شرايط پيش رو می توان به احيای 
درياچه اروميه در سال های آينده اميدوار بود. البته بايد گفت كه برای اين مساله 2۶ طرح 

در ستاد احيای درياچه اروميه تصويب شده است. 
وزير نيرو با بيان اين كه بخشی از اين طرح ها به عهده وزارت نيرو، بخشی به عهده وزارت 
جهاد كشاورزی و بخشی به عهده سازمان محيط زيست است، ادامه داد: در حال حاضر 
تمام اين سازمان ها با جديت كار خود را انجام می دهند و وزارت نيرو نيز كه بار سنگينی را 

بر دوش دارد رسالت اصلی خود را اتمام پروژه احيای درياچه اروميه می داند. 
وی در خصوص وضعيت تعادل بخشی و مقابله با چاه های غيرمجاز گفت: وزارت نيرو 
سياست های متعددی را برای اين مساله دنبال می كند. اولا قرار است قسمت قابل توجهی 
از توليد برق را به انرژی های تجديد پذير منتقل كنيم كه اين مساله بيانگر عدم نياز به آب 
است.  چيت چيان دومين راهكار برای اين مساله را تغيير برج خنک كن نيروگاه ها از تر به 
خشک عنوان و اظهار كرد: اين مساله ميزان نياز به آب را كاهش می دهد. علاوه بر اين نيز 
در نيروگاه هايی كه آب مصرف می شود پساب حاصل از فاضلاب را جايگزين استفاده از 
چاه يا آب های سطحی می كنيم و بدين ترتيب به تعادل بخشی آب های زيرزمينی كمک 
خواهد شد.  وزير نيرو تصريح كرد: با راهكارهای در نظر گرفته شده می توان ميزان مصرف 
آب را كاهش داد و به جای آب خام از پساب فاضلاب استفاده كرد كه اين موضوع تاثيرات 

بسيار خوبی را برجای می گذارد. 
وی در خصوص وضعيت صادرات برق گفت: براساس مذاكرات صورت گرفته قرار است 
كه صادرات برق به كشورهای همسايه افزايش يابد همچنين با بخش ديگری از كشورها 

كه قبلا با آنها صادرات نداشته ايم مذاكراتی برای ايجاد خطوط برق صورت گرفته است. 
چيت چيان با بيان اين كه در مورد صادرات برق به اروپا هنوز به طرح مشخصی 
نرسيده ايم، اظهار كرد: براساس مذاكرات صورت گرفته با مدير عامل منشور انرژی قرار 
شد كه زمينه ی صادرات به كشورهای اروپايی ايجاد شود و بتوان از اين طريق ميزان قابل 

توجهی برق و گاز به كشورهای اروپايی صادر كرد. 

وزير راه و شهرسازی:

درمان دارایی های سمی بانک ها 
به جراحی گسترده نیاز دارد

وزير راه و شهرسازی گفت:درمان دارايی های سمی بانک ها به جراحی گسترده ای نياز 
دارد كه هنوز در اين حوزه ديده نمی شود.

عباس آخوندی در دومين همايش نقش بانک های توسعه ای در رونق اقتصاد كشور با 
بيان اينكه نياز به يک جراحی گسترده و ورود جدی به بحث دارايی های سمی هستيم، 
گفت: با اين وجود هنوز جراحی گسترده در اين حوزه ديده نمی شود.وی افزود : وقتی 
اصطلاح دارايی ها و پولهای مسموم را مطرح كرديم با بی اعتنايی مواجه شد ولی بعد از 
كاوش اهل حرفه، اين واژه وارد ادبيات ايران شد.وی گفت: با اين وجود برای درمان پول 
و دارايی های سمی نيازمند تصميم های بسيار سخت در حوزه فنی در نظام بانكی و در 
حوزه اقتصاد سياسی خواهيم بود.آخوندی افزود : با توجه به اينكه جراحی در حوزه پولهای 
سمی قاعدتا جابجايی های عمده ای را در منافع گروههای مختلف در بردارد می تواند 
بر پايگاه سياسی گروههای مختلف تاثير شگرف و ژرف بگذارد.وی در بخش ديگری از 
سخنانش با بيان اينكه مفهوم نهاد رقابت در نظام بانكی ايران مفقود است ، افزود: آنچه كه 
موجب توسعه و گسترش رفاه مردم می شود توسعه رقابت در اقتصاد است و اين امر فقط 
مخصوص كالا و خدمات نيست و می تواند شامل خدمات پولی و بانكی نيز بشود.وی با 
بيان اينكه بيش از 2 سال است كه همواره نرخ تسهيلات بانكی بيشتر از نرخ تورم است ، 
گفت: با دستور ، خواهش و التماس اين روند بهبود نمی يابد.وزير راه و شهرسازی گفت: به 
نظر من مهمترين دليل اين است كه تقاضا بر عرضه در سيستم مالی پيشی گرفته است.

آخوندی از نبود نظام رقابتی در بانكهای ايرانی بعنوان ديگر عامل نام برد و گفت: متاسفانه 
در بانكهای ايرانی يک سيستم شبه انحصار چندجانبه وجود دارد كه موفق شده است اين 
تفاوت را به نفع بانكها حفظ كند.وی با بيان اينكه يكی ديگر از مشكلات بزرگ اقتصاد ايران 
بدهی دولت به اقتصاد ملی است ، افزود : دو سال پيش كه بحث بدهی ها مطرح شد، 
رقمها روشن نبود اما اخيرا وزارت امور اقتصادی و دارايی ارقام بسيار بسيار بزرگی حدود 
500 ميليارد تومان را مطرح كرده است.آخوندی گفت: با اين وجود ما هنوز پيشنهاد 
روشنی از سوی نهادهای پولی و بانكی برای اينكه بحث بدهی دولت به اقتصاد را تامين 
مالی و سازماندهی كند ، مواجه نيستيم. وی با بيان اينكه مداخله گسترده دولت به مجموعه 
مشكلات اقتصادی و ناكارآمدی گسترده در كشور منجر شده است ، گفت : اين امر 
بخصوص در دولتهای نهم و دهم فراگير بود و فكر نمی كنم در حوزه كارشناسی كسی در 
اين زمينه ترديدی داشته باشد.وزير راه و شهرسازی گفت : اگر بخواهيم به منابع پرقدرت 
بانک مركزی متوسل نشويم بايد ابزارها و نهادهای مالی در بازار سرمايه و پولی توسعه يابد.

وی با تشريح تلاشهايش برای تبديل بانک مسكن به بانكی توسعه ای برای خروج از ركود 
در بخش مسكن گفت: ما بايد صندوقهای سپرده گذاری منطقه ای و پروژه ای را فعال 
كنيم و در كنار آن نهادهای تضمين كننده خريداران و انبوه سازان ايجاد شود.وی گفت: در 
همين زمينه بايد نهادهای بازار سرمايه در بانک مسكن فعال شود و انواع صندوق ضمانت، 
ليزينگ مسكن و صندوقهای وام ، سپرده و تسهيلات مسكن رشد كند.آخوندی اظهار 
داشت : با انجام مقدمات اين امر در بانک مسكن در 5 ماهه گذشته ميزان تسهيلات اين 
بانک به بخش مسكن در همه ماهها بيش از 50 درصد نسبت به ماههای مشابه سال قبل 
رشد داشته كه نشانه خوبی از خروج از ركود بخش مسكن است.وی افزود: به طور ميانگين 
هر روز بيش از 200 نفر در صندوق پس انداز مسكن سرمايه گذاری می كنند كه نشان 

دهنده ساماندهی تقاضا است.

 با ابلاغ بسته حمايت از صادرات غيرنفتی، اين بخش از اقتصاد 
ايران در انتظار شوكی بی سابقه و مثبت قرار گرفته تا شايد پس از 
مدت ها شاهد رونق چشمگير صادرات غيرنفتی با مشوق های در نظر 

گرفته شده باشيم. 
به گزارش خبرنگار ايسنا، در راستای تحقق اهداف اقتصاد مقاومتی 
و حمايت از صادرات غيرنفتی، برنامه های حمايتی و تشويقی توسعه 
صادرات غيرنفتی ايران از محل اعتبارات مصوب، جهت اجرا توسط 
سازمان توسعه تجارت ايران ابلاغ شد؛ بسته ای كه شايد وضعيت 
صادركنندگان كالا و خدمات را با راهكارهای مختلف، در انتظار 

تحول و تغييری بی سابقه قرار دهد. 
مهم ترين نكته ای كه در ارتباط با صادرات كالا بايد به آن اشاره 
كرد پرهيز از صادرات مواد غيرنفتی خام است؛ همان ايرادی كه به 
صادرات نفت خام وارد می شود در خصوص صادرات غير نفتی نيز 
بايد به آن توجه داشت، چراكه خروج مواد خام از كشور چه در بخش 
مواد نفتی و چه در بخش مواد غير نفتی نه تنها در دراز مدت عاملی 
برای پايان يافتن اين مواد است بلكه مانعی برای وصول ارزش افزوده 

مواد مختلف خواهد بود. 
مهمترين بخش بسته حمايت از صادرات غير نفتی، منابع در نظر 
گرفته شده و امكان تحقق آن هاست، چرا كه قطعا اعمال نشدن 
تصميمات نگاشته شده بر روی كاغذ اثر بخش نخواهد بود و نتيجه 

ای در بر نخواهد داشت. 
منابع صندوق توسعه ملی

1( يک ميليارد دلار سپرده ارزی دو ساله در چند بانک عامل 
توسط صندوق توسعه ملی كه تا سقف دو ميليارد دلار قابل افزايش 
است با نرخ ثابت حداكثر 3.5 درصد به عنوان نرخ نهايی ارائه 
تسهيلات به متقاضی، جهت تسهيلات ارزی به خريداران خارجی 

كالاها و خدمات ايرانی در قالب اعتبار خريدار ارائه می شود. 
2( سپرده گذاری مبلغ 20 ميليارد ريال در يک دوره يک ساله با 
نرخ 1۶ درصد برای بخش صنعت و 14 درصد برای بخش كشاورزی 
و صنايع دانش بنيان از طريق بانک های عامل شامل بانک توسعه 
صادرات، بانک سپه، بانک صادرات، بانک كشاورزی و بانک صنعت و 
معدن است. در اين خصوص سازمان توسعه تجارت می تواند فهرست 
شركت های توانمند صادراتی را، به عنوان شركت های معتبر، به 

بانک های عامل، پيشنهاد كند. 
3( سپرده گذاری ارزی صندوق نزد بانک های عامل برای ارائه 

تسهيلات جهت تامين سرمايه در گردش شركتهای صادراتی فعال 
در زمينه صادرات كالا و صادرات خدمات فنی و مهندسی، مطابق 

رويه های موجود صندوق مدنظر قرار می گيرد. 
منابع بانکی

منابع بانكی برای حمايت از صادرات غيرنفتی مطابق درصد اعلامی 
بانک مركزی از سرجمع اعطای تسهيلات موسسات مالی اعتباری 
است كه بانک مركزی به تفكيک هر يک از بانک های عامل به 
صورت ارشادی ارائه می كند. بانک مركزی موظف است به منظور 
پيشبرد و تحقق اين امر مشوق های لازم از جمله تخفيف نسبت 
سپرده قانونی را برای بانک ها و ساير موسسات مالی مورد نظر لحاظ 

كند. 
تا 14  فوق  تسهيلات  نرخ سود  به كاهش  بايد  اين  بر  علاوه 
درصد برای صادرات محصولات كشاورزی و صنايع دانش بنيان و 
1۶ درصد برای صادرات صنعتی با استفاده از اعطای يارانه سود 

تسهيلات )اعتبارات ماده 3 از بند الف اين دستورالعمل( اشاره كرد. 
منابع پیش بینی شده در قانون بودجه سال 139۵

1( مبلغ 3000 ميليارد ريال از محل اعتبار رديف 550000-79 
برای اعطای مشوق های صادراتی مربوط به صادرات غير نفتی و 
غيرپتروشيمی با اولويت صادرات دانش بنيان در نظر گرفته شده 

است. 
2( مبلغ 1000 ميليارد ريال يارانه سود تسهيلات واحدهای 
توليدی با اولويت توليدات صادراتی از محل اعتبار رديف 100-

550000 در نظر گرفته شده است. 
3( مبلغ 5000 ميليارد ريال از محل هدفمندسازی يارانه ها بر 
اساس درآمدهای حاصل از اجرای بند های ب و د تبصره 14 قانون 

بودجه سال پيش بينی شده است. 
سيد مرتضی افقه - دكتر اقتصاد توسعه و استاد دانشگاه - در 
گفت وگو با خبرنگار ايسنا ضمن تشريح چالش ها و فرصت های 

پيش روی بخش صادرات غيرنفتی كشور با توجه به ابلاغ بسته 
روی  كه  انقلاب  ابتدای  از  گفت:  غيرنفتی  صادرات  از  حمايت 
صادرات غيرنفتی تاكيد كرديم مسير نادرستی را پيش رو گرفتيم 
و توليد كنندگان ما به جای توليد كالاهای دانش بنيان و نهايی به 

سمت صادرات مواد خام رفتند. 
وی ادامه داد: به نظر من بعضا تشويق در بحث صادرات غيرنفتی 
با تاكيد به صادرات در بخش مواد خام نه تنها مفيد نيست، بلكه 
مضراتی دارد، چرا كه صادرات مواد خام توليد كشور را به سمت تهی 
شدن پيش می برد. همان ايرادی كه به صادرات نفت خام وارد می 
شود به مواد غيرنفتی خام نيز تسری پيدا می كند و ما بايد به اين 

مقوله توجه داشته باشيم. 
افقه در ادامه با اشاره به دو چالش صادرات مواد غيرنفتی خام اظهار 
كرد: دو ايراد به اين مساله وارد است ابتدا اين كه با توليد مواد خام 
ارزش افزوده ای را كه می توانستيم در اختيار توليد كنندگان داخلی 
قرار دهيم به كشورهای ديگر تعلق می گيرد و مورد ديگر اين كه در 
هر حال مواد خام ما روزی به اتمام می رسد و ما بايد به اين مساله 

توجه داشته باشيم. 
اين استاد دانشگاه با اشاره به برخی مواد بسته حمايت از صادرات 
غيرنفتی عنوان كرد: در كل اين بسته را مثبت ارزيابی می كنيم، اما 
بايد بدانيم كه اين بسته حمايتی شرط لازم برای صادرات غيرنفتی 
است. در اين بسته بر روی خدمات فنی - مهندسی و كالاهای 

دانش بنيان تاكيد شده است كه می تواند مثبت باشد. 
وی بيان كرد: اينگونه بسته ها كه بر روی صادرات تمركز كرده اند، 
ظرفيت محدودی دارند، چراكه صادرات متكی به توليد است و اگر 
نتوانيم به اندازه كافی محصولات باكيفيت و دارای تكنولوژی توليد 
كنيم در ادامه  راه به مشكل بر می خوريم و در ادامه بايد اين بخش از 

صادرات با توجه به توليد و نيز اقدامات تكميلی همراه باشد. 
افقه همچنين به ارقام و اعتبارات مالی در نظر گرفته شده در بسته 
حمايت از صادرات غيرنفتی اشاره كرد و گفت: اين ارقام و اعتبارات 
مناسب و كافی نيست، اما با توجه به محدوديت های مالی دولت كه 
ناشی از پايين  آمدن قيمت نفت است مثبت ارزيابی می شود اما بايد 
توجه داشته باشيم كه تحقق و اجرای مطلوب بندهای اين بسته 
حمايتی محل ترديد است؛ بنابراين بايد علاوه بر در نظر گرفتن ارقام 
و اعتبارات روی كاغذ به روی تحقق عملی آن نيز تاكيد كرده و در 

راستای رسيدن به آن گام برداريم. 

ذوق زدگی صادرات غيرنفتی

 شوک بسته حمایتی اثرگذار می شود؟ 
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عملكرد صبا در استان قم

صبا تيمی است كه از سال 1383 با كسب عنوان قهرمانی رقابت های ليگ دسته اول 
باشگاه های كشور به ليگ برتر راه يافته و 12 دوره متوالی در مسابقات جام خليج فارس به 

ميدان رفته است و از جمله تيم های موفق تاريخ ليگ برتر به شمار می رود.
تيمی كه در 12 دوره حضور خود در ادوار 15 گانه ليگ برتر فوتبال ايران يک مقام سومی، 
دو عنوان چهارمی، يک مقام هفتمی، دو عنوان ششمی، چهار مقام نهمی، يک مقام دهمی و 
يک رتبه سيزدهمی را كسب كرده است و دو بار با موفقيت در ليگ برتر مجوز حضور در ليگ 
قهرمانان آسيا را نيز به دست آورده است. صبا از سال 1387 و بعد از انتقال باشگاه پاس تهران 
به استان همدان، در كنار تيم  پيكان كه راهی قزوين شد و راه آهن كه نماينده شهر ری لقب 
گرفت، به استان قم منتقل شد و از هشتمين دوره رقابت های ليگ برتر فوتبال باشگاه های 
كشور نماينده اين استان در رقابت های ليگ برتر محسوب می شود، تيمی كه بر خلاف سه 
تيم ديگر كه همگی به ليگ دسته اول رفتند و عاقبت خوبی از انتقال به شهرستان ها پيدا 
نكردند، در قم سرنوشت خوبی داشت. با گذشت هشت سال از انتقال باشگاه فرهنگی ورزشی 
صبا به استان قم و حضور اين باشگاه در مسابقات ليگ برتر فوتبال كشور به عنوان نماينده 
استان قم، در اين مطلب به بررسی وضعيت تيم فوتبال صبای قم در جدول رده بندی 
مسابقات جام خليج فارس از فصل 87-88 تا فصل گذشته پرداخته ايم و از زوايای مختلف 
عملكرد تيم صبا را مورد بحث و بررسی قرار داده ايم. ابتدا عملكرد صبا را در موارد مختلف 
اعم از جايگاه ، تعداد برد ، باخت و تساوی ، ميزان گل های زده شده و تعداد گل خورده  و 
امتيازات كسب شده در اين هشت فصل مورد بررسی قرار گرفته شده است.و سپس از لحاظ 

پيشرفت و يا عدم پيشرفت صبا در نيم فصل اول و پايان ليگ پرداخته شده است. 
1-عملکرد صبا در هشت فصل حضور در قم:

1-1رتبه كسب شده:
تيم استان قم در تمامی فصول حاضر در مسابقات ليگ برتر فوتبال كشور پس از انتقال 
بيشتر در ميانه جدول حضور داشته است .اما صبا بهترين جايگاه خود را در چهارمين فصل 
حضور خود در قم را كسب نموده است كه در اين سال با مربيگری عبدالله ويسی با ايستادن 
در جايگاه چهارم موفق به كسب سهميه مسابقات ليگ قهرمانان آسيا گرديد.در فصل سوم در 
بين هفده تيم حاضر در ليگ دهمين دوره ليگ برتر فوتبال مقام دهم را كسب نموده است 
كه پايين ترين جايگاه صبا در مدت حضور اين تيم در استان قم می باشد .البته در سه فصل 
متوالی موفق به كسب رتبه نهم شده است كه دو فصل آن به واسطه كاهش تيم های حاضر 
در ليگ به 1۶ تيم در نيمه پايين جدول رده بندی قرار گرفته است.در فصل اخير تيم صبا 
با حضور علی دايی عملكرد مناسبی در نيم فصل اول ليگ پانزدهم داشته و با كسب مقام 
چهارم مسابقات نيم فصل دوم را آغاز نموده است كه در پايان به مقام هفتم دست پيدا نموده 
است.حال با بررسی جايگاه تيم صبا در نيم فصل اول با پايان فصل در اين مدت ،بيشترين 
پيشرفت از نظر جايگاه در فصل دوم حضور در قم اتفاق افتاده است بدين صورت كه صبا با 
داشتن رتبه يازدهم در پايان نيم فصل اول در نهمين دوره ليگ برتر فوتبال كشور در پايان 
ليگ به مقام ششم دست پيدا نموده است . كم نوسان ترين جايگاه تيم استان قم در مقايسه 
انتهای نيم فصل و ايان فصل مربوط به چهارمين فصل حضور اين تيم می باشد كه با يك 
رتبه تغيير در پايان ليگ نسبت به پايان نيم فصل مقام چهارم را كسب نموده است. در مدت 
حضور تيم صبا در استان قم ،در دهمين، چهاردهمين و پانزدهمين دوره ليگ برتر از اين نظر 
داری روند نزولی بوده است ودر پنج دوره ديگر رتبه كسب شده در ليگ در پايان فصل بهتر 
و بالاتر از رتبه  پايان نيم فصل بوده است . شايان ذكر است صبای قم تنها تيمی است كه 
پس از انتقال به استان ديگر با عملكردی مناسب همچنان در ليگ برتر فوتبال كشور حضور 
دارد و به سرنوشت ديگر تيمهای منتقل شده دچار نشده است كه اين مهم مرهون زحمات 
مسئولين استانی به خصوص استانداری قم ، اعضای هيئت مديره و مديران عامل ، كادر فنی 

باشگاه در طول حضور در استان قم می باشد.
1-2 ميانگين امتيازات كسب شده در طول فصل:

با توجه به اختلاف تيمهای حاضر در ليگ برتر فوتبال كشور در فصول حضور صبا در استان 
قم و به منظور ارزيابی دقيق تر و بررسی بهتر ميانگين امتيازات كسب شده تيم شهر قم در 
نظر گرفته شده است. بالا ترين ميانگين امتيازات كسب شده نماينده استان قم در مسابقات 
ليگ برتر فوتبال در چهارمين فصل حضور اين تيم به دست آمده است كه فصل 90-91 كه 
صبا بهترين عنوان خود يعنی مقام چهارم را كسب نموده است. پايين ترين ميانگين صبا در 
اين سالها مربوط به ليگ دوازدهم می باشد كه 1.0۶ امتياز در طول فصل را كسب نموده 
است. روند امتيازگيری صبا در طول مدت حضور در استان قم دارای نوسان بوده است به 
طوريكه در فاصله سه فصل اول حضور در قم امتيازگيری روند نزولی داشته ولی در فصل 
چهارم كه بهترين فصل حضور صبا در قم می باشد يك جهش خوب به وجود آمده است. 
اما اين جهش بسيار زودگذر بود و در طول سه فصل بعدی بازهم شاهد كاهش ميانگين 
امتيازات صبا بوديم . اما خوشبختانه در دوفصل اخير روند امتيازگيری مثبت بوده و اين نويد 
عملكرد بهتر نماينده استان قم در فصل های آينده را به همراه خواهد داشت. در مقايسه  
ميانگين امتيازات صبا پايان فصل و نيم فصل اول در می يابيم كه به غير از دو فصل ابتدايی 
كه ميانگين امتيازات نيم فصل اول كمتر از پايان فصل می باشد در بقيه فصول امتياز كمتری 
در نيم فصل دوم كسب شده است بدين صورت كه امتياز گيری صبا در طول نيم فصل دوم 
دارای روند نزولی بوده است و علت اين موضوع را می توان مشكلات مالی بيان نمود كه در 

نيم فصل دوم هميشه دامنگير باشگاه صبا بوده است.
دانشجوی دکتری تربیت بدنی

فغانی:

فینال جام حذفی خرمشهر را زنده کرد
داور بين المللی فوتبال كشورمان گفت: برگزاری بازی فينال جام حذفی در خرمشهر اتفاق 

خوبی بود به طوری كه باعث شد يكبار ديگر اين شهر زنده شود.
عليرضا فغانی در خصوص قضاوتش در فينال جام حذفی كه در شهر خرمشهر برگزار شد، 
گفت: طبق قانون درباره بازی نمی توانم صحبت كنم اما قبل از هر چيز بايد به مسئولانی كه 
زحمت كشيدند تا اين بازی در خرمشهر برگزار شود و به نظر خودم هم كار بسيار خوبی بود 
چراكه در اين چند وقت يک بار ديگر شهر خرمشهر زنده شد و بازی خوبی هم در اين شهر 
صورت گرفت. همچنين بايد بگويم كه هم تيم داوری عملكرد خوبی داشت و هم اينكه دو 
تيم همكاری خوبی با داوران داشتند. وی درباره انتقادهايی كه به نور ورزشگاه در زمان بازی 
انجام شده بود افزود: نور خوب بود اما با توجه به اينكه نورافكن ها پايين تر از حد معمول بود 
كمی مشكل وجود داشت اما در كل نواقصی هم هست كه به مرور زمان برطرف خواهد شد 
البته همين كه بازی در خرمشهر برگزار شد واقعا خوب بود چراكه مردم اين خطه حسابی 
لذت بردند. داور فينال جام حذفی در مورد تور مشكی دروازه ها هم خاطرنشان كرد: طبق 
قوانين داوری حتی اگر دروازه ها تور هم نداشته باشد بازی می تواند انجام شود اما به هر حال 
در فوتبال روز دنيا بازی ها با تور انجام می شود. به هر حال همانطور كه گفتم ايراداتی هست 
و وقتی وارد استاديوم شديم ديگر كاری از دست مان برنمی آمد اما خوشبختانه به هر صورت 
بازی به خوبی انجام شد. فغانی درباره بازگشتش به تهران و اينكه در هواپيما او و يحيی 
گل محمدی كنار هم نشسته بودند و آيا صحبتی با هم انجام دادند يا نه؟ اظهار داشت: ما در 
فوتبال با همه دوست هستيم اما به هر حال شرايط مسابقه فرق دارد چراكه فشار در زمان 
بازی بالا می رود و شايد كسی كنترل خودش را از دست بدهد اما ما وظيفه داريم كه در 
چارچوب قانون با اين افراد برخورد كنيم. در پرواز ما هم چند استقلالی بودند و برحسب اتفاق 

گل محمدی هم در كنار من نشست و بيشتر از همديگر حلاليت طلبيديم!

علی عسگر: 

شرایط مانند فصل گذشته باشد 
از سیاه جامگان جدا می شوم

هافبک تيم فوتبال سياه جامگان در فصل گذشته سرمربی اين تيم را يک روانشناس 
فوق العاده توصيف كرد.  حميدرضا علی عسگر در مورد وضعيتش برای فصل آينده گفت: 
فصل نقل وانتقالات تازه شروع شده است. من چند پيشنهاد دارم، ولی بايد ببينم تكليف 
سياه جامگان چگونه خواهد بود. اگر شرايط باشگاه مثل فصل گذشته باشد، قطعاً جدا می شوم 
و بعيد می دانم با اين شرايط آقای كاظمی هم در اين تيم بماند. به هر حال باشگاه نياز به 
پيشرفت دارد و خيلی از مشكلات بايد حل شود كه اميدوارم اين اتفاق رخ دهد. فكر می كنم 
تا 10 روز ديگر وضعيت من مشخص شود.  او كه در نيم فصل دوم به سياه جامگان اضافه شد 
با اشاره به عملكردش در اين تيم گفت: من ابتدای فصل را با راه آهن شروع كردم و به دليل 
مصدوميت مدتی غايب بودم. بعد از رفتن آقای كاظمی و انتخاب سرمربی جديد با مشكلاتی 
مواجه شدم و در نهايت به مشهد آمدم كه واقعاً اتفاق مثبتی در زندگی من بود. من از فرهاد 
كاظمی چيزهای زيادی ياد گرفتم. او بدون شک يكی از فنی ترين و باهوش ترين مربيان 
فوتبال ايران محسوب می شود.  هافبک تيم فوتبال سياه جامگان در خاتمه خاطرنشان كرد: 
كاظمی هميشه تأكيد می كرد كه تيم ما در ليگ برتر می ماند و نسبت به اين موضوع ايمان 
داشت. او جدا از مسائل فنی از لحاظ روحی و روانی هم جزو بهترين هاست و يک روانشناس 

فوق العاده است. من خيلی خوشحالم كه با اين مربی كار كردم.

 آغاز فعاليت رسمی باشگاه ها در نقل وانتقالات

حرارت فوتبال بالا می رود

نقل و انتقالات ليگ برتر فوتبال برای فصل شانزدهم 
از امروز با جديت و حرارت بيشتری دنبال می شود.

با انجام فينال جام حذفی فوتبال باشگاه های ايران 
فصل پانزدهم مسابقات حرفه ای كشورمان رسما به 
پايان رسيد تا تيم ها به صورت رسمی خودشان را برای 
فصل آينده فوتبال آماده كنند. از امروز فعاليت های نقل 
و انتقالاتی باشگاه ها با كوشش بيشتری انجام می شود.

گسترش و سپاهان، جلوتر از بقیه
گسترش فولاد و سپاهان اصفهان دو تيمی هستند 
كه يارگيری را زودتر از ساير تيم ها آغاز كردند. دو تيمی 

كه خيلی زود سرمربی فصل آينده خود را شناختند، 
و  اند  زده  شانزدهم  ليگ  برای  زودهنگامی  استارت 
تاكنون موفق هم عمل كرده اند. تيم های تحت هدايت 
فراز كمالوند و عبدالله ويسی نفرات تاثيرگذاری را به 
خدمت گرفته اند و بی ترديد در روزهای آينده نيز با 
ادامه روند كنونی اين شانس را دارند تا يكی از بهترين 

های نقل و انتقالات باشند.
ماشین سازی، موفق بین لیگ یکی ها

از جمع 3 تيم ليگ يكی صعود كرده به ليگ برتر 
ماشين سازی تاكنون در نقل و انتقالات عملكرد بهتری 

داشته است. پيكان اگرچه مجيد جلالی را به عنوان 
سرمربی انتخاب كرده اما هنوز بازيكنی را به ليست 
نفرات خود اضافه نكرده است. از سوی ديگر همچنان 
تكليف سرمربيگری صنعت نفت آبادان مشخص نيست 
و فعاليت نقل و انتقالاتی صورت نگرفته است. درباره 
صنعت نفت شايعه شده پرويز مظلومی سال آينده 
روی نيمكت اين تيم خواهد نشست كه در اين صورت 
فعاليت های نقل وانتقالاتی آبادانی ها با پايان فينال 
حذفی رسميت پيدا می كند.ماشين سازی اما با جذب 
نفراتی مثل صادقيان و توافق با برخی بازيكنان جلوتر 

از سايرين است. رسول خطيبی كه فعاليت هايش در 
راستای بستن تيمی منسجم را شروع كرده، به احتمال 
فراوان ظرف چند روز آينده اكثر نفرات موردنظرش را 

جذب می كند.
میانه روها

استقلال خوزستان، پرسپوليس، سايپا، پديده  و فولاد 
5 تيمی هستند كه سرمربی فصل آينده خود را می 
دانند و تا حدی هم در نقل و انتقالات اقداماتی كرده اند. 
اين 5 تيم ظرف روزهای آينده بی ترديد فعاليت های 
خود را افزايش می دهند. در پرسپوليس برانكو ليست 
بازيكنان مورد نظرش را ارائه كرده و به كرواسی رفته. 
مسئولان باشگاه تا پايان هفته آينده جلسات جدی را با 
بازيكنان مورد نظر انجام می دهند و پيش بينی می شود 
بعد از جذب بيرانوند، بازيكنان جديدی را نيز به زودی به 

خدمت خواهند گرفت.
پورموسوی، سعداوی و فركی به تازگی تيم جديد خود 
را شناخته اند و طبيعی است كه با اعلام ليست بازيكنان 
مورد نظر به باشگاه استارت رسمی نقل و انتقالات خود 
را بزنند. طبيعی بود استقلال خوزستان با رفتن عبدالله 
ويسی به سپاهان، چند بازيكن تاثيرگذارش را از دست 
بدهد. تيم خوزستانی اما فعاليت های خود را در نقل و 
انتقالات آغاز كرده است. آنها در وهله اول در پی تمديد 
قرارداد بازيكنان كنونی شان هستند و سپس قصد دارند 
برای جذب بازيكن اقدام كنند.پديده مشهد نيز چنين 
شرايطی دارد. تيم تحت هدايت رضا مهاجری چند 
بازيكن خود را ماندنی كرده و ظرف چند روز آينده به 

نقل و انتقالات ورود رسمی خواهد كرد.
بازنده و برنده فینال حذفی

استقلال بعد از شكست مقابل ذوب آهن، احتمالا 
ديگر پرويز مظلومی را روی نيمكت خود نخواهد داشت 
اما بعيد است تا چند روز آينده سرمربی جديد آبی ها 
رسما معرفی شود. اين يعنی از دست دادن زمان توسط 
مديران باشگاه استقلال؛ هرچند كه هنوز ماندن يا رفتن 
بهرام افشارزاده نيز مشخص نشده است. از سوی ديگر 
ذوب آهن احتمالا با يحيی گل محمدی برای تمديد 

قرارداد به توافق می رسد و اين مربی به كارش ادامه 
می دهد. يحيی كه در يكی دو سال گذشته به استفاده 
از بازيكنان جوان و مستعد معروف بوده، در صورت 
ماندگاری در ذوب آهن احتمالا باز هم از نفرات جوان 
استفاده می كند. با اين وجود احتمال می رود هم 
استقلال و هم  ذوب آهن برای جذب بازيكنان مورد 

نظرشان از دو، سه روز آينده فعاليت خود را آغاز كنند.
آنها که عقب می افتند

مشكلات داخلی در باشگاه تراكتورسازی، امير قلعه 
نويی را از هر زمان ديگری به سرخپوشان تبريزی دورتر 
كرده است. مديران باشگاه تراكتورسازی در تصميمی 
عجيب انتخاب سرمربی جديد باشگاه را به 1۶ خرداد 
ماه موكول كرده اند و اين در حالی است كه مديرعامل 
باشگاه علاقه ای به ماندن امير قلعه نويی دارد. به عبارت 
انتخاب سرمربی جديد چند روزی  بهتر در صورت 
هم زمان می برد تا او برنامه های را اعلام و ليست 
مورد نظرش را به باشگاه ارائه كند كه در اين صورت 
تراكتورسازی در نقل و انتقالات ضرر خواهد كرد. درباره 
صبا و سياه جامگان نيز شرايط خيلی بهتر نيست. اين 
دو تيم نيز هنوز سرمربی خود را نمی شناسند.اگرچه 
گفته می شود امروز يا فردا تكليف نيمكت هردو تيم 
مشخص خواهد شد و آنها كارشان را در نقل و انتقالات 

شروع می كنند.
مورد عجیب نفت تهران

نفت تهران تنها تيمی است كه نمی تواند در نقل 
و انتقالات فعاليتی انجام دهد. باشگاهی كه سال قبل 
به جمع 8 تيم برتر فوتبال آسيا صعود  كرد، شرايط 
خوبی ندارد. اين باشگاه در مرحله واگذاری قرار گرفته اما 
تصميم سازمان ليگ برای اينكه در صورت خروج امتياز 
از تهران، نفت بايد سال بعد در ليگ يک بازی كند، كار 
را برای مسئولان امر سخت كرده است. از سوی ديگر 
بازيكنان فصل آينده نفت نيز كه با باشگاه قرارداد دارند، 
تكليف نامشخصی دارند. آنها نمی توانند با تيم ديگری 
قرارداد ببندند كه اين موضوع می تواند در آينده فوتبالی 

شان تاثيرگذار باشد.

محمود گودرزی:

امیدوارم کاروان المپیک در ریو
 مانند لندن نتیجه بگیرد

وزير ورزش و جوانان ابراز اميدواری كرد كه كاروان المپيک ايران در ريو اگر بهتر از لندن 
نتيجه نگرفت، حداقل بتواند نتايج آن دوره بازی ها را تكرار كند.

محمود گودرزی در حاشيه مجمع عمومی كميته ملی المپيک اظهار داشت: اميدواريم 
نتايج اين جلسات به نفع ورزش كشور باشد. از فدراسيون های المپيكی، سرمربيان و 
روسای فدراسيون ها و همچنين ورزشكاران به خاطر تلاش های انجام شده تشكر می كنم.

وی با بيان اينكه پشتيبانی كردن در اين شرايط كه مشكلات اقتصادی وجود دارد كار 
سختی است، تصريح كرد: از كيومرث هاشمی به خاطر اهتزاز پرچم آستان قدس رضوی 
در محل كميته ملی المپيک تشكر می كنم. اميدواريم سايه امام رضا )ع( بر سر كاروان 
ايران در المپيک باشد. گودرزی يادآور شد: اين اميد را داريم كاروان خوبی برای المپيک 
داشته باشيم و تعداد سهميه های بيشتری نسبت به المپيک لندن بگيريم. اگر نتيجه بهتر 
از المپيک قبل نباشد، حداقل مانند آن دوره بازی ها باشد. وزير ورزش و جوانان گفت: ايجاد 
فضای آرام نكته ای است كه به آن تاكيد دارم. بعضا گلايه هايی صورت می گيرد و برخی 
جريانات و گروه ها كه ممكن است حتی در بين رسانه ها هم باشند به اين مسائل دامن 
می زنند. متوجه نشدم كه حاصل اين جريانات چه چيزی است. اينها دنبال منافع كشور 
نيستند و من به نيت اين افراد و جريانات پی نبرده ام. به هر حال وظيفه ما تلاش برای 
اقتدار ورزش كشور است و البته اينكه بايد محدوديت ها را هم لحاظ كنيم. گودرزی در اين 
رابطه ادامه داد: گاهی اوقات رئيس يک فدراسيون سرمربی تيم ملی و برخی افراد ديگر 
پای هواپيما صحبت هايی می كنند و گلايه هايی را مطرح می كنند. برخی از آنها می گويند 
حقوق نگرفته ايم كه با پيگيری معلوم می شود اين حقوق كمتر از آنچه مدنظر بوده پرداخت 
شده است. خواهشم اين است در اين مدت فضا را آرام نگه داريم و وضعيت اردوها فرهنگی 
و اخلاقی باشد. وی تاكيد كرد: خستگی در اردوها وجود دارد و آن را انكار نمی كنيم، اما بايد 
فضا به دور از جنجال و تنش باشد  بخصوص اينكه خود رقابت به تنهايی تنش زا است و اگر 
به اين مسئله دامن زده شود، نتايج خوب نخواهد شد. وزير ورزش و جوانان همچنين گفت: 

طی يكی دو هفته آينده نشستی با جهانگيری معاون اول رئيس جمهور خواهيم داشت.

سبک  دست:

 از نظر محبوبیت و مقبولیت
 منصوریان بهترین گزینه است

عضو هيئت مديره باشگاه استقلال گفت: در هيئت مديره انتظار داشتيم در اين فصل 
حداقل يک جام را بدست آوريم كه اين موضوع تحقق پيدا نكرد.

 شاهرخ سبک دست  در مورد از دست دادن قهرمانی جام حذفی گفت: اگر چه جايگاه 
استقلال در ليگ برتر بهتر از فصل گذشته بود و تيم هم به فينال جام حذفی راه  پيدا 
كرد اما با توجه به حمايت هايی كه از تيم و كادرفنی در اين فصل در زمينه های مختلف از 
جمله مالی صورت گرفت و حواشی تيم نسبت به گذشته كمتر بود انتظار هواداران در اين 
فصل برآورده نشد. در فينال جام حذفی هم كه ديديد قهرمانی را به راحتی از دست داديم.

 وی در مورد انتظار هيئت مديره از كادرفنی و تيم اظهار داشت: پتانسيل تيم خيلی 
بيشتر از اينها بود و ما در هيئت مديره انتظار داشتيم در اين فصل حداقل يک  جام را 
بدست آوريم كه متاسفانه اين موضوع تحقق پيدا نكرد ضمن اينكه در دو دربی  هم 
انتظارات ما برآورده نشد.  عضو هيئت مديره باشگاه استقلال در مورد اينكه از منصوريان 
و اسكوچيچ به عنوان گزينه های جانشين مظلومی نام برده می شود اما شانس منصوريان 
بيشتر است، تصريح كرد: نشست هيئت مديره استقلال دوشنبه ها برگزار می شود اما به 
دليل برگزاری فينال حذفی در يكشنبه شب اين جلسه احتمالا در روز سه شنبه يا يكی 
ديگر از روزهای اين هفته برگزار می شود. يكی از مسائل مهمی كه در آن مورد بررسی 
قرار می گيرد بررسی عملكرد و وضعيت كادرفنی تيم است. از نظر شخصی معتقدم اگر 
روی گزينه  داخلی سرمايه گذاری انجام شود بهتر است تا يک مربی خارجی.  سبک دست 
ادامه داد: در مورد اينكه گفته می شود منصوريان گزينه اصلی هدايت استقلال در فصل 
آينده است بايد بگويم برای انتخاب يک سرمربی 3 فاكتور اساسی بايد لحاظ شود. ابتدا 
محبوبيت و مقبوليت كه منصوريان در اين بين بهترين گزينه است بعد مباحث فنی كه 
به تشخيص كميته فنی باشگاه برمی گردد و در نهايت مباحث مالی كه اگر گزينه ای از 
نظر فنی تاييد شود و ايرانی باشد خيلی بهتر است روی او سرمايه گذاری كنيم.  وی گفت: 
فراموش نكنيد كه در زمينه جذب مربی و بازيكن خارجی هم تقريبا در استقلال تجربيات 

خوبی نداشته ايم بنابراين چه بهتر كه سرمايه گذاری بر روی گزينه های ايرانی انجام شود.

ماموريت جديد سرپرست باشگاه پرسپوليس؛

جذب حسینی، قربانی می دهد؟
سرپرست باشگاه پرسپوليس ماموريت 
مورد سيد جلال  در  را  برانكو  نظر  دارد 

حسينی تغيير دهد.
مسئولان باشگاه پرسپوليس برای جذب 
مرحله  به  تقريبا  حسينی  سيد جلال 
نهايی رسيده اند اما تنها مشكل در اين 
انتقال مخالفت برانكو ايوانكوويچ است. 
علی اكبر طاهری وقتی در جذب مدافعان 
مدنظر برانكو به بن بست رسيد به توصيه 
وارد  حسينی  سيد جلال  با  مشاورانش 
مذاكره شد و در حال حاضر نيز در تلاش 
است برانكو را راضی كند تا اين انتقال 
نهايی شود. اينكه حالا چه صحبت هايی 
بين طاهری و برانكو شده مشخص نيست 
اما آنچه مشخص است سرپرست باشگاه 
پرسپوليس اين ماموريت را بر عهده گرفته 
به  راضی  را  تيمش  كروات  تا سرمربی 
جذب حسينی كند. انتقال حسينی به پرسپوليس هنوز نهايی نشده و ممكن است به 
زودی اين اتفاق رخ دهد. ضمن اينكه امكان دارد پرسپوليسی شدن سيدجلال باعث 

جدايی نورمحمدی يا بنگر شود.

تيم ملی واليبال ايران در سومين بازی خود در رقابت های انتخابی المپيک تلاش می كند 
اولين پيروزی خود را برابر فرانسوی به دست بياورد.

 تيم ملی واليبال ايران در سومين ديدار خود در رقابت های انتخابی المپيک از ساعت 
11:10 دقيقه سه شنبه 11 خرداد در سالن متروپوليتن شهر توكيو به مصاف فرانسه 

می رود.
تيم ملی واليبال ايران اين رقابت ها را با قدرت آغاز كرد و موفق شد سه بر صفر استراليا 
يكی از مهم ترين حريفان خود را شكست دهد. كانادا دومين حريف تيم ملی در اين 

رقابت ها
بود. در بازی برابراين تيم ايران شروع خوبی نداشتند و دو ست ابتدايی بازی را واگذار كرد 
اما با تعويض های لوزانو تيم ايران به بازی برگشت و در پايان هم سه بر دو تيم ملی كانادا 

را از پيش رو برداشت.
تيم ملی فرانسه هم در اولين بازی خود 3 بر يک چين را شكست داد و در دومين بازی 

خود در حالی كه در دو ست از لهستان پيش بود بازی را 3 بر 2 به اين تيم واگذار كرد.
در پايان روز دوم اين رقابتها ايران با وجود از دست دادن امتياز برابر كانادا با 5 امتياز 
صدرنشين باقی ماند. فرانسه هم با 4 امتياز و به دليل ست شماری نسبت لهستان در رده 

سوم قرار گرفت.
فرانسه با قهرمانی در ليگ جهانی 2015 شانس نخست قهرمانی در ژاپن و همچنين 

كسب سهميه المپيک 201۶ ريو محسوب می شود.
فرانسوی ها با تركيب نگاپت، روزير، تيليه، لگوف،لروكس، تونيوتی، گريبنيكوف، پوژول، 

هاراسيو، لافيته، روسارد و هنو در اين رقابت ها حاضر هستند.
"نگاپت" ستاره تيم ملی فرانسه در ليگ جهانی، اميد اصلی اين تيم برای درخشش در 

رقابت های انتخابی المپيک است.
"نيكولاس لگوف" بازيكن 20۶ سانتی متری فرانسه در دفاع روی تور عملكرد خوبی دارد 

و كار هر مهاجمی را برای عبور توپ از تور دشوار می كند.
"بنجامين تونيوتی" پاسور اصلی تيم ملی فرانسه در موفقيت های اين تيم در مسابقه های 

اخير تاثير زيادی داشته و تمامی مهاجمان اين تيم را به خوبی تغذيه می كند.
فرانسوی ها تاكنون در سه المپيک 1988 سئول، 1992 بارسلون و 2004 آتن حاضر 

بوده اند و به ترتيب در جايگاه های هشتم، يازدهم و نهم قرار گرفتند.
بهترين نتيجه اين تيم در رقابت های قهرمانی جهان كسب مدال برنز در سال 2002 
است. تيم ملی فرانسه در ليگ جهانی 2015 قهرمان شد و در سال 200۶ هم مدال نقره 

را كسب كرد.
اين تيم در رقابت های قهرمانی اروپا هم هفت مدال به دست آورده كه از مجموع اين تعداد 

يک طلا، 4 نقره و دو برنز برای اين تيم ثبت شده است.
تيم های ملی ايران و فرانسه قبل از آغاز رقابت های انتخابی المپيک در دو بازی تداركاتی 

در پاريس به مصاف هم رفتند و هر دو بازی هم به نفع فرانسه به پايان رسيد.
اين تيم تنها قدرت واليبال جهان است كه تاكنون مغلوب ايران نشده است. در بازی اين 
دو تيم در رقابت های انتخابی المپيک تيم ملی ايران تلاش می كند اولين پيروزی خود برابر 

فرانسه را در مهم ترين بازی به دست بياورد.
با توجه به شرايط تيم ملی فرانسه، اين تيم در صورت صعود به المپيک می تواند يكی از 

شانس های كسب مدال در المپيک هم باشد.
برنامه روز سوم بازی ها به شرح زير است:

سه شنبه 11 خرداد
استراليا - كانادا ساعت 5:40
ونزوئلا- چين ساعت 8:25

ايران - فرانسه ساعت 11:10
ژاپن - لهستان ساعت 14:50 

رقابت های انتخابی المپيک- توكيو 

ایران - فرانسه؛ نبردی برای طلسم شكنی

باخت استقلال در فينال جام حذفی كافی بود تا خبر 
تغييرات در تيم استقلال به تيتر يک تمام رسانه ها تبديل 
شود؛ تغييراتی كه دامنه آن فراتر از سرمربی است و شامل 

بعضی از مديران باشگاه هم می شود.
 استقلال روزهای سرگيجه آوری را می گذراند، روزهايی 
كه در آن هيچ اتفاقی قطعی نيست و هيچكس نمی داند تا 

روزهای آينده در اين باشگاه هست يا نه.
افشارزاده معادلات را به هم زد

دستور به ثبت نام در فدراسيون ژيمناستيک كه برای 
افشارزاده از بالا صادر شد، همه گمانه زنی ها به هم ريخت. 
پس از اين اتفاق بود كه مربی، بازيكن، مديران رده ميانی و 
حتی اعضای هيات مديره متوجه شدند هر حرفی، نظری و 
برنامه ريزی می تواند محكوم به شكست باشد و البته نتيجه 
اين سردرگمی و كلاف پيچيده، از دست دادن قهرمانی در 
جام حذفی بود. دامنه تغييرات باشگاه استقلال با باخت به 
ذوب آهن بيشتر هم شده است و طبق اطلاعات خبرنگار 

مهر، شامل بعضی از مديران باشگاه هم می شود.
تغییر رئیس هیات مدیره

پس از رد صلاحيت شدن مقداد نجف نژاد برای حضور 
در انتخابات مجلس، خيلی ها گفتند كه در پايان اين فصل 

نجف نژاد هم از استقلال كنار گذاشته می شود. اين شايعه با 
طرح اسامی در راهروهای وزارت ورزش بيشتر قوت گرفت 
و حتی برخی به اين باور رسيدند كه رئيس هيات مديره 
جديد خودش مدير و اعضای ديگر هيات مديره را خواهد 

چيد.
اين معادله البته اندكی با تيز هوشی نجف نژادی كه 
حدس زده بود تيم جام نخواهد گرفت به هم ريخت چون 
نجف نژاد دست روی گزينه ای برای مربيگری گذاشت كه 
هواداران او را تاييد می كردند و البته اين كار را نه به وقت 
»مردن سهراب« كه پيش از اين و زمانی كه »نوش دارو« 
جواب می داد، انجام داد تا به اين ترتيب به همه بگويد چند 
قدم از اعضای هيات مديره ای كه امسال مشكل تصميم 
گيری داشتند جلوتر است. با اين وجود اما به نظر می رسد 

نجف نژاد، افشارزاده و مظلومی قطعا رفتنی هستند.
مذاکرات منصوریان با معاون وزیر و دو شرط برای 

حضور در استقلال
تماس های  زيادی با منصوريان گرفته شده است. او نفر 
اول نيمكت اعضای هيات مديره شده است اما با اين حال 
جابه جايی احتمالی افشارزاده و البته اعضای هيات مديره 
می تواند حتی اين معادله را هم كاملا عوض كند. هر چند 

شايعه شده كه منصوريان با يكی از معاونان وزير تمام كرده 
است و حتی ايجاد تغييرات در هيات مديره،  بعيد است 
در حضور منصوريان تاثيری بگذارد. البته اين مربی برای 
پذيرفتن هدايت استقلال دو شرط داشته است؛ اول عدم 
انتخاب يكی از مديران ليگ برتری به عنوان مديرعامل 
استقلال؛ دوم بركناری يكی از مديران ميانی باشگاه كه 

خيلی ها او را عامل اصلی ناكامی استقلال می دانند.
کرانچار و اسکوچیچ در کنار مجیدی

با وجود آنكه منصوريان از هر مربی ديگری به نيمكت 
استقلال نزديک است، بايد تاكيد كرد كه گزينه های 
ديگری هم وجود دارند؛ به ويژه آنكه با وجود برانكو و نتيجه 
گرفتن اين مربی در پرسپوليس برخی از مديران و هواداران 
به دنبال مربی كارنامه دارتر هستند مثل زلاتكو كرانچار كه 
قهرمان ايران و كرواسی شده است. همچنين صحبت هايی 
از دراگان اسكوچيچ به ميان آمده است. البته در اين مسير 
فرهاد مجيدی هم گزينه دستياری است كه می تواند 

اندكی كفه ترازو را به سود مربی خارجی سنگين كند.
مهمترين بحث اما اين است كه آيا مدير آينده باشگاه 
استقلال كه به جای افشارزاده می آيد قبول می كند كه 

برايش مربی انتخاب كرده باشند؟
سونامی در استقلال و تماس يک بازيكن برای انتخاب 

سرمربی!
 هر چه باشد به هر حال بايد منتظر رفتن خيلی ها از 
استقلال باشيم، عنايت الله آتشی مدير داخلی استقلال 
كه همان ديروز از دفترش در باشگاه خارج شد و البته به 
خبرنگاران گفت : تا مدتی نمی آيم! ديگر مديران ميانی 
هم كه با استفاده از محبوبيت فرهاد مجيدی در استقلال 
ماندگار شده بودند نيز با رفتن افشارزاده و آمدن مدير تمام 

وقت جديد از باشگاه كنار گذاشته می شوند.
در ميان بازيكنان هم برخی كه ديگر پا به سن گذاشته 
اند و البته برخی ديگر كه در كار مربی دخالت می كردند 
با آمدن مربی جديد به احتمال زياد كنار گذاشته خواهند 
شد و استقلال به دنبال جوان گرايی خواهد رفت. البته 
برخی بازيكنان كه مدعی العموم باشگاه شده اند چهار روز 
قبل از فينال به جای تمركز روی اين ديدار سعی داشتند 
با تماس های تلفنی با گزينه های مربيگری آينده  جای پای 
خود را سفت كنند اما با شرايط كنونی بعيد است كه برخی 

برای سال آينده هم در كنار استقلال بمانند.
در واقع احتمال می رود كه استقلال طی روزهای آينده 
پوست اندازی كند و تغييرات زيادی را به خود ببيند از 

راس باشگاه تا تركيب بازيكنان.

تمام معادلات آبی ها برای فصل بعد؛

تغییر از سرمربی و مدیر تا بازیكنان مسن

دکتر مجید ولی*



5علمی و سلامت

يک شركت كانادايی سيستم توليد برقی را ابداع كرده كه با راه رفتن وسايل را شارژ می كند.
با استفاده روز افزون از وسايل برقی و نياز به شارژ آنها و مسائل پيش رو برای شارژ گجت ها 
اين بار يک شركت كانادايی شارژری را توليد كرده كه با نصب كردن آن بر روی پا می توان انرژی 

مورد نياز وسايل برقی خود را تامين كرد.
نام اين شارژر جالب PowerWalk است كه در واقع با انرژی جنبشی برق توليد می كند. 
با بستن PowerWalk در اطراف زانو می توان بعد از يک ساعت پياده روی گجت های خود 

را شارژ كرد.
اين شارژر دارای يک محفظه كوچكی است كه به طور مكانيكی سرعت حركت زانو را به 
سرعت بالاتری تبديل می كند تا به يک ژنراتور برق تبديل شود.  PowerWalk می تواند برق 

10 تا 12 وات توليد كند.  
با بستن اين شارژر به هر زانو می توان بعد از يک ساعت پياده روی، 4 تلفن همراه هوشمند 

را شارژ كرد.
 از مزيت ديگر PowerWalk اين است كه خستگی در ماهيچه را به هنگام پياده روی كاهش 

و خطر آسيب ديدگی به زانو را پايين می آورد.

احیای حس لامسه افراد قطع عضو با بازوی رباتیک

افزایش بهره وری در صنعت پرورش آبزیان با کمک فناوری نانو
پژوهشگران دانشگاه بوعلی سينای همدان طی انجام يک 
طرح مشترک آزمايشگاهی با پژوهشگرانی از كشورهای 
آلمان، كانادا، اسپانيا و هنگ كنگ، روشی را ارائه كرده اند كه 
با بهره گيری از آن بهره وری و سوددهی در صنايع پرورش 

آبزيان به طور قابل توجهی افزايش می يابد.
 آبزيان يكی از مهم ترين منابع غذايی در سراسر جهان 
محسوب می شوند. تهيه  آن ها می تواند به طور طبيعی از طريق 
صيد و يا به طور مصنوعی از طريق احداث استخرهای پرورش 
آبزيان صورت گيرد. نيتروژن و تركيبات آن در آب به طور 
فراوان يافت می شوند كه برخی از آن ها مفيد و برخی از آن ها 
مضر هستند. آمونياک يكی از تركيبات نيتروژن دار مضر در 
آب هستند كه در مقادير زياد می توانند موجب مرگ آبزيان 
شوند. در محيط دريا اين تركيبات نيتروژن دار توسط گياهان 
دريايی و باكتری ها تبديل و تغذيه می شوند. اما در استخرهای 
پرورش ماهی به دليل عدم حضور گياهان و برخی باكتری ها، 
افزايش می يابد.  غلظت نيتريت، نيترات و آمونياک دائماً 
اين امر تعويض آب استخرها را به صورت دوره ای اجتناب 

ناپذيرمی كند.
دكتر محمدعلی زلفی گل، محقق طرح با تأكيد بر لزوم 
زيست محيطی  و  اقتصادی  لحاظ  به  پژوهش  اين  انجام 
در مورد اهداف اين طرح گفت: هدف از انجام اين طرح 
جايگزينی فرايند تبديل تركيبات نيتروژن دار به يكديگر كه 
در محيط طبيعی دريا با كمک گياهان و باكتری ها انجام 
می شود، با فرايند اكسايش پيشرفته بوده است. جهت نيل 
به اين هدف يک راكتور فتومغناطيسی طراحی و ساخته 
شده كه می تواند با كمک نانوذرات مغناطيسی فتوكاتاليستی 

تبديل اين تركيبات را انجام دهد.
وی در خصوص مزايای استفاده از نتايج اين طرح افزود: 
هزينه  راه اندازی اين سيستم نسبت به روش های مشابه بسيار 
پايين تر خواهد بود. همچنين با توجه به مشكلات مربوط به 
كمبود آب در ايران، بيش از 95 درصد صرفه جويی در مصرف 
آب می تواند به عنوان مهم ترين مزيت اين طرح محسوب شود. 
به علاوه، طی انجام اين فرايند هيچ گونه مواد آلاينده و مضری 

به محيط زيست وارد نخواهد شد.
محقق طرح تصريح كرد: در سيستم طراحی شده در اين 
طرح واكنش های تبديل تركيبات نيتروژن دار به يكديگر از 
طريق دو مرحله  جداگانه صورت می پذيرد. در مرحله اول 
راكتور فتومغناطيسی آمونياک را به نيترات )به صورت تک 
مرحله ای و مستقيم( تبديل می كند و در مرحله  بعد نيترات 
توسط سيستم طراحی شده به عنوان منبع غذايی مورد 
استفاده قرار می گيرد. نانوذرات فتوكاتاليستی به دليل دارا 
بودن خاصيت مغناطيسی پس از اجرای فرايند اكسيداسيون، 
می شوند  مغناطيسی جذب  ميله های  سری  يک  توسط 
و همين امر سبب می شود از ورود اين نانوذرات به مخزن 

نگهداری ماهی و گياه جلوگيری شود.
زلفی گل در خصوص مراحل انجام اين طرح گفت: برای 
انجام اين پژوهش ابتدا يک راكتور فتومغناطيسی جديد 
طراحی و ساخته شد. سپس با بهره گيری از فناوری نانو، 
طی مراحل سه گانه نانوذرات كامپوزيتی دی اكسيد تيتانيوم/

سيليس/اكسيد آهن سنتز شده و به منظور فرايند اكسايش 
پيشرفته در راكتور فتومغناطيسی استفاده شد. در ادامه 
پارامترهايی از قبيل pH، هدايت، روند رشد ماهی، كشش 

سطحی، چگالی و مقدار اكسيژن محلول در آب مورد بررسی 
قرار گرفت.

وی خاطرنشان كرد: نتايج حاكی از آن است كه سيستم 
طراحی شده از شرايط كاری پايداری برخوردار بوده و به 
تغييرات محيطی حساس نيست. به علاوه، مغناطيسه شدن 
افزايش غلظت اكسيژن محلول در آب شده  آب موجب 
كه اين موضوع به رشد گياهان و ماهی ها كمک شايانی 
خواهد كرد. نتايج اين تحقيقات كه حاصل تلاش های دكتر 
محمدعلی زلفی گل و دكتر وحيد خاكی زاده از اعضای هيأت 
علمی دانشگاه بوعلی سينای همدان و دانشگاه صنعتی 
خواجه نصيرالدين طوسی تهران و هادی رضايی وحيديان، 
حميد صالح زاده، عليرضا سليمانی و احمد رضا موسوی 
زارع از دانشجويان مقطع دكترای اين دانشگاه و محققانی از 
كشورهای آلمان، اسپانيا، كانادا و هنگ كنگ است، در مجله  

RCS Advances منتشر شده است. 

کشف ژن مرتبط با ام اس
محققان اسپانيايی در دستاوردی چشمگير توانسته اند ژن دخيل در بر هم خوردن قواعد 

سلول های ايمنی خاص در بيماری عصبی ام اس را شناسايی كنند.
به گزارش سرويس علمی ايسنا به نقل از مديكال اكسپرس، اين بيماری غيرقابل پيش بينی 
كه با هجوم آسيب های مزمن و تحليل برنده عصبی در سيستم عصبی مركزی توصيف 
می شود، با حمله به غلاف محافظ الياف عصبی موسوم به ميلين، جريان اطلاعات درون مغز 

و بين مغز و بدن را مختل می كند.
در حال حاضر علل اين بيماری ناشناخته باقی مانده، اما نقش مكانيسم های مختلف خود 

ايمنی در آن شناخته شده است.
محققان اكنون می دانند كه متغيرهای ژنتيكی منجر به تغييراتی در كد اجزای دی ان ای 
می شوند و برای درک آثار زيستی آن ها بايد اثرات بيان ژن مربوطه و به عبارت ديگر، تغييرات 

در آران ای پيام رسان و پروتئين ها را بررسی كرد.
تحقيق جديد نشان داده كه ژن ANKRD55، سه رونوشت مختلف از آران ای پيام رسان 
توليد می كند و اينكه نوع ژن مرتبط با ام اس بشدت توليد اين رونوشت ها را افزايش می دهد.

كوئن واندربروک، مؤلف ارشد اين تحقيق از بنياد علوم باسک در اسپانيا اظهار كرد: ما 
همچنين كشف و ثابت كرديم كه اين امر بطور خاص در مورد يک گروه خاص از سلول های 

ايمنی موسوم به T CD4+ رخ می دهد.
وی افزود: اين موضوع نشان می دهد كه ژن ANKRD55 يک عملكرد بيولوژيكی قابل 

توجه را در اين سلول ها اعمال می كند و بايد آن را رمزگشايی كرد.
سلول های T CD4+ در توليد واكنش های محافظتی سلول های ايمنی بسيار پراهميت 
هستند و تصور می شود كه آن ها در بيماری ام اس تنظيم خود را از دست می دهند. اين 
تحقيق نشان داده كه ژن ANKRD55 ممكن است نقشی اساسی در اين بی ضابطگی 

ايفا كند. 

با راه رفتن وسایل برقی خود را شارژ کنید

محققان استراليايی در حال توسعه يک بازوی رباتيک 
هستند كه می تواند به افراد دارای قطع عضو كمک كند تا 
حس لامسه خود را مجددا بدست آورده و حركاتشان را ارتقا 

بخشد.
به گزارش سرويس علمی ايسنا به نقل از ای بی سی آنلاين، 
افرادی كه دست خود را طی حادثه يا بيماری از دست 
داده اند، ممكن است از پروتز استفاده كنند كه متاسفانه بيشتر 

اين اندام مصنوعی خيلی شبيه اندام واقعی نيستند.
اين پروژه كه يک همكاری مشترک بين دانشگاه ملبورن و 
مركز اكتشافات پزشكی آيكِنهِد در بيمارستان سن وينسنت 

است، می تواند تغيير عمده ای در حوزه پروتز اعمال كند.
محققان موفق به شناسايی روشی برای انتقال سيگنال ها از 
مغز به بازوی رباتيک شده اند و اكنون در جستجوی راههايی 
برای بازگشت اين سيگنال ها هستند كه می تواند حس لامسه 

را برای كاربران به ارمغان بياورد.
محققان از چاپ سه بعدی برای توليد ميكروتراشه هايی به 
منظور انتقال سيگنال های ارتباطی بين بافت اندام و الكترودها 

استفاده كردند كه ارسال پيام های حركتی از مغز به بازوی 
رباتيک را امكان پذير می كرد.

اين دستاورد می تواند به افراد دارای قطع عضو و بيمارانی كه 
سكته كرده اند، در كنترل حركت بازوی رباتيكشان به همان 

شكل كه عضو واقعی خود را كنترل می كردند، كمک كند.
به گفته محققان، افراد معلول با احيای حس لامسه شان 

می توانند عملكرد طبيعی تری داشته باشند.
در اصل اين محققان بر روی يک عضو و نه يک ابزار كار 
می كنند. دست های پروتز چاپی سه بعدی كه در حال حاضر 
در دسترس هستند، تنها می توانند فشار را تشخيص دهند. 
البته اين ويژگی به كاربر اجازه می دهد اجسام كوچک را 

گرفته و استفاده كند.
اما بازوی رباتيک پيشرفته جديد می تواند دستاورد بزرگی 
در انتقال ارتباط مستقيم بين مغز و بازو باشد زيرا بافت، 
عضله و عصب های خود بيمار را با عضو مصنوعی وصل 
كرده و به آن اجازه می دهد تا فشار و نيرو را احساس كرده 

و درک كند. 

پيروی نكردن از رژيم های مد شده، نقطه خوبی برای شروع روند كاهش وزن پايدار است. 
شما بايد سبک زندگی تان را به گونه ای تغيير دهيد كه برای طولانی مدت دوام داشته باشد، 

نه يک رژيم لاغركننده فوری كه تنها برای يک يا دو هفته ماندگاری دارد.
سالانه حدود 45 ميليون آمريكايی رژيم می گيرند كه برابر است با ميلياردها دلار هزينه بابت 
محصولات كاهش وزن. بسياری از اين افراد مرتبا رژيم های مختلف و جديد را امتحان می 
كنند و استراتژی های گوناگون را در پيش می گيرند چون رژيم های قبلی مفيد نبوده اند.

پيروی نكردن از رژيم های مد شده، نقطه خوبی برای شروع روند كاهش وزن پايدار است. شما 
بايد سبک زندگی تان را به گونه ای تغيير دهيد كه برای طولانی مدت دوام داشته باشد، نه 

يک رژيم لاغركننده فوری كه تنها برای يک يا دو هفته ماندگاری دارد.
تغييرات مهم برای كاهش وزن و سلامت عمومی شامل:

 * تغذيه با موادمغذی و كم كالری 
*  حذف شيرينی های اضافی، ورزش و تغذيه متعادل همراه با چربی های مفيد برای 
قلب، پروتئين های كم چرب و منابع طبيعی فيبر مانند بنشن، غلات سبوس دار، ميوه ها و 

سبزی ها.
بسياری از افراد يک درک عمومی از كاری كه بايد انجام دهند دارند و آن اين است كه اگر می 
خواهند وزن كم كنند بايد مصرف غذاهای فرآوری شده، شكر و خوراكی هايی كه ارزش غذايی 

ندارند را كنار بگذارند. اما عوامل مهم ديگری هم وجود دارد كه بايد آن ها را مد نظر داشت. 
در اينجا چند ترفند برای كاهش وزن پايدار و چند توصيه غذايی برای تان داريم.

1. به خواب كافی اهميت دهيد
اهميت دادن به چيزی كه می خوريد، می نوشيد و البته ورزش، معمولا از اصلی ترين 
نكات در كاهش وزن هستند اما تحقيقات نشان می دهد ميزان خوابتان می تواند روی اشتها، 
متابوليسم و وزنتان اثر بگذارد. جالب است كه آمار نشان می دهند، با بالا رفتن آمار كمبود 

خواب، آمار چاقی هم رو به افزايش است!
 هر كسی نيازهای خوابش متفاوت است، اما به طور كلی خواب شبانه بيشتر از 5 تا ۶ ساعت 
توصيه می شود. اگر سعی داريد وزن كم كنيد و درحال حاضر به اندازه كافی نمی خوابيد، نبايد 

اين موضوع را پشت گوش بياندازيد.
2. بدانيد كه چه انگيزه هايی شما را به خوردن تشويق می كنند

شايد بدانيد كه چه بايد بخوريد اما انتخاب های غذايی تان هميشه هم با آگاهی های تان 
جور نيستند. ما به دلايل مختلفی می خوريم، نه لزوما به اين دليل كه بدنمان به انرژی نياز 
دارد. احساسات و انگيزه ها می توانند روی انتخاب های غذايی ما تاثير بگذارند و خوردن های 
هيجانی برای بعضی از افراد می تواند مانعی مشكل ساز در روند كاهش وزنشان باشد. دانستن 
اين كه چه چيزهايی شما را تشويق به خوردن می كند می تواند كمكتان كند تا يک استراتژی 

برای تغيير عاداتتان داشته باشيد.
اهميت دادن به چيزی كه می خوريد، می نوشيد و البته ورزش، معمولا از اصلی ترين 
نكات در كاهش وزن هستند اما تحقيقات نشان می دهد ميزان خوابتان می تواند روی اشتها، 
متابوليسم و وزنتان اثر بگذارد. جالب است كه آمار نشان می دهند، با بالا رفتن آمار كمبود 

خواب، آمار چاقی هم رو به افزايش است
برای شروع می توانيد پيگير چيزهايی كه می خوريد باشيد و دقت كنيد كه وقتی چيزی 
می خوريد دقيقا چه حسی داريد. بعضی ها وقتی ناراحت هستند اين احتمال وجود دارد كه 
غذاهای ناسالم را انتخاب كنند يا برای بعضی ها هم برعكس، يعنی وقتی شاد و خوشحال اند 

غذاهای نامناسب را انتخاب می نمايند. اگر شما هم دچار خوردن های هيجانی هستيد، بايد 
اين نوع واكنش تان را بررسی و ريشه يابی كنيد تا بتوانيد كاهش وزنی موفق و هميشگی داشته 
باشيد. پژوهش ها هم نشان داده خيلی از افراد وقتی اندوهگين هستند بيشتر سراغ خوردنی 
های شيرين می روند. ادامه اين چرخه معيوب می تواند تمام تلاش های تان برای كاهش وزن 
را خنثی نمايد. وقتی احساس ناراحتی می كنيد، استرس داريد، عصبانی هستيد،... سعی كنيد 

به جای استفاده از غذا به عنوان راه فرار، گزينه های سالم تری را برگزينيد.
3. بدانيد كه چرا می خوريد

اين كه دليل خوردنتان را بدانيد می تواند نتيجه ای مشابه درک علت هيجانی خوردن را 
دربر داشته باشد. گاهی، علت خوردن ما اين است كه اطرافيان ما درحال خوردن هستند يا 
عادت كرده ايم و شرطی شده ايم كه در ساعات خاصی از روز حتما چيزی بخوريم. سرنخ 
هايی كه در پيرامون ما وجود دارد می تواند به مغز ما پيام بدهد كه بخوريم حتی اگر از نظر 
جسمی احساس نياز به كسب انرژی نداشته باشيم. پس پيش از اين كه چيزی بخوريد، چند 
ثانيه به دليل خوردنتان فكر كنيد. آيا می خواهيد بخوريد چون اطرافيانتان می خورند؟ آيا می 
خواهيد بخوريد چون كسل و بی حوصله هستيد؟ آيا می خواهيد بخوريد چون هميشه در 

اين ساعت چيزی می خوريد؟
البته اين معنی اش نيست كه هرگز تا زمانی كه گرسنه نيستيد نبايد چيزی بخوريد، بلكه 
حقيقت اين است كه بيشتر افراد، معمولا به دلايل بيرونی بيشتر غذا می خورند تا دلايل 

جسمی، مثلا هنگام گرسنگی. پس مهم است كه به بدنتان خوب گوش دهيد.
4. ياد بگيريد وقتی سير شديد ديگر نخوريد، نه اين كه بدون فكر به خوردن ادامه دهيد

بخش ديگر گوش دادن به بدن، اين است كه پيش از اين كه خيلی پر شويد، دست از خوردن 
بكشيد؛ همان چيزی كه در آموزه های دينی ما نيز به آن پرداخته شده است. فقط كمی كمتر 
از ميزانی كه معمولا می خوريد، به شما كمک می كند تا مصرف غذا را به شيوه ای زيركانه 
و نامحسوس كاهش دهيد. اگر بيشتر اوقات بعد از خوردن احساس سنگينی و اصطلاحا تا 
خرخره خوردن می كنيد، حتما بايد ياد بگيريد كه به محض سير شدن ديگر نخوريد، اين برای 
كاهش وزن مداوم مفيد و مهم است. حالا چطور می توانيد به اين حالت عادت كنيد و پرخوری 
را متوقف نماييد؟ آهسته خوردن می تواند به شما كمک كند كه وقتی بدنتان می گويد ديگر 
كافيست، پيامش را دريافت كنيد. فرستادن پيام سيری از معده به مغز كمی زمان می برد و 

آهسته خوردن باعث می شود وقتی واقعا سير شده ايد دست از خوردن بكشيد.
5. پروبيوتيک مصرف كنيد تا باكتری های روده تان متعادل باشد

باكتری های روده بزرگ می توانند روی جذب مواد مغذی، سلامت سيستم گوارش و احتمالا 
سلامت و همچنين روی وزن اثر بگذارند. همه ما در سيستم گوارشمان باكتری هايی داريم، 
بسيار مهم است كه اين باكتری ها دارند به شما كمک می كنند يا باعث عوارض ناخوشايندی 
می شوند. تحقيقات نشان داده افراد چاق، در مقايسه با افراد لاغر، باكتری های متفاوتی در 
سيستم گوارش شان دارند. با كاهش وزن، ميزان باكتری ها نيز می تواند تغيير كند. هر چند 
ارتباط ميان باكتری های روده و وزن، همچنان موضوعی مورد تحقيق و مطالعه است اما روشن 

است كه ميزان باكتری های روده فرد می تواند نقشی اساسی در وزن او داشته باشد.
در آزمايشاتی كه روی موش ها صورت گرفته معلوم شده كه تغذيه پرچرب و شيرين، ميزان 
باكتری های روده را تغيير می دهد. در پيش گرفتن تغذيه سالم به حفظ باكتری های مفيد 
روده كمک می نمايد. منابع باكتری های مفيد شامل محصولات لبنی تخمير شده مانند كفير، 

ماست، برخی پنيرها و سبزيجات تخمير شده مانند ساوركراوت می شود. 

پنج ترفند برای کاهش وزن پایدار
بدون غده تیروئید چه کنیم؟

غده تيروئيد در ناحيه جلوی گردن واقع شده است. هورمون های تيروئيد بسياری از 
فرآيند های شيميايی را در بخش های مختلف بدن كنترل می كنند. گاهی اوقات پزشک 
مجبور می شود غده تيروئيد فرد را با عمل جراحی از بدن خارج كند، مثلا در سرطان 
تيروئيد. سرطان تيروئيد در سنين جوانی و ميانسالی شيوع دارد و در خانم ها شايع تر است. 
در اكثر مواقع اين سرطان بطور كامل از بين می رود. خاصيت مهم سلول های سرطانی 
تيروئيد كه آن را از بقيه سرطان ها جدا می كند، اين است كه يد را بشدت جذب می كند. از 
مهم ترين علائم آن باد كردن جلوی گردن است .البته هميشه اين علامت نشانه ی سرطان 
نيست و بايد با روش های مختلف بررسی شود.معمول ترين روش درمانی در اين بيماری 
برداشتن كامل تيروئيد می باشد، البته می توان با شيمی درمانی نيز ) در موارد خاص( 
به درمان و يا كاهش علائم اين سرطان پرداخت.اگر كل غده ی تيروئيد حذف شود، نياز 
به مصرف هورمون های مصنوعی تيروئيد است، زيرا بدن ديگر قادر به توليد آن ها نخواهد 
بودسرطان يكی از دلايلی است كه فرد به تيروئيدكتومی )برداشتن تيروئيد( نياز پيدا می 
كند. كم كاری تيروئيد بزرگ شده )گواتر( ، ندول های تيروئيد و يا پركاری تيروئيد از ديگر 
دلايل تيروئيدكتومی هستند. انتخاب یک جراح: قبل از اينكه عجولانه تصميم بگيريد، 
سعی كنيد در بيمارستان و از افراد خبره درباره پزشک جراح مورد نظرتان تحقيق كنيد و 
از اينكه دقيقا حوزه ی تخصص او چيست )حتما تخصص غدد درون ريز باشد( و تا به حال 
عمل های جراحی كه انجام داده است موفق آميز بوده يا خير و در كل از نتايج سالانه ی 
آنها با خبر شويد. آماده شدن برای عمل جراحی: جراح ممكن است آزمايش های خاصی 
مانند سونوگرافی، سی تی اسكن و يا آسپيراسيون را به منظور به دست آوردن يک تصوير 
برای بررسی مكان دقيق غده تيروئيدتان در نظر بگيرد.از حدود يک هفته قبل از عمل 
جراحی شما بايد مصرف هر گونه دارويی كه منجر به لخته شدن خون می شود را قطع 
نماييد، از جمله ی اين نوع داروها آسپيرين و ايبوپروفن است. همچنين ممكن است پزشک 
از شما بخواهد از شب قبل از عمل جراحی چيزی نخوريد و ننوشيد.اگر فرد مبتلا به سرطان 
نوع پيشرفته باشد، نياز است از هفته های قبل مصرف برخی مواد غذايی را قطع نمايد و از 
مواد غذايی حاوی يد بسيار پايين تغذيه كند.افراد مبتلا به ديابت بايد ميزان قند خونشان 
تحت كنترل باشد و نياز است كه افراد سيگاری حداقل دو تا چهار هفته قبل از عمل، سيگار 
را ترک كنند. چگونه غده ی تیروئید حذف می شود؟ عمل جراحی تيروئيد می تواند 
نياز به بستری شدن در بيمارستان داشته باشد و يا می تواند به صورت سرپايی صورت بگيرد. 
اين مسئله بستگی به نظر جراح و فرد بيمار و نوع بيماری اش دارد.عمل جراحی می تواند 
چهل و پنج دقيقه تا سه ساعت به طول بيانجامد. جراح بر روی يک چين از گردن )محل 
بريدگی بعد از جراحی خيلی معلوم نباشد( يک برش افقی ايجاد می كند.پس از حذف 
غده ی تيروئيد، محل برش بخيه زده شده و پانسمان می شود. خطرات حذف غده ی 
تیروئید: دو عارضه ی اصلی برای هر گونه عمل جراحی وجود دارد: خونريزی و عفونت. اين 
خطرات در عمل جراحی تيروئيد بسيار كم است، زيرا تقريبا هيچ وقت گردن دچار عفونت 
نمی شود و از طرفی با ارتقاء علم پزشكی، فرايند پاكسازی ابزارها و ...، خطر خون ريزی و 
عفونت به دو درصد كاهش پيدا كرده است.اين احتمال وجود دارد كه بعد از عمل جراحی 
تيروئيد، سطح كلسيم خون بسيار پايين بيايد )به خاطر آسيب به غده پاراتيروئيد در حين 
جراحی كه نزديک تيروئيد است( و يا ممكن است عصب هايی كه صدای فرد را كنترل می 
كنند، آسيب ببينند. بسياری از افراد پس از جراحی از اين دو مشكل به طور موقت رنج می 
برند، اما مشكلات دائمی بسيار نادر است. مشكل دائمی شامل خشونت هميشگی صداست. 
دوره ی نقاهت پس از عمل جراحی: انتظار می رود پس از عمل جراحی تا مدتی با 
گلودرد از خواب بيدار شويد. همچنين ممكن است دچار دردهايی در عضلات گردن گرديد.

در طول بيست و چهار ساعت اول پس از عمل جراحی توصيه می شود كه از كيسه يخ به 
مدت پانزده دقيقه و سه بار در روز استفاده شود. استفاده از داروهای مسكن مانند استامينوفن 
و ايبوپروفن نيز توسط پزشک به بيمار توصيه خواهد شد.بهتر است تا سه تا چهار روز بعد از 
عمل، هيچ برنامه ای برای خود نچينيد، جز خوابيدن و استراحت كردن در خانه! بهتر است 
حواستان به مصرف سر موقع مسكن ها باشد. اغلب پس از يک تا دو هفته به بهبودی خواهيد 
رسيد. زندگی پس از تیروئیدکتومی )برداشتن تیروئید(: اگر كل غده ی تيروئيد حذف 
شود، نياز به مصرف هورمون های مصنوعی تيروئيد است، زيرا بدن ديگر قادر به توليد آن ها 
نخواهد بود. اگر قسمتی از غده ی تيروئيد حذف شود، به تشخيص پزشک نياز به مصرف 
قرص های كنترل كننده هورمون داريد.از آنجا كه هورمون های تيروئيدی تا مدت ها در بدن 
وجود دارد، فرد تا دو ماه پس از حذف تيروئيدش احساسی كاملا طبيعی دارد، اما به مرور 
انرژی اش كاهش می يابد تا جايی كه فرد قادر به انجام كارهای روزمره و معمولی نيز نمی 
باشد. به همين خاطر پزشک برای بالا نگه داشتن سطح سوخت و ساز بدن و انرژی، دارو 
تجويز می كند.در مورد جای زخم عمل جراحی نيز بايد بگوييم كه تقريبا بعد از دو ماه، فقط 

يک قرمزی جزئی باقی می ماند و پس از آن به مرور زمان از بين می رود.

رئيس مركز مديريت بيماری های واگير وزارت بهداشت:

تب مالت یک بیماری خسارت بار است
رئيس مركز مديريت بيماری های واگير وزارت بهداشت، از برگزاری 130 هزار كارگاه و 

جلسه آموزشی مقابله با تب مالت در سال 94 خبر داد. 
دكترمحمدمهدی گويا در اولين همايش ملی تقدير از مربيان مردمی آموزش تب مالت 
كه در سالن امام جواد )ع( وزارت بهداشت برگزار شد، گفت: در سال گذشت 10 استان 
هدف از نظر شيوع تب مالت مورد بررسی عميق قرار گرفته و 130 هزار كارگاه و جلسه 

آموزشی برای آموزش يک ميليون و 800 هزار نفر از مردم تشكيل شد.
وی با اشاره به اينكه تب مالت در صورت بروز و عدم كنترل زندگی مردم را تحت تاثير قرار 
داده و زندگی دامداران را مختل می كند، اظهار داشت: تنوع عوارض بيماری تب مالت از 
تمام بيماری های عفونی بيشتر است و اين بيماری گاهی با عوارض روانی، مننژيت و حتی 

عوارض قلبی همراه است و موجب ناتوانی های مزمن و بی سروصدا می شود.
گويا افزود: تب مالت يک بيماری مزمن، مرموز، آزاردهنده و خسارت بار برای جامعه است 
و مردم، توليدات، موادغذايی و دام ها را دچار آسيب می كند. اين بيماری به سادگی قابل 
تشخيص نيست و بعد از تشخيص هم به سادگی قابل درمان نخواهد بود، اين بيماری 

زندگی بخش مولد كشور را دچار اختلال می كند.
وی ادامه داد: تب مالت با رعايت نكات بهداشتی قابل پيشگيری است و بايد در روند توليد، 

نگهداری، لبنيات سازی و ذبح دام موارد بهداشتی را حتما رعايت كرد.
رئيس مركز مديريت بيماری های واگير وزارت بهداشت افزود: اين بيماری با تعيين 
كننده های اجتماعی سر و كار دارد بنابراين برای كنترل اين بيماری نيازمند همكاری 

بين بخشی هستيم.
وی از انعقاد تفاهمنامه با سازمان  عشاير و روستايی به منظور بهبود فعاليت های آموزشی 
خبر داد و گفت: ارتقای بهداشت جايگاه های دام های سنتی به عنوان يكی از كانون های 
تب مالت يكی از مهم ترين اقدامات امسال است كه اميدواريم منجر به كاهش ابتلا به 

تب مالت شود.

تحقيقات پزشكی نشان می دهد؛

کاهش علائم بیماری ام اس
 با رژیم غذایی شبه روزه داری

محققان عنوان می كنند رژيم غذايی شبيه روزه داری می تواند به كاهش علائم ام اس 
كمک كند. 

به گزارش  مهر، طبق مطالعه اخير محققان دانشگاه كاليفرنيای جنوبی، رژيم غذايی شبيه 
روزه داری می تواند تاثير مثبتی بر علائم بيماری MS داشته باشد.

به گفته محققان، رژيم غذايی دارای ميزان كالری محدود كه تاثيرات شبيه روزه داری را 
به همراه دارد می تواند به برگشت علائم بيماری MS كمک كرده و به ترميم آسيب ناشی 

از اين بيماری كمک كند.
در اين مطالعه كه شامل موش ها و بيماران انسانی مبتلا به MS بود، مشخص شد كه 
رژيم غذايی فرايند مرگ و زندگی را برای سلول های به همراه دارد كه به نظر می رسد 

نقش اساسی در ترميم بدن دارند.
والتر لانگو، سرپرست تيم تحقيق، در اين باره می گويد: »در طول رژيم غذايی شبيه روزه 
داری، كورتيزون توليد می شود و در نتيجه كشته شدن سلول های خودايمنی آغاز می 

شود. در نتيجه اين فرآيند، سلول های سالم جديدی توليد می شود.«
در اولين بخش مطالعه، محققان گروهی از موش های مبتلا به بيماری خودايمنی را در 
رژيم غذايی شبه روزه داری قرار دادند. نتايج نشان داد اين رژيم غذايی موجب كاهش علائم 

بيماری در تمامی موش ها شد و موجب بهبود كامل 20 درصد از حيوانات شد.
محققان دريافتند كاهش علائم بيماری مرتبط با بهبود افزايش سطح هورمون استروئيدی 
»كورتيكوسترون« بود. آنها همچنين شاهد كاهش سيتوكين های عامل التهاب نيز بودند. 
همچنين در »سلول های T« سفيد خون هم كه مسئول سيستم ايمنی هستند، روند 
بهبود مشاهده شد. در نهايت محققان دريافتند رژيم غذايی شبه روزه داری موجب بازسازی 
ميلين می شود؛ غلاف ميلين يک لايه ليپوپروتئينی است كه بر روی بسياری از دندريت 
های بلند و آكسون ها، تشكيل می شود كه از نوارهای عصبی موجود در نخاع و مغز در 
مقابل آسيب های ناشی از بيماری خودايمنی محافظت می كند. محققان همچنين ايمنی 
و كارآمدی احتمالی رژيم غذايی بر افراد مبتلا به MS را نيز از طريق يک تست آزمايشی 

با ۶0 شركت كننده به سرپرستی »ماركوس باک« در دانشگاه چريتی برلين انجام دادند.
طبق يافته های اين مطالعه، افراد دريافت كننده رژيم غذايی شبه روزه داری شاهد بهبود 

كيفيت زندگی، بهبود سلامت، از جمله سلامت جسمی و روانی بودند.
رژيم غذايی شبه روزه داری كه در تحقيقات مورداستفاده قرار می گيرد شامل 5 روز 
مصرف محدود كالری در ماه است. در روز اول مصرف كننده 1090 كالری مصرف می كند 
كه شامل 10 درصد پروتئين، 5۶ درصد چربی و 34 درصد كربوهيدرات است. در 4 روز 
بعد، رژيم غذايی شامل مصرف 725 كالری با وجود 9 درصد پروتئين، 44 درصد چربی 
و 47 درصد كربوهيدرات است. در اين گونه مطالعات، مواد خوراكی مصرفی شامل سوپ 

سبزيجات، كلم پيچ و چای بابونه است.

ناخن جویدن عادت است یا بیماری؟ 
ناخن جويدن يک عادت اجباری دهانی است كه نوعی عادت »پارافانكشنال« تلقی 

می شود و در گروه اختلال های وسواس فكری - عملی قرار می گيرد. 
به گزارش ايسنا، ناخن جويدن در گروه ساير اختلال های رفتاری و عاطفی خاص 
طبقه بندی می شود كه معمولا زمان آغاز آن از دوران كودكی و نوجوانی است. از جمله اين 
اختلال های رفتاری مكيدن انگشت شصت و انگشت در بينی كردن هستند. علت دقيق 
جويدن ناخن قابل بحث است كه می تواند فاكتورهای روانی، خانوادگی يا اكتسابی را شامل 
شود. در خانواده هايی كه يكی از اعضای آنها ناخن می جود احتمال آنكه اين رفتار تقليد 
شود بيشتر است. به همين خاطر جويدن ناخن ميان كودكانی كه والدينشان اين رفتار را 
دارند شايع تر است. همچنين در مواقعی كه فرد هنگام انجام يک كار سخت كنترل خود 
را از دست می دهد ممكن است شروع به ناخن جويدن كند. اين عادت همچنين می تواند 
با حالات و رفتارهای ديگری از قبيل عصبی شدن، بی حوصلگی و مضطرب بودن مرتبط 
باشد. همچنين از ديگر دلايل جويدن ناخن، نداشتن عزت نفس يا گرسنگی است. به گفته 
كارشناسان، برخی از اختلالات روانی با جويدن ناخن همراه است. در يک مطالعه مشاهده 
شد حداقل يک اختلال روانی در بيش از دوسوم كودكانی كه ناخن می جوند وجود دارد. 
به گزارش ساينس ورلد ريپورت، همچنين در يک مطالعه ديگر مشاهده شد هيچ ارتباطی 

بين سن شروع ناخن جويدن يا شدت آن با اختلال روانی وجود ندارد. 

رئيس پژوهشكده علوم غدد درون ريز و متابوليسم: 

سفیدی مو از عوارض پرکاری تیروئید است 
رئيس پژوهشكده علوم غدد درون ريز و متابوليسم با بيان اينكه كم كاری و پركاری تيروئيد 

بايد به موقع درمان شود، گفت: سفيدی مو يكی از عوارض پركاری تيروئيد است. 
به گزارش  فارس، فريدون عزيزی با اشاره به اينكه يكی از دلايل رشد موهای زائد پركاری 
تيروئيد است، گفت: اما عامل اصلی رشد مو تيروئيد نيست و در خانم ها بيشتر به دليل 
نژادی رخ می دهد، مثلًا در بعضی از نژادها مثل اسكانديناوی پرموئی وجود ندارد و در عين 

حال در جنوب اروپا يا كشورهای خاورميانه و ايران خانم ها پرمو هستند.
بیشتر پرموئی ها ریشه بیماری ندارند

رئيس پژوهشكده علوم غدد درون ريز و متابوليسم با بيان اينكه بيشتر پرموئی ها ريشه 
بيماری ندارند، افزود: در اين زمينه بهترين راه تشخيص مرتب بودن پريود ماهيانه در زنان 

است كه اگر اين گونه باشد مشكل پروموئی به علت اختلالات هورمونی نيست.
عزيزی، ادامه داد: در برخی موارد نيز پرموئی جنبه ارثی داشته و به صورت خود ساختاری 
مشكل در ريشه موها وجود دارد، در اين حالت به دليل دارابودن گيرنده های قدرتمند در 

ريشه علی رغم منظم بودن پريود ماهانه، پرموئی ايجاد می شود.
وی با بيان اينكه می توان با در نظر گرفتن شرايط فرد از جمله متأهل يا باردار بودن و 
از طريق روش هايی آن را كاهش داد، ابراز كرد: داروهايی هستند كه ريشه مو را كنترل و 
شدت رشد مو را كم می كنند و معمولاً موها از طريق اين داروها كاملًا از بين نمی روند، اما 

با استفاده از ليزر می توان آن را كاملًا از بين برد كه البته بايد به صورت مداوم انجام شود
سفیدی مو از عوارض پرکاری تیروئید است

رئيس پژوهشكده علوم غدد درون ريز و متابوليسم در ادامه با تأكيد بر اينكه گاهی اوقات 
پركاری تيروئيد در سفيد شدن مو نيز دخالت دارد، اظهار كرد: ولی معمولاً اين اثر خيلی 
شناخته شده نيست چرا كه بعد از شناسايی و درمان اين بيماری مشكل فرد برطرف شده 
و پركاری تيروئيد به حالت نرمال تبديل می شود اما خطر زمانی بيشتر می شود كه فرد به 

درمان بيماری خود بی توجه باشد.

فضانوردان با معضل عطسه و سرفه چه می کنند؟
به رغم اينكه در فيلم های علمی-فضايی فضانوردان هيچ وقت عطسه نمی كنند اما در دنيای 

واقعی اين طور نيست. آن ها عطسه می كنند و آب بينی شان هم سرازير می شود.
فضاپيمای آپولو كه فضانوردان آمريكايی را در دهه های 19۶0 و 1970 به ماه فرستاد يک 
فضايپمای پيشرفته با انبوهی از پيچ ها، سيم ها و مدارها بود. با اين حال سخت است تصور 
كنيم كه سه مرد تقريبا 11 روز را در اتاقک اين فضاپيما در داخل يک كپسول فضايی كوچک 
سپری كردند. حالا تصور كنيد كه هر سه فضانورد داخل آن به طور همزمان بيمار شوند و 

شروع به عطسه و سرفه كنند. 
اما اين چيزی بود كه در سال 19۶8 وقتی كه كاركنان آپولو 7 فضاپيما را در مدار زمين 
امتحان می كردند اتفاق افتاد. فرانک بورمن در آپولو 8 در اولين ماموريت فضايی انسانی به ماه 

استفراغ كرد و دچار اسهال شد.
تمام اين حوادث در محدوده فضاپيما يا در جريان قدم زنی در فضا در حالی كه فضانوردان 
كلاه ايمنی بر سر دارند رخ می دهد. چيزهايی كه باعث می شود يک فضانورد در فضا عطسه 

كند درست همان هايی است كه باعث عطسه كردن ما بر روی زمين می شود.

عطسه كردن اصلا چيز بدی نيست، بلكه حفره های بينی را با جريانی از آب و موكوس 
تميز می كند و مثل سرفه و استفراغ باعث می شود بدن ما از شر چيزهايی كه ما را بيمار 
می كنند راحت شود. با اين حال عطسه تا انداز ه ای ناخوشايند است و در فضا حتی ناخوشايندتر 
هم می شود. به اين دليل كه كپسول فضايی و ايستگاه های فضايی مثل پتری ديش های 
ميكروگراويتی غول پيكر هستند. شرايط اقامتگاه همراه با ميكروگراويتی يک محل مطلوب 

برای ميكروب ها فراهم می كند.
محققان می گويند عطسه ها و سرفه ها می توانند برای يک ماموريت فضايی طولانی مدت 
فاجعه بار باشند. يک بيماری يا عفونت دوره ای طولانی مدت در يک فضانورد می تواند به 

سادگی در فضای بيرونی مجددا بيدار شده و كل كاركنان را درگير كند.
ديو ولف كه يک فضانورد كهنه كار است تاكنون چندين بار در حالی كه در خارج از سفينه 
فضايی بين المللی پرسه می زده عطسه كرده است. او می گويد وقتی مجبوريد عطسه كنيد بهتر 
است سر خود را كج كنيد و گرنه ديد خود را از دست می دهيد و بعد از آن هيچ راهی برای 

تميز كردن شيشه كلاه خود نداريد! 
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اجتماعی 6

گزارشی از يكصدو هشتادو دومين جلسه شورای اسلامی شهر: 

ضرورت تصمیم گیری فوری 
برای احداث کمربندی جدید قم 

رئيس كميسيون امور زير بنايی شورای اسلامی شهر قم گفت: مديريت شهری قم بايد 
در مورد احداث كمربند جديد اين شهر به سرعت تصميم گيری كند. 

به گزارش ايرنا، مصطفی سعادت طلب عصر يكشنبه در يكصد و هشتاد و دومين 
جلسه رسمی شورای اسلامی شهر قم اظهار داشت: احداث يک كمربندی جديد كه 
تداعی كننده جلوه زيبايی از قم در ذهن مسافرانی است كه به صورت عبوری از اين 
شهر گذر می كنند، ضروری است.وی با اشاره به وجود بافت های قديمی در محدوده 
كمربندی فعلی قم، افزود: بيشتر گردشگران خارجی كه به كشور مسافرت می كنند ابتدا 
به شمال كشور رفته و برای مسافرت به شهرهای اصفهان و شيراز از كنار قم عبور می 
كنند، به همين علت به غير از كمربندی هيچ مكان ديگری از شهر را نمی بينند، از اين 
رو بايد برای احداث كمربندی جديد قم بايد اقدامی فوری و سريع داشته باشيم.سعادت 
طلب همچنين با اشاره به وجود طرح های نيمه تمام فراوان در شهر قم خاطرنشان كرد: 
در كل جهان در هيچ شهری مانند قم تا اين اندازه طرح های نيمه تمام وجود ندارد.وی 
با اذعان به اينكه در حال حاضر قم بدترين شرايط و وضعيت را به لحاظ كارهای عمرانی 
دارد، اضافه كرد: ما در قم خانه ها را خراب می كنيم و بعد خيابان می سازيم كه اين كار 

واقعا گران و هزينه بر است.
وی با بيان اينكه برغم همه اين مشكلات طرح های شهری قم از استحكام خوبی 
برخوردار است، اذعان داشت: البته اينكه شهرداری برای احداث پل به منظور ايجاد 
راه دسترسی نخست اقدام به گذاشتن فنداسيون و سازه می كند، و بعد كارهای نازک 
كاری، نرده گذاری و رنگ آميزی را انجام می دهد، كاری منطقی است.سعادت طلب در 
بخش ديگری از سخنان خود با تاكيد بر ضرورت اتصال ادامه طرح عمار ياسر به جاده 
قم - گرمسار، تصريح كرد: اين كار كه مربوط به بيش از يک دهه پيش است، به علت 
موافقت نكردن اداره كل راه و شهرسازی تاكنون انجام نشده، ولی با توجه به آماده سازی 
بيش از يک سوم مسير و كف سازی آن، اكنون زمان خوبی برای اين كار محسوب می 
شود.وی ادامه داد: اگر بتوانيم طرح عمار ياسر را به آزادراه قم - كاشان وصل كنيم، اين 
كار موجب بالا رفتن ظرفيت های ترافيكی اين محدوده می شود، لذا كميسيون امور زير 

بنايی پيگيری اين موضوع را در دستور كار خود قرار می دهد.
سعادت طلب همچنين با ارائه گزارشی از بازديد اخير خود و تعدادی از اعضای شورای 
اسلامی شهر از شش طرح شهری قم، افزود: نخستين طرحی كه مورد بازديد قرار 
گرفت، پل ميثم بود.وی با بيان اينكه اين طرح وضعيت خوبی دارد و طبق وعده پيمانكار 
مربوطه، تيرماه سال جاری كار بتون ريزی آن به اتمام می رسد و سپس با انجام اقدام 
هايی از قبيل خط كشی، علامت گذاری، رنگ آميزی و نصب نرده ها حداكثر تا پايان 

مرداد ماه امسال آماده بهره برداری می شود.
رئيس كميسيون امور زير بنايی شورای اسلامی شهر قم، دومين طرح بازديد شده را 
تقاطع غير همسطح امام علی )ع( برشمرد و افزود: اين طرح پيشرفت مناسبی دارد و از 

جمله طرح هايی است كه كار احداث آن به خوبی به پيش می رود. 
وی اذعان كرد: تنها مشكل اين طرح، تملک اراضی و فرايند تحويل آن است و 
شهرداری بايد اين موضوع را در دستور كار قرار دهد تا پيمانكار نيز با توجه به پيشرفت 

خوبی كه طرح داشته است، كار خود را با قوت ادامه دهد.
سعادت طلب ادامه داد: قرار شده است اين طرح زودتر از زمان مقرر به بهره برداری 
برسد، كه در صورت تحقق اين امر پس از تقاطع 72 تن، دومين طرحی خواهد بود كه 

كار بهره برداری آن زودتر از زمان مشخص شده انجام می شود.
وی همچنين با اشاره به تقاطع غير همسطح 15 خرداد به عنوان سومين طرح بازديده 
شده، روند آن را برغم كندی محسوس طرح، به نسبت خوب توصيف كرد و افزود: 
شهرداری در چند ماه گذشته تلاش كرده تا اين طرح را پيش ببرد، ولی با توجه به بافتی 
كه طرح در گذشته داشته مديريت آن قدری با دشواری همراه است، كه اميدواريم اين 

طرح نيز در شش ماهه نخست امسال به بهره برداری برسد.
سعادت طلب، تقاطع غير همسطح شهيد محمود نژاد را چهارمين طرح بازديد شده 
از سوی اعضای شورای اسلامی شهر قم عنوان كرد و گفت: در مورد اين طرح، ابهاماتی 
در ابتدا وجود داشت، ولی شورا از شهرداری خواسته بود كه به محور جمهوری و بلوار 

مرجعيت توجه ويژه ای داشته باشد كه حاصل و خروجی آن تبديل به اين طرح شد.
وی از روند اجرای طرح تقاطع غير همسطح شهيد محمود نژاد ابراز رضايت كرد و بر 

رفع مباحث فنی مربوط به آن تاكيد كرد.
وی طرح بلوار مرجعيت در ادامه جمهوری اسلامی را از ديگر طرح های بازديد شده 

ذكر كرد و اذعان داشت: اين طرح از پيشرفت مناسبی برخوردار است.
وی با اشاره به تملک اراضی در مسير به عنوان مهمترين مشكل اين طرح خاطرنشان 
كرد: در صورت تملک ملكی در طول اين طرح می توانيم ظرف سه ماه آينده اين مسير 

را تا شهرک قدس ادامه دهيم.
سعادت طلب همچنين فضای جانبی بسيار خوبی كه در محدوده بلوار مرجعيت قرار 
دارد را ظرفيت خوبی برای توسعه فضای سبز شهری دانست و افزود: حريم اطراف اين 
طرح كه به طول 50 متر است، مكان خوبی برای ايجاد بوستان های فراشهری به شمار 

می رود و شهرداری بايد يک كاربری تفريحی و فضای سبز را برای آن تعريف كند.
وی همچنين پارک آبی موجود در بلوار غدير را آخرين طرحی عنوان كرد كه مورد 
بازديد اعضای شورای اسلامی شهر قرار گرفت و افزود: كار بسيار فاخری در حال انجام 

است و ما اميدوارم از اين قبيل كارها در سطح شهر، بيشتر داشته باشيم.
رئيس شورای اسلامی شهر قم نيز در اين جلسه طی سخنانی از خدمات شهرداری 

و موكب حضرت معصومه)س( در پذيرايی از زائران نيمه شعبان تشكر و قدردانی كرد.
ولی الله بياتی همچنين با اشاره به بازديد اعضای شورای اسلامی شهر قم از طرح های 
عمران شهری قم، از تلاش همه جانبه مديران شهرداری برای سرعت بخشيدن به اين 

طرح ها تشكر كرد.
وی همچنين با ذكر لوايحی، اخذ مجوز صدور پروانه بهره برداری شركت های 
خصوصی سازمان اتوبوس رانی كه جهت بررسی و اقدام و همچنين اطلاع رسانی به 
كميسيون خدمات شهری و برنامه ريزی ارجاع شده است را از جمله اين لايحه ها 

عنوان كرد.
وی اخذ مجوز افزايش نرخ شارژ ماهيانه شركت های بخش خصوصی سازمان اتوبوس 
رانی كه به كميسيون خدمات شهری جهت بررسی و اقدام و كميسيون برنامه و بودجه 

جهت اطلاع ارسال شده است را نيز از ديگر لوايح بر شمرد.
رئيس كميسيون زيربنايی شورای اسلامی شهر قم در ادامه اين جلسه با تبيين برخی 
لوايح اين كميسيون با اشاره به ارجاع مصوبه آخرين جلسه كميسيون ايمنی راه های 
استان مبنی بر نصب نيوجرسی در دو طرف بزرگراه امام علی)ع( توسط اداره كل راه و 
شهرسازی و شهرداری با حفظ فضای سبز شهری، تصريح كرد: وزارت راه و شهر سازی 
تصميم دارد تا به منظور حفظ ايمنی بيشتر در آزادراه های كشور به جای گاردريل از 

نيوجرسی استفاده كند.
در واكنش به اين لايحه نظرهای مختلفی مطرح شد كه حسن بختياری نايب رئيس 
شورای اسلامی شهر قم ضمن مخالفت با هزينه كردن شهرداری برای اين كار تاكيد 
كرد: با توجه به فضای سبز گسترده ای كه در بزرگراه امام علی وجود دارد و اينكه فضای 
سبز در قم دارای ارزش زيادی است، قطع حتی يک درخت نيز تبعات زيست محيطی 

بسياری را متوجه اين شهر می كند.
وی با يادآوری اينكه در بحث ايمنی راه ها بقيه محورهای مواصلاتی استان از جمله 
قم- كهک و قم- جعفريه نيز مشكلات فراوانی دارند، خاطرنشان كرد: به عنوان نمونه 
محور كهک جزو محورهای حادثه خيز است و همواره تصادف های زيادی را در آنجا 
شاهد هستيم، از اين رو اين بودجه كه می خواهيم در بزرگراه مذكور هزينه كنيم اگر 
در محورهای پر مخاطره هزينه كنيم گام های موثرتری را برای تامين ايمنی راه ها 

برداشته ايم.
رئيس شورای شهر قم مهمترين راهكار مديريت بلوار امام علی)ع( را ايجاد كمربندی 
جديد عنوان كند و گفت: ايجاد اين كمربندی از وظايف دولت به شمار می رود، كه بايد 
نسبت به آن اقدام شود، تا ديگر نيازی به از بين بردن حجم زيادی از فضای سبز نباشد.

سرانجام پس از رای گيری برای خارج شدن اين لايجه از دستور و يا ارجاع آن به 
شهرداری جهت بررسی بيشتر مقرر شد اين لايجه به شهرداری بازگردانده شود.

لايحه اخذ عوارض از اتباع خارجی، ديگر لوايح جلسه شورای اسلامی شهر بود كه 
حجت الاسلام سيد محمد آتش زر رئيس كميسيون برنامه ريزی و بودجه شورا ضمن 
قرائت آن اظهار داشت: بتازگی اداره كل امور اتباع استانداری قم پيرو نامه وزارت كشور 
خواستار كم شدن نرخ عوارض اتباع خارجی مقيم قم شده و برای اين كار مدل مشهد 
را ارائه داده و از شهرداری قم خواسته تا نرخ عوارض اتباع را مطابق نرخ عوارضی كه 

شهرداری مشهد از اتباع می گيرد، دريافت كند.
وی با بيان اينكه پس از بررسی اين لايحه در كميسيون های خدمات شهری و برنامه 
ريزی شورا با كاهش اين نرخ موافقت شد، افزود: با توجه به بی بضاعت بودن خانواده های 
اتباع خارجی مقيم قم نرخ فعلی عوارض از دو ميليون و ۶00 هزار ريال به دو ميليون 
ريال برای سر پرست خانواده و ۶50 هزار ريال به 500 هزار ريال برای افراد تحت تكفل 

كاهش پيدا می كند.
سعيد شايسته نيک در مخالفت با تصويب اين لايحه گفت: قم بر خلاف استان های 
ديگر همواره سياست مقابله با حضور بی رويه اتباع را دنبال می كرده، از اين رو كاهش 

نرخ عوارض آنها بر خلاف اين سياست است.
عباس ذاكريان رئيس كميسيون خدمات شهری شورای اسلامی شهر قم نيز با تاكيد 
بر اينكه در حال حاضر بر خلاف گذشته اتباع برای اقامت در شهرهای مختلف كشور بايد 
موافقت شهرهای مبدا و مقصد را كسب كنند، اظهار داشت: بحث افزايش نرخ عوارض 
برای زمانی بوده است كه اتباع اجازه اقامت را در هر شهری از كشور به صورت آزادانه 
داشتند، كه ما برای پيشگيری از اقامت آنها اقدام به افزايش تعرفه عوارض نموديم،، ولی 

هم اكنون كاهش يا افزايش نرخ هيچ نقشی در اين زمينه ندارد.
وی افزود: طبق اعلام اداره كل امور اتباع استانداری با توجه به در پيش بودن طرح 
آمايش اتباع در صورت بالا بودن نرخ عوارض بسياری از آنها در اين طرح شركت نمی 
كنند، كه اين موضوع منجر به اقامت اين اتباع به صورت غير مجاز در شهر می شود و 

بدون شک تبعات فرهنگی و اجتماعی خاصی را نيز به همراه دارد.
اين لايحه بدون اينكه هيچ رای گيری برای آن صورت گيرد، به شهرداری ارسال شد.

 با افزايش تحصيلات و اشتياق زنان به اشتغال، تعداد 
خانواده هايی كه در آن زن و شوهر هر دو كار می كنند 
افزايش چشم گيری پيدا كرده است. هر چند كه اين 
اتفاق به لحاظ وارد كردن نيم ديگر از نيروی مولد به 
بازار كار برای جامعه خوب بوده ، اما برای خيلی از زن 
و شوهرها مسئله ساز بوده است. يكی از مهم ترين 
مسائلی كه اين گروه از زن و شوهرها با آن مواجه 
هستند، بحث بر سر چگونه خرج كردن پولهايی است 

كه هر كدامشان در می آورند. 
حال ببينيم، زن و شوهرهای شاغل چگونه درباره 
وارد كردن درآمدهايشان به زندگی مشترک با هم به 
تفاهم برسند، حكايتی است كه در اين مقاله درباره آن 

صحبت می كنيم. 
 امروزه خيلی از مردهای جوان ترجيح می دهند با 
زنی ازدواج كنند كه شاغل  باشد. از آن طرف خيلی از 
خانم های جوان هم ترجيح می دهند با مردی ازدواج 
كنند كه شرط اشتغال آنها را قبول كند. به هر حال 
با وارد شدن مدرنيته به زندگی، اين اتفاق غير قابل 
پيش بينی نبود و البته به خودی خود هم اتفاق بدی 
نيست، به خصوص با مسائل اقتصادی امروز كه به واقع 
چرخاندن چرخ زندگی با يک دست را بسيار سخت 
كرده است. مشكلی كه اين وسط وجود دارد اين است 
كه گاهی چرخ- دنده های اين دو دست، آنقدرها با هم 
چفت و جور نمی شوند كه بتوانند اين چرخ بزرگ را 

به خوبی بچرخانند. 
انواع زن و شوهرهای شاغل

صحبت كردن، مهم ترين اصل در رسيدن به هر 
تفاهمی است. درباره مسائل اقتصادی خانواده و اينكه 
چگونه درآمدهايتان را خرج بكنيد با هم صحبت 
كنيد. از آنجايی كه اين قبيل مسائل می توانند تنش 
زا بشوند، توصيه می شود وقت و جای مناسبی را برای 

آن انتخاب كنيد 
زن و شوهرهايی كه هر دو شاغل هستند از لحاظ 
ميزان تفاهم بر سر درآمد مشتركشان به دو گروه 

تقسيم می شوند: 
1. زن و شوهرهای متقاطع. اين گروه از زوج های 
شاغل مشكل خاصی در زمينه مسائل مربوط به درآمد 
و خرج و مخارج ندارند و به اصطلاح به نقطه تفاهم 

رسيده اند. 
 2. زن و شوهرهای موازی. بر عكس گروه قبل، 
اين گروه از زوج ها با اينكه هر دو كار می كنند ولی 
هيچ وقت درآمدهای هر دويشان، وارد چرخه زندگی 
مشترک نمی شود و اگر هم بشود بعد از كلی دعوا و 
مرافعه اين اتفاق می افتد. اين ها همان زن و شوهرهايی 
هستند كه به خاطر مسئله ای به نام  »جيب من، 

جيب تو« به اختلاف برمی خورند.
 زن و شوهرهای شاغل چگونه می توانند 

جیب هایشان را یکی کنند؟   
تفاهم بر سر چند و چون خرج كردن درآمد زن و 
شوهر در زندگی مشترک، يكی از آن مواردی است كه 
معمولاً در اوايل زندگی خيلی به آن توجه نمی شود. 
شايد به اين دليل كه اغلب زن و شوهرها فكر می كنند 

كه نيازی به اين كار نيست و يا اينكه طرف مقابلشان 
به مرور ياد می گيرد كه چه كار بايد بكند. اما واقعيت 
چيز ديگری است. اگر شما و همسرتان هر دو شاغل 
هستيد، لازم است كه هر چه زودتر در اين مورد به 
تفاهم برسيد. برای رسيدن به اين تفاهم، چند راهكار 

را امتحان كنيد: 
باورهای قدیمی تان را اصلاح کنید

باور سنتی در جامعه ما و خيلی ديگر از جوامع 
اين است كه مرد بايد نان آور خانواده اش باشد. اين 
باور غلط نيست ولی اگر بنا به رفتار كردن بر مبنای 
قواعد مدرنيته است لازم است اصلاحاتی درباره آن 
انجام شود. شما به عنوان خانمی كه بنا بر قوانين جديدِ 
زندگی وارد بازار كار شده ايد، بايد به اين نكته توجه 
داشته باشيد كه پولی كه در می آوريد مال خودتان 

تنها نيست، بلكه به زندگی مشترک تان تعلق دارد. 
همينطور اگر مرد خانواده هستيد و به همسرتان اجازه 
اشتغال داده ايد بايد اين مهم را مد نظر قرار دهيد كه او 
دارد پا به پای شما برای ارتقای سطح اقتصادی خانواده 
تان كار می كند و به همين دليل نبايد مثل زن های 
خانه دار از او انتظار تميز كاری و پخت و پز داشته 
باشيد بلكه بايد آستين هايتان را بالا بزنيد و در كارهای 

خانه با هم شراكت كنيد. 
مذاکره کنید

فرقی نمی كند كه زن خانه هستيد و يا مرد خانه. 
به خاطر داشته باشيد كه اشتغال همزمان هر دوی 
شما به خاطر هدفی بوده است: »بهتر كردن حال 
زندگی مشترک تان«صحبت كردن، مهم ترين اصل 
در رسيدن به هر تفاهمی است. درباره مسائل اقتصادی 

خانواده و اينكه چگونه درآمدهايتان را خرج بكنيد 
با هم صحبت كنيد. از آنجايی كه اين قبيل مسائل 
می توانند تنش زا بشوند، توصيه می شود وقت و جای 

مناسبی را برای آن انتخاب كنيد. 
برنامه بریزید

 بعضی از زن ها فكر می كنند اگر درآمدشان را به 
درآمد خانواده تزريق كنند به تدريج باعث تنبلی و 
بی مسئوليت شدن شوهرشان می شوند و يا بعضی 
از مردها فكر می كنند كه همسرشان درآمدش را 
برای چيزهای كم ارزش هزينه می كند. برای خنثی 
كردن اين تصورات، از برنامه ريزی كمک بگيريد. 
يعنی مشخص كنيد كه هر كدام از شما می خواهيد 
درآمدتان را در چه زمينه ای از اقتصاد خانواده خرج 
كنيد. برای مثال تعيين كنيد كه كرايه خانه از حقوق 
كدامتان پرداخت بشود و يا خريد خانه به عهده كدام 
تان باشد. درباره برنامه هايتان صحبت كنيد و به قول 
معروف سنگ هايتان را با هم وا بكنيد تا بتوانيد در بلند 

مدت به آن وفادار باقی بمانيد. 
مشورت کنید

فرقی نمی كند كه زن خانه هستيد و يا مرد خانه. به 
خاطر داشته باشيد كه اشتغال همزمان هر دوی شما 
به خاطر هدفی بوده است: »بهتر كردن حال زندگی 
مشترک تان«. پس قبل از اينكه برای مثال دستبند 
طلايی برای خودتان بخريد و يا اتومبيل جديدی را 
معامله كنيد نظر همديگر را بپرسيد و بررسی كنيد تا 
اگر جای خالی مهمتری وجود دارد اول آن را پر كنيد. 

از نقش هم در تأمین مالی خانواده 
تقدیر کنید

 به هيچ وجه شغل و درآمد همديگر را كوچک نمايی 
نكنيد. برای مثال بعضی از آقايان در صحبت هايشان 
مدام متذكر می شوند كه همين قدر كه همسرشان 
سرش گرم است و يا دستش در جيب خودش است 
برايشان بس است. و يا بعضی از خانم ها كه درآمدشان 
از شوهرشان بالاتر است گهگاه پولشان را به سر او 
می كوبند. تحقير كردن شغل و درآمد همديگر، باعث 
افزايش تنش  بين شما و همسرتان می شود. به جای 
آن، توصيه می كنم كه به شغل همسرتان علاقه نشان 

بدهيد و از تلاش های همديگر قدردانی كنيد. 

زن و شوهرهای شاغل، چگونه اختلافات درآمدی شان را حل كنند؟ 

وقتی پای »جیب من، جیب تو« به میان می آید

سه شنبه  یازدهم خرداد 1395   سال نوزدهم   شماره 4014

رئيس پليس آگاهی استان قم خبرداد: 

اعتراف سارق داخل خودرو به 28 فقره سرقت در قم
رئيس پليس آگاهی فرماندهی انتظامی استان از دستگيری يک سارق داخل خودرو در قم 
خبر داد و گفت: متهم در تحقيقات پليس به 28 فقره سرقت اعتراف كرد.  سرهنگ احمد 
كرمی در گفت و گو با خبرنگار پايگاه خبری پليس، اظهارداشت: در پی وقوع چندين فقره 
سرقت داخل خودرو در قم مراتب به صورت ويژه در دستور كار پليس قرار گرفت. به گفته 
وی با هوشياری عوامل انتظامی استان و شناسايی محل های سرقت سرانجام سارق حرفه 
ای حين سرقت دستگير و به پليس آگاهی استان منتقل شد. سرهنگ كرمی افزود: متهم 
كه در تحقيقات منكر هر گونه بزهی بود به ناچار با ديدن مدارک موجود به 28فقره سرقت 
داخل خودرو در قم اعتراف و نهايتاً  پس از تشكيل پرونده تحويل مرجع قضائی استان شد. 

خواب عميق 12 مسافركش شخصی در اتوبان تهران-قم

سارق با مسموم کردن رانندگان
 اموال آنها راسرقت می کرد

 
رئيس پليس آگاهی فرماندهی انتظامی استان از دستگيری يک سارق سابقه دار در 
اتوبان"تهران-قم"خبر داد و گفت:متهم با مسموميت رانندگان مسافركش، اموال با ارزش 
آن ها را سرقت می كرد.  سرهنگ احمد كرمی در گفت و گو با خبرنگار پايگاه خبری 
پليس، اظهارداشت:در پی وقوع چندين فقره سرقت از رانندگان مسافركش شخصی به روش 
مسموميت و اعلام موضوع به پليس آگاهی استان قم دستگيری متهم در دستور كار مأموران 
اين پليس قرار گرفت. به گفته وی متهم فردی حدوداً 45ساله با ظاهری موجه در خروجی 
تهران به قم سوار خودورهای شخصی می شده و در ميانه راه با طرح دوستی و دادن آبميوه 
آغشته به مواد خواب آور آن ها را مسموم و اموال با ارزش شان را سرقت می كرد. رئيس 
پليس آگاهی استان قم افزود: با به دست آوردن مشخصات ظاهری نامبرده بر اساس اظهارات 
مشترک مالباختگان و اعلام به واحدهای مستقر در اين محور مواصلاتی سرانجام متهم 
شناسايی و دستگير شد. سرهنگ كرمی گفت: نامبرده كه اهل يكی از استان های همجوار قم 
است پس از اقدام به سرقت از رانندگان، در حالت نيمه بيهوشی رمز كارت های بانكی شان 
را اخذ و با استفاده از دستگاه های ATM و يا خريد از مغازه ها حساب بانكی مالباختگان 
را خالی می كرد. وی با اشاره به اعتراف متهم به 12فقره سرقت، افزود: نامبرده از سارقان 
حرفه ای و دارای 13 فقره سابقه كيفری است كه در سال های گذشته نيز به همين اتهام 

دستگير شده است. 

رئيس پليس مبارزه با مواد مخدر استان گلستان خبرداد:

کشف 102 کیلوگرم موادمخدر در گرگان 
رئيس پليس مبارزه با مواد مخدر استان گلستان از كشف 102 كيلوگرم ترياك و حشيش 
طی دو عمليات موفق پليسی طی 48 ساعت گذشته در اين شهرستان خبر داد.  سرهنگ 
شعبان غربا  در گفت وگو با خبرنگار پايگاه خبری پليس، در تشريح اين خبر گفت: ماموران 
عمليات ويژه موادمخدر استان در راستای برخورد با عوامل تهيه و توزيع مواد مخدر، طی 
48 ساعت گذشته با انجام طرح ها و گشت های هدفمند پليسی موفق به شناسايی سه نفر از 

توزيع كنندگان موادمخدر در گرگان شدند.
وی ادامه داد: ماموران با زير نظر گرفتن متهمان و تحت تعقيب قرار دادن و انجام 
مراقبت های پليسی، در نهايت با كسب مجوز از مقام قضائی، طی دو عمليات، موفق به 
متلاشی كردن دو باند تهيه و توزيع مواد افيونی در اين استان شدند.غربا ادامه داد: در يكی از 
اين عمليات ها ماموران در بازرسی از يك خودرو موفق شدند ، 58 كيلوگرم ترياك كشف و در 

اين راستا يك نفر را دستگير كنند.
رئيس پليس مبارزه با مواد مخدر گلستان تصريح كرد: در عملياتی ديگر ماموران اين يگان 
با تحت نظر قرار دادن دو قاچاقچی مواد افيونی و پس از كسب مجوز از مقام قضائی، 44 

كيلوگرم ترياك و حشيش كشف كردند. 

 پسر افغان كه انتقام قتل عمويش در افغانستان را از اقوام قاتل 
در تهران گرفته بود، توسط پليس قبل فرار از ايران دستگير 
شد. به گزارش  باشگاه خبرنگاران جوان، در ساعت 07:30 ، نهم 
خرداد ماه امسال از طريق مركز فوريت های پليسی 110 وقوع 
يک فقره فوت ناشی از اصابت جسم تيز ) قتل ( در بيمارستان 
شهيد ضيائيان ، به كلانتری 1۶1 ابوذر اعلام شد. با حضور 
مأمورين كلانتری در محل بيمارستان و انجام تحقيقات اوليه 
مشخص شد كه جوانی افاغنه بنام عبدالباری )22 ساله ( به 
علت اصابت ضربه چاقو به قسمت قفسه سينه و ايجاد جراحت 

شديد در قسمت حياتی بدن ) قلب ( فوت نموده است. 
 پرونده در اداره دهم پلیس آگاهی تهران بزرگ: 

با تشكيل پرونده مقدماتی با موضوع قتل عمـد و به دستور 
بازپرس شعبه دوم دادسرای ناحيه 27 تهران ، پرونده جهت 
رسيدگی در اختيار اداره دهم پليس آگاهی تهران بزرگ قرار 

گرفت. 
 من برادر مقتول هستم : 

با حضور كارآگاهان اداره دهم پليس آگاهی تهران بزرگ در 
بيمارستان ، جوانی افاغنه بنام "اسلام" با مراجعه به كارآگاهان 
خودش را برادر مقتول معرفی و عنوان داشت : " در ساعت 
01:00 ، نهم خرداد ماه برادرم ) مقتول ( به منزل ما در منطقه 
فلاح مراجعه و پس از زدن زنگ خانه ، از من خواست تا به 
درب منزل مراجعه نمايم ؛ در كمتر از چند دقيقه به درب خانه 

مراجعه كردم كه ناگهان با بدن نيمه جان برادرم روبرو شدم كه 
روی زمين افتاده و خون زيادی از وی رفته بود ". 

با توجه به اظهارات اين شخص ) اسلام ( ، كارآگاهان به محل 
زندگی اسلام در منطقه فلاح مراجعه و در تحقيقات از همسر 

اسلام ، وی نيز اظهارات همسرش را تأييد كرد . 
 تحقیقات از محل کار مقتول : 

در ادامه رسيدگی به پرونده ، كارآگاهان با مراجعه به محل 
كار مقتول در يک مغازه مرغ فروشی واقع در منطقه سه راه 
آذری به تحقيق از صاحب مغازه پرداخته و اطلاع پيدا كردند 
كه مقتول در ساعت 21:30 ، هشتم خرداد ماه با پسرعمويش 

بنام ذبيح از مغازه خارج شده است. 
تحقیقات از پسرعموی مقتول : 

در تحقيقات از پسرعموی مقتول وی ضمن تأييد اظهارات 
صاحبكارِ مقتول مبنی بر مراجعه وی به مغازه جهت ملاقات با 
مقتول عنوان داشت كه مقتول را در مقابل مغازه محل كارش 

ملاقات كرده اما پس از آن خبری از وی ندارد. 
خانه مجردی ، محل وقوع جنایت : 

در ادامه تحقيقات ، كارآگاهان اطلاع پيدا كردند كه مقتول 
بهمراه چند افاغنه ی ديگر در خانه ای مجردی در منطقه فلاح 
زندگی می كرده ؛ با شناسايی اين محل ، كارآگاهان اداره دهم 
به محل مراجعه و در همان تحقيقات اوليه اطلاع پيدا كردند كه 
پسرعموی مقتول ) ذبيح ( بهمراه فرد ديگری بنام ضياءالدين 
در اين خانه زندگی می كرده اما وی از بيان اين موضوع به 
كارآگاهان خودداری ! و ديگر هم اتاقی آنها نيز ) ضياءالدين ( 
گوشی تلفن همراهش را خاموش نموده و مراجعتی به محل 
سكونتش نداشته است !!. در تحقيقات ميدانی از محل زندگی 
مقتول ، كارآگاهان به نحوه چيدمان وسايل منزل در اين خانه 
مجردی مشكوک شده لذا اقدامات علمی كشف جرم در دستور 
كار قرار گرفت و در بررسی دقيق محل ، كارآگاهان موفق به 
كشف آثار بجای مانده از  درگيری منجر به جنايت در محل 
شدند. با توجه به اطلاعات بدست آمده و شناسايی محل وقاعی 
وقوع جنايت ، كذب بودن اظهارات اسلام مبنی بر وقوع جنايت 
در منطقه فلاح محرز ، لذا وی دستگير و جهت تحقيقات 
به اداره دهم پليس آگاهی تهران بزرگ منتقل شد. با انتقال 
همزمان "اسلام" و "ذبيح" به ادارده دهم و در تحقيات پليسی 

بعمل آمده مشخص شد كه اسلام نيز به دروغ خودش را برادر 
مقتول معرفی كرده و هيچ نسبت خانوادگی يا فاميلی با مقتول 
ندارد ! ؛ ذبيح نيز به ناچار لب به اعتراف گشود و صراحتا اعتراف 
كرد كه در زمان وقوع جنايت ، در خانه در حال استراحت بوده 
اما جنايت توسط ديگر هم اتاقی آنها يعنی ضياءالدين انجام شده 
و آنها ) ذبيح و اسلام ( قصد داشتند تا با ارائه اطلاعات نادرست 
به كارآگاهان و ايجاد انحراف در مسير تحقيقات ، زمينه ی فرار 

ضياء الدين از كشور را فراهم نمايند. 
دستگیری متهم در زمان فرار از تهران : 

با توجه به اطلاعات بدست آمده و شناسايی دقيق قاتل ، 
كارآگاهان اطلاع پيدا كردند كه وی قصد دارد تا به مقصد 
مرزهای شرقی كشور از تهران خارج و از آنجا به افغانستان 
با شناسايی محل دقيق تردد متهم در  ؛ لذا  متواری شود 
محدوده ميدان آزادی ، وی در ساعت 0۶:00 ، دهم خرداد ماه 
دستگير و پس از انتقال به اداره دهم پليس آگاهی صراحتا به 

ارتكاب جنايت اعتراف كرد
اعترافات متهم :  متهم در اعترافاتش در خصوض انگيزه 
خود از انجام جنايت و نحوه انجام آن به كارآگاهان گفت : "سال 
گذشته و طی يک نزاع و درگيری ، عموی بنده توسط تعدادی 
از بستگان نزديک مقتول به قتل رسيد تا اينكه امسال ، پس از 
آمدن به ايران با مقتول هم اتاقی شدم ؛ طی اين مدت همچنان 
كينه ی كشته شدن عمويم توسط بستگان مقتول را بهمراه 
داشتم تا اينكه تصميم گرفتم تا با كشتن مقتول انتقام مرگ 
عموی خود را بگيرم !!! ؛ به همين علت ، شب قبل از جنايت با 
محل كار خود تسويه حساب كامل كرده و پس از آن در شب 
جنايت و زمانيكه ذبيح و مقتول خواب بودند ، با يک ضربه چاقو 
اقدام به كشتن مقتول ) عبدالباری ( نموده و از محل متواری 
شدم ".  سرهنگ كارآگاه حميد مكرم ، معاون مبارزه با جرايم 
جنايی پليس آگاهی تهران بزرگ ، با اعلام اين خبر گفت : 
"تحقيقات در خصوص پرونده در مراحل مقدماتی قرار داشته 
، متهم اصلی پرونده به اتهام ارتكاب جنايت با قرار بازداشت 
موقت و دو متهم ديگر پرونده نيز به اتهام ارائه اظهارات كذب و 
دروغين به پليس و ايجاد انحراف در مسير تحقيقات و با صدور 
قرار قانونی بازداشت و جهت انجام تحقيقات تكميلی در اختيار 

اداره دهم پليس آگاهی تهران بزرگ قرار داده شدند ".

متهم: اقوام مقتول، عمويم را در افغانستان كشتند

جنایت شبانه در خانه مجردی 

 ثانيه های زندگی تان را طولانی كنيد

مدیریت زمان و راههایی برای موفقیت در آن
 مديريت زمان يكی از مهارت های اساسی برای موفقيت در كسب و 
كار است. اگر می خواهيد در انجام كارهای تان موفق شويد، خوب است 

از زمان تان نهايت استفاده را ببريد. 
مديريت زمان يكی از مهارت های اساسی برای موفقيت در كسب و 
كار است. افراد زيادی هستند كه به دليل نداشتن تمركز برای مديريت 
زمان كاری، ساعت های زيادی را در طول روز هدر می دهند. تعدادی 
از كارشناسان حرفه ای كسب و كار، روش های ساده ای برای كنترل 

زمان كاری پيشنهاد می دهند.
افراد زيادی هستند كه بخش زيادی از زمان كاری خود را هدر 
می دهند. به بيان ديگر آنها نمی توانند حداكثر استفاده را از زمان داشته 
باشند و مديريت زمان را به خوبی بلد نيستند. روش های ساده ای 
وجود دارد كه افراد می توانند با به كار گرفتن آنها، حداكثر استفاده از 
زمان كاری خود را داشته باشند و در پايان روز تمامی وظايف كاری 

خود را به انجام برسانند.
 روش های ساده و كوتاهی را برای مديريت زمان به شما نشان 

می دهيم:  
نگذارید تکنولوژی ارباب شما شود

پاسخ دادن يا رد كردن يک ايميل نبايد زمانی بيشتر از دو دقيقه 
بگيرد. اعلان های دريافت ايميل را در كامپيوتر و گجت های خود 
غير فعال كنيد. سعی كنيد ايميل های كوتاه ارسال كنيد و تنها به 
ايميل های ضروری پاسخ دهيد. فراموش نكنيد كه تكنولوژی خدمتكار 
خوبی است كه البته گاهی اوقات می تواند به عنوان يک ارباب به شما 

دستور دهد.
زمان های کوتاهی را برای استراحت اختصاص دهید

سعی كنيد زمان های كوتاهی را در طول روز مشخص كنيد و 
از پشت ميز كارتان و فضای كاری كمی دور شويد. در اين زمان به 

استراحت جزئی و تلاش برای كسب تمركز دوباره بپردازيد. 
جلسه های غیر ضروری را حذف کنید

هميشه زمان های آزادی وجود دارند كه موفق ها می توانند از آن 
سود ببرند. حتی زمان صرف شده در ترافيک هم می تواند با گوش 
كردن به يک سی دی آموزشی يا ارتباط برقرار كردن با يک مشتری 

سپری شود
همه ی افراد می دانند كه زمان زيادی از طول يک جلسه ی كاری، 
هدر می رود. بهتر است تنها در جلساتی شركت كنيد كه حتما به آنها 
نياز داريد يا مدير شما به شما دستور شركت در جلسه را داده است. 
اگر به عنوان يک مدير فعاليت می كنيد، بهتر است زمان بندی مناسبی 

برای برگزاری جلسات داشته باشيد. 
 یک هندوانه بردارید

 سعی نكنيد همه ی كارها را با هم انجام دهيد. برای افزايش تمركز 
بايد زمان خاصی را برای هر وظيفه يا پروژه اختصاص دهيد. مهارت 
ها و علايق خود را كشف كنيد و تنها كارهايی را انجام دهيد كه با آنها 

هم خوانی دارند.
آیا می توان زمان را متوقف کرد؟

شايد لازم است برای پياده سازی آنچه كه به مديريت زمان تان 

كمک می كند، به چند نكته كلی  توجه كرده و آنها را در زندگی تان 
لحاظ كنيد.

کارهای تان را فهرست کنید
كارهای فردايتان را روی يک كاغذ به ترتيب اهميت و زمانی كه بايد 
به انجام برسند، فهرست كنيد. دور كارهايی كه می توانيد در آن روز 
انجام ندهيد يا اينكه به پايان رساندنشان را به عهده فرد ديگری بگذاريد 
خط قرمز بكشيد. يادتان نرود كه شما مسئول انجام همه كارها نيستيد 

و همين كه در هر روز سه كار مهم را انجام دهيد، عالی است. 
خواب ناکافی ممنوع

خواب ناكافی، نه تنها در درازمدت می تواند سلامت جسم و روانتان 
را با مشكلات بسيار مواجه كند، بلكه حتی در همان روز هم قدرت 
مغزتان برای پردازش اطلاعات و تمركز كردن را پايين می آورد و شمار 
ا كند و كم دقت می كند. اگر می خواهيد به همه كارهايتان برسيد، 
شب ها هفت ساعت بخوابيد و در ميانه روز هم خود را به يک چرت 
20 دقيقه ای مهمان كنيد تا مغزتان با آمادگی بيشتری برنامه هايتان 

را اجرا كند.
ساعتها را جمع کنید

برای افزايش تمركز بايد زمان خاصی را برای هر وظيفه يا پروژه 
اختصاص دهيد. مهارت ها و علايق خود را كشف كنيد و تنها كارهايی 
را انجام دهيد كه با آنها هم خوانی دارند.برای يک روز هم كه شده، 
سعی كنيد بدون ساعت زندگی كنيد. اگر نگران هستيد كه زمان آوردن 
كودكتان از مدرسه بگذرد، می توانيد ساعتی را برای يادآوری كودک 

كنيد، اما جلوی چشمتان نگذاريدش. به خودتان بگوييد كه هر زمان 
كار شماره يک تمام شد، سراغ كار شماره دو ميرويد و به خاطر نگرانی 
در مورد چرخيدن عقربه های ساعت، كارها را نيمه كاره رها نمی كنيد.

عادت دیگران را کپی نکنید
به جای كپی كردن عادت های ديگران، راهی مخصوص به خودتان 
را برای حل مسئله پيدا كنيد. نمی گوييم از شكست ها و پيروزی های 
ديگران درس نگيريد، قرار نيست شما همه چيز را از روی نقطه صفر 
شروع كنيد، اما نبايد به خاطر توجه كردن به تجربه های ديگران، 

نوآوری را كنار بگذاريد و از كشف كردن دست برداريد.
لقمه را دور سرتان نچرخانید

برای كوتاه كردن مسير انجام كارها، بايد كارهای مشابه را همزمان با 
هم انجام دهيد. برای مثال اگر هم بايد غذا درست كنيد و هم كابينت 
ها را مرتب كنيد، در فاصله سرخ شدن پيان می توانيد يكی از كابينت ها 
را مرتب كنيد و وقتی غذا مشغول دم كشيدن است هم سراغ ديگری 
برويد. اين الگو را می توانيد به همه كارهايی كه در طول روز موظف به 

انجامشان هستيد، تعميم دهيد.
زمان را بدزدید

در آخر اينكه ، زمان را بدزديد. هميشه زمان های آزادی وجود دارند 
كه موفق ها می توانند از آن سود ببرند. حتی زمان صرف شده در 
ترافيک هم می تواند با گوش كردن به يک سی دی آموزشی يا ارتباط 
برقرار كردن با يک مشتری سپری شود. آن ها به هر فرصتی چنگ 

می زنند تا نهايت استفاده از زمان را ببرند. 

فرمانده انتظامی استان خراسان جنوبی از كشف دو تن و 4۶4 كيلوگرم انواع مواد مخدر در 
چهار عمليات پليسی طی 24 ساعت گذشته در اين استان خبر داد . 

به گزارش خبرنگار پايگاه خبری پليس، سرهنگ مجيد شجاع  در جمع خبرنگاران 
گفت :مأموران فرماندهی انتظامی شهرستان سربيشه اطلاعاتی دريافت كردند مبنی بر 
اينكه قاچاقچيان مواد مخدر و سوداگران مرگ قصد دارند محموله بزرگی از مواد مخدر را 
از مسيرهای فرعی به شهرستان های مركزی كشور منتقل كنند .وی اظهار داشت: با دريافت 
اين خبر، تيم های ويژه مبارزه با قاچاقچيان مواد مخدر فعال شدند و با انجام كارهای انتظامی 
، اطلاعاتی و رصد شبانه روزی محورهای آلوده ، عصر روز گذشته ديده بان مستقر در جاده 
عشايری شهرستان سربيشه به يک دستگاه خودروی تويوتا كه با سرعت بالا در حركت بود 
مشكوک شد. سرهنگ شجاع گفت: با اعلام ديده بان به نيروهای رزمی و عملياتی بلافاصله 
جاده عشايری كنترل و مأموران در نقاط پيش بينی شده مستقر شدند كه با ورود خودرو 
به كمين مأموران به راننده خودرو با علائم هشدار دهنده دستور ايست داده شد. فرمانده 

انتظامی خراسان جنوبی ادامه داد: راننده خودرو با مشاهده مأموران به دستور ايست پليس 
بی توجهی كرد و با به جا گذاشتن خودرو به همراه همدستش به سمت ارتفاعات متواری 
شدند. سرهنگ شجاع با اشاره به دستگيری دو متهم طی تعقيب و گريزی گفت: ماموران 
در بازرسی از خودرو 9۶۶ كيلو و 200 گرم ترياک كشف كردند. فرمانده انتظامی خراسان 
جنوبی افزود: در عملياتی ديگر مأموران ايست و بازرسی " سهل آباد " نهبندان در بازرسی 
از يک دستگاه خودروی تريلی دانگ فانگ، 441 كيلوگرم هروئين و 450 كيلوگرم ترياک 
كشف و يک متهم را دستگير كردند؛ در عملياتی ديگر نيز يک دستگاه خودروی پژو پارس 
در محورهای فرعی اين شهرستان متوقف و در بازرسی از آن 349 كيلو و 800 گرم ترياک 
كشف و يک متهم دستگير و يک دستگاه خودروی سمند به عنوان راه پاک كن نيز توقيف 
شد . سرهنگ شجاع تصريح كرد: مأموران انتظامی شهرستان درميان نيز با دريافت خبری 
مبنی بر دپوی مواد مخدر ،در بازرسی از منزلی خالی از سكنه در اين شهرستان 258 كيلوگرم 

حشيش كشف كردند.

فرمانده انتظامی استان خراسان جنوبی:

2تن و 464 کیلوگرم انواع مواد مخدر در خراسان جنوبی کشف شد
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دریــچه

خبـــر

تشخیص  مجمع  رئیس   هاشمی رفسنجانی،  آیت الله 
مصلحت نظام معتقد است »اگر آمریکایی ها عقل به خرج 
بدهند و درست عمل کنند، می توانند به جای خوبی برسند...
من راه حلش را این می دانم که آمریکایی ها مدتی باید نرمش 
نشان بدهند.«  آیت الله هاشمی همچنین درباره احتمال 
دیدار رئیس جمهور کشورمان با باراک اوباما رئیس جمهور 
آمریکا گفت: »در این شرایط اصلًا احتمالش هم نیست. وقتی 
رهبری مخالف باشند، آقای روحانی این کار را نمی کنند. 
حتی آن تلفنی که کردند، در آنجا به ایشان فشار آمد که 
تلفن کردند. فکر می کنم در این شرایط زمینه ی ملاقات آقای 

روحانی نیست و آقای روحانی هم اقدام نمی کند.« 
در ادامه مشروح گفت  وگوی آفتاب با آیت الله هاشمی را 

می  خوانید:

یکی از بحران هایی که در طول تاریخ جمهوری اسلامی 
داشتیم، قطع روابطی بوده که با کشور آمریکا داشتیم و 
پیدا  با عربستان  که  تنش های سیاسی  همینطور جدیداً 
کردیم. شما آینده این قطع روابط را چگونه پیش بینی و 
ارزیابی می کنید؟ این سوال خیلی مهم است و فکر می کنیم 

برای مردم هم این مسأله اهمیت داشته باشد.
برای  هم  و  ما  برای  هم  مهمی  مسأله  و  دارد  اهميت  البته 
آمريكاست. آمريكايی ها حتی بيشتر از ما می خواهند كه با ما رابطه 
داشته باشند. ولی در زمان امام)ره( ايشان هيچ وقت راه ندادند. در 
زمان آيت الله خامنه ای هم ايشان هيچ وقت به صورت رابطه مسأله را 
مطرح نكردند. تنها اقدامی كه كردند، حدود يک سال قبل از اينكه 
دولت آقای روحانی بيايد، ايشان با ميانجی گری سلطان عمان كه از 
طرف آمريكايی ها به او پيشنهاد شده بود، آنها خدمت آقا آمدند و 
ايشان موافقت كردند كه مذاكره در عمان به صورت محرمانه مطرح 
شود. دو جلسه هم برگزار شد. معلوم شد كه اين مذاكرات به جايی 
نمی رسد. چون حرف های دو طرف خيلی با هم فاصله داشت. البته 
مذاكره در جمع 1+5 بود. آمريكايی يک مذاكره دو طرف جداگانه 
می خواستند كه رهبری موافقت كردند و افرادی هم رفتند، اما نشد. 
بعداً كه آقای دكتر روحانی آمد، در همان مذاكرات 1+5 كه جريان 
داشت، گفت وگوهايی انجام شد. چون اين دفعه آقای روحانی با 
سياست مناسب تری نسبت به آن عمل كرد. به نظرم اگر آمريكايی ها 
عقل به خرج بدهند و درست عمل كنند، می توانند به جای خوبی 
برسند. آن ها در داخل خودشان مشكلات زيادی دارند و بيشتر از 
ما مشكل دارند و ما هم در اينجا مخالف و موافق، تندرو و معتدل، 
داريم. در آمريكا كه جمهوری خواهان كنگره را دارند، عملًا مخالف اين 
كار بودند. اسرائيلی ها كه خيلی در آنجا طرفدار و نفوذ دارند، مخالف 
هستند. كشورهای منطقه كه نفتی هستند و آمريكايی  ها در منطقه 
با آنها كار دارند، مخالف هستند. اوباما تحت فشار همه ی اينها جريان 
را هدايت كرد و به اينجا رساند، ولی آن مشكلات داخلی باقی است. 
البته ما انتظار داشتيم كه بعد از برجام درست عمل كنند تا مشكلی 
ايجاد نشود، ولی كارهای نادرستی انجام دادند كه خراب می كند. 
يكی همين مسأله مصادره كردن دو ميليارد اخير بود. ادعا می كنند 
آنهايی كه مثلًا 25 سال قبل مقر نظاميان آن ها را منفجر كردند، 
حزب اللهی بودند و از طرف شما حمايت می شدند. اين گونه نبود و ما 
اصلًا كمک و حمايت نمی كرديم. اينكه چه كسی كرده، بحث ديگری 
است و ثانياً اگر هم اين قدر بود، روی اين كه نمی تواند دادگاهی در 
آمريكا تصميم بگيرد. اگر اين گونه باشد، ما در اينجا دادگاهی بگذاريم 
و ثابت كنيم جنگ عراق و ايران كه الان اسنادش هم نشان می دهد، 
با تحريک آمريكايی ها عليه ما شروع شد كه دويست هزار شهيد و اين 
همه خسارت داشتيم. ما می توانيم در دادگاه خودمان عليه همه ی 

اينها حكم بگيريم.

 ـرا هم در بهبود   ـایران یا آمریکا شما نقش کدام کشور
روابط و هم در افزایش تنش بیشتر و مؤثرتر می دانید؟

 من قبلًا هم در مصاحبه هايم گفتم. از زمان دكتر مصدق، هميشه 
مسأله آمريكا را در داخل كشور داشتيم. در زمان پهلوی دوم خيلی 
علنی شد كه اذيت  می كردند. بعد از انقلاب هم تا الان اين گونه شد. 
بی اعتمادی های اين سال های طولانی، احتياج دارد كه اينها چند 
سالی نرمش به خرج بدهند و امتياز بدهند تا مسؤولان ايران اعتماد 
كنند. اما آمريكايی ها تا الان اين كار را  نكردند. البته در مذاكرات 
هسته ای خوب بود و نسبتاً قوی عمل كردند و به نفع ما هم عمل 
می كردند. از اين طرف هم گفته می شد نبايد با آمريكا رابطه ی 
 ـاقتصادی داشته باشيم. آنها دلشان می خواست كه قبل از  سياسی 
هواپيمای فرانسوی، بوئينگ را به ما بفروشند. بعداً آمدند و اجازه دادند. 
ولی ديدند در ايران زمينه ندارند. رئيس جمهور آنجا مورد اعتراض 
قرار می گيرد و كارشان مشكل می شود. اين موضوع دو طرفه است. 
آنها هم مخالفينی دارند. اينجا هم كسانی هستند كه می خواهند و 
كسانی هم هستند كه نمی خواهند. من راه حلش را اين می دانم كه 

اگر آمريكايی ها رابطه می خواهند، مدتی بايد نرمش نشان بدهند.

 در بین مباحث اخیر، دیدار آقای روحانی با آقای اوباما 
مطرح شد. فکر می کنید اگر چنین اتفاقی رخ بدهد، تغییری 
در رویکرد آمریکا نسبت به ایران و بهبود شرایط حاصل 

می شود؟
 در اين شرايط اصلًا احتمالش هم نيست. وقتی رهبری مخالف 
باشند، آقای روحانی اين كار را نمی كنند. حتی آن تلفنی كه كردند، 
در آنجا به ايشان فشار آمد كه تلفن كردند. فكر می كنم در اين 
شرايط زمينه ی ملاقات آقای روحانی نيست و آقای روحانی هم اقدام 
نمی كند. و اما در مورد عربستان كه در سوال قبلی شما بود، من اين 
موضوع را قابل حل می دانم. الان كه بدتر از بعد از جنگ نيست. در 
جنگ، عربستان چقدر به صدام كمک می كرد! بعد از جنگ در مدت 
كوتاهی توانستيم عربستان را به يک همكار در منطقه تبديل كنيم. 
آن موقع مسأله نفت به بن بست رسيده بود و آنها عقيده داشتند كه 
نبايد گران شود. در اولين صحبتی كه با ملک عبدالله كردم، او گفت: 
اگر ما نفت را گران كنيم، آنها سوخت جايگزين پيدا می كنند و نفت 
از دور بيرون می رود. اطلاعات من از وضع نفت از او بيشتر بود و گفتم: 
اصلًا چنين سوختی به اين آسانی به دست نمی آيد. چه چيزی جای 
نفت را می گيرد؟ سال به سال مصرف نفت بيشتر می شود و صنايع 
مرتبط با نفت خيلی بيشتر می شوند و سال به سال گران می شود و 

از اين نترسيد. يكی، دو جلسه با هم بحث كرديم. آخرين جلسه در 
اينجا بود كه برای اجلاس سران آمده بودند. با هم بحث كرديم و ادامه 
بحث را در ماشين كرديم چون شام منزل ما بودند و به شام عمومی 
نرفتند. با هم حرف زديم، وقتی رسيديم، ايشان گفت: من حرف 
شما را قبول كردم و بعد از چند روز ديديم كه مسأله بن بست نفت 
شكست. می توان با اينها درست رفتار كرد. آنها هم همينطور هستند. 
آنها هم از ما توقعات ديگری دارند. بالاخره حج برقرار و بقيع برای زوار 
ما باز شد. صحبت از تجديد بنای بقيع بود. همه اينها را داشتيم حل 
می كرديم، ولی دولت قبل برخوردهای ديگری كرد. من فكر می كنم 
باز هم می شود. آنها می دانند كه حتی اگر همه با هم باشند، نمی توانند 
با ايران كاری بكنند. با يمن به آن صورت نتوانستند كاری بكنند، در 
حالی كه همه جمع شده بودند. ايران با همه كشورهای منطقه فرق 

دارد. من فكر می كنم با عربستان می  توانيم مسأله را حل كنيم.

عملکرد دولت و فضای سیاسی و اقتصادی  کشور در دوره 
پسا برجام را چطور ارزیابی می کنید؟ دولت قول هایی داده و 
در این زمانی که باقی مانده، تا چه حد وعده هایش می توانند 

تحقق پیدا کنند؟
 فكر می كنم همين امسال می تواند كارهای بزرگی بكند و وضع 
را در كشور عادی كند. می توانيم در كشور اشتغال ايجاد كنيم. 
اولين اقدامی كه دولت هم دستور داده ولی در استان ها آنچنان 
فعال نيستند، اين است كه برنامه ريزی كنيم تا تمام كارخانه هايی 
كه تعطيل شده اند و خيلی زياد است، كارشان را از نو شروع كنند. 
سرمايه گذاری شده و نيرو دارند، ولی فعلًا نقدينگی ندارند. می توان از 
طريق تسهيلات بانكی به آنها نقدينگی داد كه كارشان را شروع كنند. 
يكدفعه موج كسانی كه از اين كارخانه ها بيرون رفتند، بر می گردند و 
كار می كنند. طرح های نيمه تمام داريم كه در سياست های كلی نظام 
آمده اينها را به مردم واگذار كنند. صدها طرح بزرگ نيمه تمام داريم. 
پالايشگاه، نيروگاه و بندر و طرح  های ديگر داريم. الان تقويت بخش 
خصوصی در قانون ما هست و بايد به آنها طرح و پروژه بدهيم. بايد 
يک مقدار محكم عمل كرد و جدی گرفت و نيروی انسانی را وارد 
ميدان كرد. اشتغال را بخش خصوصی ايجاد می كند. كار دولت اين 
است كه زمينه ای سرمايه گذاری، بهره برداری و عدالت را ايجاد كند. 
مردم خودشان كار و شغل ايجاد می كنند. وقتی كه توليد زياد شد، 
مسأله صادرات پيش می آيد كه باز دولت بايد كمک و حمايت كند تا 

بخش خصوصی بتواند رقابت كند. 

 اخیراً نقل قولی از شما در رسانه ها منتشر شد مبنی بر 
اینکه با توجه به فضایی که پیش آمده و به آن رشدی که 
مردم از لحاظ درک و شعور و آگاهی رسیده اند، من با خیال 
راحت می توانم از این دنیا وداع کنم. می خواهم بپرسم که آیا 
آیت الله هاشمی رفسنجانی با آن نفوذ، شناخت و حضوری که 
از دوران قبل از انقلاب و بعد از انقلاب در جمع مردم و ساختار 

نظام داشته، واقعاً خیالتان از همه مسائل راحت است؟ 
آن حرف من متوجه نقطه خاصی بود. سياست دنيا، سياست 
منطقه و سياست داخلی هميشه در تحول است. هيچ سياستمداری 
خيالش راحت راحت نيست. مخصوصاً اينكه كشورها و افرادی دشمن 

هستند. ما دشمن كم نداريم. به همين خاطر خيال هيچ كس راحت 
نيست. آن جمله من مربوط به يک ناراحتی، يعنی مربوط به انحراف 
اجرايی كشور بود. آن حالت هر كسی را نگران می كرد كه كشور را 
دارند به گونه ای اداره می كنند كه به بن بست و شايد به جنگ می رسد. 
من نمی گويم كه آنها سوءنيت داشتند، تفكرشان اين بود و با اين تفكر 
در كشور خيلی اشكالات ايجاد كردند. آن حالت را مردم ديدند و 
نمی خواهم شرح بدهم. من نگران بودم كه اين به كجا می رسد. البته 
يک عده ای فريب ظاهر كاری ها مثل مسكن مهر و يارانه ها و امثال 
آنها را می خورند. اينها كارهای روبنايی است. البته سياست كشور اين 
نيست كه دولت اين گونه كارها را بكند. بخش خصوصی بايد انجام 
بدهد و دولت به آنها ميدان، زمين و تسهيلات بدهد تا آنها مسأله 
مسكن را حل كنند. اگر يارانه را صرف توليد و اشتغال كنند و در 
هر خانه يک نفر شاغل باشد، احتياج به يارانه نيست كه به هر نفر 
ماهی 45 هزار تومان بدهيم. واقعاً نگران بوديم كه اين انقلاب كجا 
می رسد. تندروی هايی كه بعضی از گروه های سياسی، بعضی از آقايان 
قم، بعضی از افراد شاخص روحانيت و تريبون ها می كردند، چيزهايی 
بود كه مردم را از انقلاب دور می كرد. اتكای نظام در درجه ی اول 
به خدا و بعد به مردم است و بايد مردم همراهی كنند. انقلاب را 
مردم پيروز كردند. جنگ را مردم پيروز كردند. همه اين كارها با 
مردم است. من نگران بودم. بعد افكار عمومی مسايل را حل كرد و 
در دو انتخابات هم ثابت كرد كه فهميده عمل می كند. در انتخابات 
اخير می دانيد كه هر كسی را كه فكر می كردند رأی می آورد، سلب 
صلاحيت كردند. ولی مردم آن قدر آگاه بودند كه به پيشنهادهای 
بعدی به خوبی رأی دادند و اين نشان داد كه مردم راهشان را پيدا 
كرد ه اند. من گفتم بعد از دو انتخابات به نظرم روشن شد كه مردم 
می خواهند سرنوشت خودشان را جدّی تر در دست بگيرند، كه بايد 
چنين بشود و اسلام همين را خواسته و انقلاب هم همين را خواسته 
است. حضرت علی)ع( از طرف خداوند به عنوان امام معين شده 
بودند، اما پيامبر)ص( در آخرين ملاقات هايشان به ايشان گفتند: اگر 
مردم تو را قبول كردند، بمان و خدمت كن و اگر قبول نكردند، بگذار 
خودشان، خودشان را اداره كنند. اين يک واقعيت است. يعنی حكم 
اسلامی چنين است. اگر غير از اين عمل بكنيم و مردم نباشند، هيچ 
حاكم مقتدری نمی تواند كار كند. لذا از آن راه به جای ديگر رسيديم 

و من ديگر آن نگرانی ها را ندارم.

 آیا واقعاً آقای هاشمی کار ناتمامی ندارد و آیا رسالتش 
تمام شده است؟

هر كسی تا زنده است، رسالتش باقی است. ولی زمانی نگران 
می شود كه وقتی من رفتم بعد از من چه می شود. من ديگر اين گونه 

نگران نمی شوم. چون الان مردم وضع خودشان را زيرنظر گرفتند.

 حضرت آیت الله با توجه به این بیانات، بحران های آینده 
کشورمان را در چه می دانید؟

فعلًا كه بحران بيكاری، گرانی و اختلافات داخلی نگران كننده 
است. البته اختلافات می تواند معمولی باشد و در همه جا احزاب 
با هم رقابت كنند. اگر اخلاق سياسی داشته باشيم، ضرری ندارد 
و اين مهم نيست. اما اين وضع فعلی بايد عوض و بهتر شود. از اين 

كه بگذريم الان در منطقه كشورهای عربی و مسلمان عليه ما جبهه 
گرفتند و اين مسأله آسانی نيست و بايد حل شود. دست ما در عراق، 
سوريه، لبنان، افغانستان و يمن، به خاطر مصالح آنجا بند شده است 
و نمی توان به آسانی آنجا را رها كرد و ادامه اش هم  واقعاً كار سختی 
است. همين عرب هايی كه در مقابل ما صف كشيدند، الان در اين 

مسايل می خواهند عراق را بگيرند.
بنابراين ما در منطقه مشكل داريم و بايد مشكل را با تدبير حل 
كنيم كه می توانيم حل كنيم. در زمان دولت سابق می خواستم به 
زيارت مكه بروم، از شورای عالی امنيت پيش من آمدند و گفتند ما 
در مسايلی با عربستان اختلاف داريم و خوب است كه شما در اين 
سفر و ديدارهای با ملک عبدالله اينها را حل كنيد. اختلافات عقيدتی 
بود كه وهابی ها و سلفی ها شروع كرده بودند. بعد از مهمانی رسمی 
يک جلسه سه، چهار ساعته با ملک عبدالله نشستيم و يک تفاهم 
كامل برای حل اختلافاتمان كرديم. اول اين بود كه يک گروه از 
علمای مشترک بگذاريم تا برای اختلافاتی كه هست، مرجع  باشند. 
اين كار خيلی از مسايل را حل می كرد و الان هم لازم داريم. برای 
عراق، سوريه و لبنان كميسيون مشترک بگذاريم. برای دنيای اسلام 
همكاری كنيم. قرار شد پيگيری شود. بعد از اينكه من آمدم، دولت 
وقت و تندروهای سعودی به گونه ديگری رفتار كرد كه نه تنها 

اختلافات آنها كم نشد، بلكه به سطح مردم رسيد.

 انتخابات ریاست جمهوری سال 96 بسیار مهم است و 
فعالیت گروه های مختلف سیاسی برای این انتخابات نیز 
از الان شروع شده است. تحلیل شما درباره این انتخابات 

چیست؟ رقبا و نتیجه را چگونه ارزیابی می کنید؟
انتخابات يعنی توجه به رأی اكثريت جامعه كه مردم  بايد رأی 
بدهند. اگر وضع عمومی همين گونه باشد و مردم را داشته باشيم كه 
داريم، به نظرم نتيجه روشن است. ولی اگر دست های ديگری دخالت 
كنند، بحث  جداگانه است. به نظر من به طور طبيعی و عادی انتخابات 
خوبی خواهد شد و حضور مردم هم خيلی پرشور خواهد شد و رقابت 
هم خواهد بود. چون ديگران هم به ميدان می آيند. ولی نمی توانم 
حوادث و اتفاقات احتمالی را پيش بينی كنم. اميدوارم كه به خوبی 

پيش برود، بنده هم اگر تا آن روز باشم، كمک می كنم.

اخیراً در فضای سیاسی کشور بحث هایی مطرح شده؛ مثلًا 
بحث انقلاب اسلامی و اسلام انقلابی و ...، برخی سعی کردند 
از این مسائل یک دوقطبی ایجاد کنند. ارزیابی شما از این 

مسایل چیست؟
 بالاخره در كشور ما، كسی كه مرجع اصلی است، رهبری است. 
سياست های كلی دست رهبری است كه تعيين می كنند. صحبت 
نبايد مانع اين شود كه رهبر و رئيس جمهور نتوانند با هم خوب كار 
كنند. اختلاف نظر هميشه و همه جا هست. من يک مثل تاريخی 
می زنم. در زمان خود پيامبر)ص( به جايی رفتند كه بجنگند و 
پيغمبر)ص( هم فرمانده جنگ بود. پيامبر)ص( جايی را تعيين كرد 
و گفت: ما در اينجا با دشمن روبرو می شويم. يكی از افراد آشنا به 
منطقه آمد و گفت: آيا اين وحی است و يا نظر شماست؟ پيامبر)ص( 
فرمود: نظر خودم است و من به اينجا آشنا هستم. مرد گفت: اشتباه 
است. ادله اش را آورد و گفت: ما بايد در فلان نقطه بايستيم. حضرت 
پذيرفتند. در زمان امام)ره( خيلی اتفاق می افتاد. نامه ی من، آيت  الله 
خامنه ای، دكتر بهشتی، آيت الله اردبيلی و آقای باهنر را كه خدمت 
امام)ره( نوشتيم، بخوانيد و ببينيد كه چه مواردی است. منتها اين 
را علنی نكرديم و نخواستيم جامعه را در جريان  قرار بدهيم. در 
قضيه رئيس جمهوری اول كه می خواستيم انتخابات برگزار كنيم، ما 
آقای بهشتی را می خواستيم. عده ای پيش امام)ره( رفتند و مسايلی 
را گفتند و امام گفتند كه روحانی نباشد. به قم رفتيم. با ايشان 
بحث كرديم. ايشان روی نظرشان ايستادند و ما هم تسليم شديم. 
من می گويم كه اظهارنظر در مسايل طبيعی است. منتها نبايد به 
تريبون ها كشيده شود. رئيس جمهور و آيت الله خامنه ای هفته ای يک 
جلسه با هم دارند و هر مطلبی را می توانند با هم صحبت و حل كنند. 
من با اينكه اين اختلافات در جامعه مطرح شود، موافق نيستم. چون 

دشمن  سوءاستفاده می كند. 

آیت الله هاشمی:

احتمال دیدار اوباما و روحانی وجود ندارد راهبندان خصمانه سعودی
مقام های سعودی با سد راه حضور زايران ايرانی در مراسم حج تمتع امسال، اصول 
ميزبانی »حرمين شريفين« را زير پا نهادند و با انواع كارشكنی در گفت وگو با مقام های 
ايرانی درباره حج، نشان دادند جز به دامن زدن بر اختلاف ها و بهره جويی های سياسی 

نمی انديشند.
»علی جنتی« وزير فرهنگ و ارشاد اسلامی روز يكشنبه )نهم خردادماه( اعلام كرد 
به دليل كارشكنی عربستان سعودی، برگزاری مراسم حج تمتع امسال برای زايران ايرانی 

امكان پذير نيست. 
اين اعلام در حالی صورت گرفت كه پيش از اين، 2 دور مذاكره ميان ايران و عربستان 
به منظور فراهم شدن شرايط لازم برای حضور زايران ايرانی در مراسم حج برگزار شد كه با 

كارشكنی های طرف سعودی هر 2 دور به شكست انجاميد. 
بر پايه اعلام مسوولان ايرانی، يكشنبه آخرين فرصتی بود كه عربستان بايد نظر نهايی 
خود را درباره سفر حاجيان ايرانی و ارسال تفاهم نامه در اين زمينه اعلام می كرد. »سعيد 
اوحدی« رييس سازمان حج و زيارت در اين زمينه گفته بود، در آخرين جلسه ای كه با 
مسوولان حج عربستان درباره تفاهم نامه داشتيم وزير حج اين كشور حضور نداشت و تنها 
به صورت تلفنی از ايران خواسته بود تفاهم نامه مرتبط با سفر حاجيان ايرانی را امضا كند و 
اين وعده را داد كه خودِ او متعهد می شود خواسته های ايران برآورده شود؛ خواستهِ مبهمی 

كه ايران آن را نپذيرفت. 
آنچه موجب شد موضوع حجِ امسال به مساله ای مهم در ايران تبديل شود، حوادثی 
بود كه سال گذشته، هم در مراسم حج عمره و هم در مراسم حج تمتع برای زايران ايرانی 
رخ داده بود. نخستين حادثه تعرض ماموران امنيتی فرودگاه »جده« عربستان به 2 نوجوان 
ايرانی در فروردين ماه پارسال باز می گردد؛ حادثه ای كه باعث شد ايران اعزام زايران حج 
عمره را تا تعيين تكليف اين پرونده متوقف كند؛ اما دومين و مهم ترين حادثه مربوط به 

كشته شدن صدها حاجی ايرانی در فاجعه منا بود. 
آن چه بيش از هر چيز اعتراض مسوولان ايرانی را در ارتباط با فاجعه منا در پی داشت، 
مسووليت ناپذيری عربستان در قبال اين رخداد بود، به گونه ای كه تا چند هفته پس از 
اين فاجعه همچنان برخی از حاجيان ايرانی در فهرست مفقود شدگان قرار داشتند و دولت 
عربستان اقدامی در زمينه تعيين تكليف آنان صورت نمی داد. چند ماه پس از فاجعه منا، 
عربستان سعودی شيخ »نمر باقرالنمر« روحانی برجسته شيعی در عربستان را اعدام كرد 
و اين آغازی بود بر حوادثی كه منجر به قطع روابط ديپلماتيک عربستان با ايران شد. از 
اين زمان، تنش ها ميان تهران و رياض بسيار بالا گرفت اما ايران تلاش كرد مانع از تسری 
اختلافات ميان 2 كشور به مساله حج شود. آن چه در اين ميان برای ايران بسيار اهميت 
داشت، ضرورت حفظ جان و مال حاجيان ايرانی در مراسم حج بود. طبيعی بود كه پس از 
حوادثی كه سال گذشته برای حاجيان ايرانی رخ داده بود، ايرانيان نسبت به وضعيت خود 
در مراسم حج حساس تر شوند و تعهدهای جدی تری از مسوولان سعودی برای حفاظت 

از جان و مال زايران ايرانی بخواهند.
با وجود تلاش های ايران برای جلوگيری از تسری اختلاف های سياسی به مساله حج، 
عربستان با مطرح كردن شرط های نابجا تلاش كرد مراسم حج را به اختلافات سياسی 
ميان 2 كشور پيوند زند. نخستين كارشكنی های عربستان در مسير اعزام زايران ايرانی در 
دور نخست رايزنی ها ميان تهران و رياض رخ نمود؛ مذاكراتی كه قرار بود دی ماه سال 
گذشته ميان ايران و عربستان برای امضای تفاهم نامه در اين خصوص برگزار شود اما با سه 

ماه تاخير در اواخر فروردين امسال برگزار شد. 
در گفت وگوهای فروردين، به دليل مخالفت عربستان با صدور رواديد برای حاجيان 
كشورمان در ايران و نيز انتقال آنان با هواپيمايی جمهوری اسلامی ايران، سعودی ها سبب 
ساز ايجاد بن بست در مذاكرات شدند. به گفته مقام های كشورمان، در گفت وگوهای اين 
دوره ضمن رايزنی بر سر حل مشكل صدور رواديد در ايران و استفاده از هواپيمايی جمهوری 
اسلامی ايران در انتقال حجاج كشورمان تلاش شد تا با توجه به حوادث تلخ گذشته شرايط 
اعزام حجاج ايرانی با اطمينان از »تامين امنيت و حفظ عزت وكرامت حجاج« فراهم آيد 
كه به علت ناهماهنگی در سطوح عالی عربستان و تاثير نگاه سياسی بر مسايل حج، به اين 

مطالبات پاسخ مثبت داده نشد. 
دور دوم گفت وگوها پس از تاخيری 45 روزه برگزار شد و هيات ايرانی به دعوت رسمی 
وزير حج عربستان و قول مساعد او در جهت حل مشكلات، پنجم خرداد ماه برای انجام 
رايزنی های لازم در اين زمينه، به عربستان رفت. اين مذاكرات نيز نتوانست نظر هيات ايرانی 
را جلب كند و با وجود ادعای طرف سعودی برای حل مسايل كنسولی، هيچ توافق مكتوبی 
در اين خصوص ميان مسوولان وزارت امور خارجه عربستان و ايران به امضا نرسيد. در اين 
پيوند، در بند ششم اطلاعيه نهم خردادماه سازمان حج و زيارت درباره لغو حج تمتع آمده 
است: با وجود ادعای طرف سعودی برای حل مسايل كنسولی، تاكنون هيچ توافق مكتوبی 
در اين خصوص بين مسوولين وزارت امور خارجه عربستان با وزارت امور خارجه سوييس 

بر اساس كنوانسيون های بين المللی صورت نگرفته است.
با توجه به مسايل و مشكلات متعددی كه طی سال های گذشته در امور زايران ايرانی 
در طول حضور در عربستان اتفاق افتاده و در چارچوب قواعد كنسولی به آن رسيدگی شده 
است، تفاهم كنسولی گريزناپذيرترين و اوليه ترين امكانی بود كه بايد از جانب سعودی ها 
در تعامل با مقام های ايرانی فراهم می شد تا اعزام ايرانيان به خاک سعودی ميسر می شد.

آن چه از گفته مسوولان سعودی و سخنان »عادل الجبير« وزير امور خارجه اين 
كشور بر می آيد، دليل اصلی كارشكنی رياض در حج امسال، مخالفت دولت عربستان با 
برگزاری مراسم دعای كميل حاجيان ايرانی و مراسم برائت از مشركان بوده است. اين در 
حالی است كه اين 2 مراسم در سال های گذشته به صورت عادی و بدون هيچ مشكل و 

تنشی برگزار می شد.
مسوولان سعودی اما پا را از اين نيز فراتر گذاشتند و اجازه استفاده كاروان های ايرانی از 
پرچم ايران در مراسم حج را ندادند. اين در حالی است كه استفاده از پرچم روی اتوبوس ها 

يا محل اسكان حاجيان اقدامی معمول و برای تسهيل رفت و آمد آنان است.
اين مسايل نشان می دهد سعودی ها با رفتار غيرمنطقی از همان آغاز سعی در مانع 
تراشی در مسير حضور ايرانيان در مراسم حج امسال داشتند و تلاش كردند با تحميل شرط 

های غيرقابل پذيرش، عزت حاجيان ايرانی ها را لكه دار كنند.
روشن است كه مسووليت محروميت زايران ايرانی از مراسم حج تمتع امسال بر عهده 
دولت عربستان است كه اصول ميزبانی حرمين شريفين را رعايت نكرده است. بايد به اين 
مساله توجه داشت كه حضور حرمين شريفين در خاک عربستان بيش از آن كه برای اين 
كشور يک حق و يک كارت برنده باشد، اين تكليف را بر دوش مقام های سعودی قرار می 
دهد تا زمينه حضور امن، بی چالش و عزتمندانه مسلمانان سراسر جهان در عربستان برای 

برگزاری مراسم حج را فراهم كند.
البته اين نخستين بار نيست كه حاجيان ايرانی در مراسم حج حضور ندارند. پس 
از مراسم حج سال 13۶۶ نيز كه نيروهای امنيتی عربستان بيش از 100 حاجی ايرانی 
را در مراسم برائت از مشركان به شهادت رساندند، امام خمينی )ره( رهبر كبير انقلاب 
اسلامی حكم توقف حج تمتع را صادر كرد كه باعث شد تا پايان دهه ۶0 حاجيان ايرانی 

به مراسم حج نروند.

آیت الله محسن قمی:

 تحریف سخنان امام ظلم به بشریت است
نماينده مجلس خبرگان رهبری با بيان اينكه امام به اسطوری ای برای همه ارزش هايی 
كه انسان ها به آنها باور دارند تبديل شده است، تأكيد كرد: وقتی سخنان امام خمينی )س( 
را تحريف می كنند ظلم به بشريت می شود؛ كه آنها را از اين سرچشمه زلال اسلام ناب 

محروم می كنند.
آيت الله محسن قمی در گفت و گو با جماران، بزرگداشت امام خمينی )س( را فرصتی 
برای پرسش در مورد چرايی و چگونگی نهضت امام دانست و اظهار داشت: با توجه به 
شرايطی كه امروز جامعه بشری در آن به سر می برد عطش به پيام هايی كه در انقلاب امام 
نهفته است مثل عطش بشريت به معنويت، اخلاقيت و عدالت، روز به روز بيشتر می شود. 
وی با اشاره به برنامه هايی كه برای بزرگداشت امام خمينی )س( برگزار می شود، تأكيد 
كرد: بايد تذكر دهيم كه از بحث های ساختاری و شكلی مقداری به بحث های محتوايی 
گرايش پيدا كنيم. بايد انديشه های امام به صورت جزوه های كوچک تهيه و به زبان های 
مختلف ترجمه شود. همچنين فيلم های مستندی از نحوه زندگی امام، نه فقط تولد و 
ارتحال بلكه مديريت امام در فرآيند انقلاب، تثبيت نظام و ساختار درست كردن برای نظام، 
ساخته شده و  به تصوير كشيده شود؛ زيرا امروز بشر خيلی به سيره شخصی امام نياز دارد. 
معاون امور بين الملل دفتر مقام معظم رهبری با انتقاد از كسانی كه سخنان امام خمينی 
را مورد تحريف قرار می دهند، گفت: اين امر اختصاص به امام خمينی )س( ندارد. حتی 
سخنان خداوند متعال در كتب آسمانی را هم تحريف كرده اند و بعضی تحريف لفظی و 
بعضی تحريف معنوی كردند. تحريف لفظی اين است كه سخنان خداوند متعال يا ائمه 
معصومين يا امام را جا به جا كنيم. اين موضوع با زحمتی كه مؤسسه تنظيم و نشر آثار امام 
خمينی )س( در جمع آوری آثار كشيده در مورد ايشان كمتر اتفاق می افتد؛ اما تحريف 
معنوی بيشتر اتفاق می افتد؛ يعنی تقطيع كردن يک جمله، گفتن يک عام بدون در نظر 
گرفتن خاص آن و گفتن يک امر مطلق بدون توجه به قيود مربوطه باعث می شود كه در 

فهم مردم از كلام امام سوء برداشت ايجاد شود. 
وی در مورد راهكار مقابله با اين موارد نيز اظهار داشت: شيوه ما در اين مسائل همان 
بحث هايی است كه در اصول فقه داريم. اصول فقه در حقيقت صرفا برای شناخت خود فقه 
نيست؛ بلكه علمی برای فهم دين و آموزه های دينی است. اگر ما همان شيوه ها را در مورد 
امام به كار ببريم از خيلی از اين اشتباهات مصون می شويم؛ يعنی محكماتی وجود دارد و 

در عين حال متشابهاتی وجود دارد. 
آيت الله قمی تأكيد بر اسلام ناب، مبارزه با ظلم، حمايت از مستضعفين، عقلانيت و 
معنويت و همچنين تأكيد بر مردم و دوری از هر گونه استبداد را از محكمات فرمايشات 
امام دانست و افزود: بايد بقيه موارد را با اين شاخص ها بسنجيم. بايد به حال افرادی نيز كه 
اين گونه تحريف ها را می كنند دعا كنيم كه خدا هدايتشان كند. چرا كه نه به امام بلكه به 
بشريت ظلم می كنند. چون وقتی سخنان امام خمينی )س( را تحريف می كنند ظلم به 

بشريت می شود؛ كه آنها را از اين سرچشمه زلال اسلام ناب محروم می كنند.

آگهی تحدید حدود عمومی اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم
پيرو آگهی های قبلی و بموجب دستور ماده 14 قانون ثبت تحديد حدود قسمتی از 
املاک و مستغلات بخش های ثبت شهرستان قم همه روزه در تاريخ های تعيين شده از 

ساعت 9 صبح در محل بعمل خواهد آمد. 
اول: بخش یک ثبت قم

پلاک 3۶47/1 اصلی خانم حوری خاكی تمامی ششدانگ يكبابخانه واقع در بخش 1 قم. 
پلاک 3۶47/2 اصلی آقای حسن خاكی تمامی ششدانگ يكبابخانه واقع در بخش 1 قم.
پلاک 10835/۶۶ اصلی خانم ربابه وفايی تمامی ششدانگ يكبابخانه واقع در بخش يک قم.

پلاک 11787/13 اصلی آقای حسن دستوری تمامی يكبابخانه واقع در خيابان صدوقی 
20 متری فجر كوچه دوم سمت راست ک 3 پ 27.

تاریخ تحدید حدود 9۵/4/۲۰ 
پلاک 11959 اصلی آقای محسن علی بيگی تمامی ششدانگ يک قطعه زمين در 

مجاورت پلاک 10۶14/351 اصلی واقع در بلوار امين كوچه 10 شهيد صفاری پ 1۶3.
دوم: بخش 4 قم

پلاک 12/91۶ اصلی آقايان غلامرضا و ابوالفضل كرمانی بالمناصفه تمامی ششدانگ يک 
قطعه زمين مزروعی واقع در بخش 4 ثبت قم.

پلاک 44/3810 اصلی آقای مسيب جلالی يک قطعه زمين كه در آن احداث بنا شده 
واقع در بخش 4 قم قنوات 14 متری شهداء كوچه شهيد مطهری بن بست اول سمت راست.

تاریخ تحدید حدود 9۵/4/۲1 
لذا به موجب ماده 14 قانون ثبت به صاحبان املاک و مجاورين شماره های فوق الذكر 
بوسيله اين آگهی اخطار می شود كه در اوقات تعيين شده در محل حضور بهم رسانند و 
چنانچه هر يک از صاحبان املاک يا نمايندگان قانونی آنها در موقع تحديد حدود حاضر 
نباشند مطابق ماده 15 قانون ثبت ملک آنها با حدود اظهار شده از طرف مجاورين تحديد 
خواهد شد وفق ماده 20 قانون ثبت مجاوری كه نسبت به حدود و حقوق ارتفاقی حقی برای 
خود قائل است می تواند ظرف مدت 30 روز از تاريخ تنظيم صورتمجلس تحديد حدود 
بوسيله اداره ثبت به مراجع صلاحيتدار عرض حال دهد. ضمنا مطابق تبصره 2 ماده واحده 
مصوب 73/2/5 معترض ظرف مدت يک ماه پس از تسليم اعتراض به مرجع ثبتی ميبايست 

گواهی تنظيم دادخواست به مرجع ذيصلاح قضايی به اين اداره تسليم نمايد.
جعفر کاظمی – رئیس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم

آگهی فقدان سند مالکیت
نظر به اينكه امير شعبانی طی درخواست شماره 1/3224 مورخه 95/1/31 با ارائه يک 
برگ استشهاد شهود مصدق اعلام داشته كه سند مالكيت ششدانگ پلاک 1099۶ اصلی 
بخش 1 قم به شماره مسلسل 150250 ذيل صفحه 41 دفتر 382 بنام حسين زارعی 
ثبت و سند صادر شده است و تمامی مورد ثبت طی سند قطعی 15783 مورخه 8۶/7/5 
دفتر 41 قم به امير شعبانی منتقل شده است كه اسناد اوليه در اثر سهل انگاری مفقود 
گرديده و تقاضای صدور سند مالكيت المثنی را نموده لذا به استناد تبصره 1 اصلاحی 
ماده 120 آئين نامه قانون ثبت در 1 نوبت به تاريخ ذيل آگهی تا چنانچه كسی مدعی 
وجود سند مالكيت نزد و يا انجام معامله باشند مراتب را همراه با مدارک خود پس از انتشار 
آگهی ظرف 10 روز كتبا به اين اداره اعلام و ارسال و رسيد اخذ نمايند تا مورد رسيدگی 
قرار گيرد بديهی است پس از انقضای مهلت مقرر نسبت به صدور سند مالكيت المثنی 

برابر مقررات اقدام خواهد شد.
کاظمی – رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

رونوشت آگهی حصر وراثت
خانم زينب يكتا فرزند حسين دارای شناسنامه شماره 0371907348 به شرح 
دادخواست به كلاسه 950۶51 از اين دادگاه درخواست صدور گواهی حصر وراثت را 
نموده و چنين توضيح داده است كه شادروان حسين يكتا به شناسنامه شماره 844 در 
تاريخ 1392/12/15 در اقامتگاه دائمی خود را فوت نموده است و ورثه حين الفوت آن 

مرحوم منحصر است به:
 1 – غلامعلی يكتبا فردوئی فرزند عباس ش.ش 22 نسبت با متوفی برادر. 2 – حسن 
يكتا فردوئی فرزند عباس ش.ش 19 نسبت با متوفی برادر. 3 – فاطمه يكتا فردوئی فرزند 
عباس ش.ش 9 نسبت با متوفی خواهر. 4 – عصمت يكتا فردوئی فرزند عباس ش.ش 
912 نسبت با متوفی خواهر. 5 – خانم جان عبداللهی فردوئی فرزند محمد ش.ش ۶9 

نسبت با متوفی زوجه. 
اينک با انجام تشريفات مقدماتی درخواست مزبور در يک نوبت آگهی می گردد تا هر 
كسی اعتراضی دارد و يا وصيتنامه ای از متوفی نزد او باشد از تاريخ نشر نخستين آگهی 

ظرف يک ماه به دادگاه تسليم دارد والا گواهی صادر خواهد شد.
دهقان - رئیس شعبه 4۰ انحصار وراثت حوزه قضائی شهرستان قم

رونوشت آگهی حصر وراثت
آقای مسعود ارسلانی كاشی فرزند حسين دارای شناسنامه شماره 278۶8 به شرح 
دادخواست به كلاسه 950۶57 از اين دادگاه درخواست صدور گواهی حصر وراثت را نموده 
و چنين توضيح داده است كه شادروان حسين ارسلانی كاشی به شناسنامه شماره 5974۶ 
در تاريخ 1394/12/2 در اقامتگاه دائمی خود را فوت نموده است و ورثه حين الفوت آن 
مرحوم منحصر است به: 1- مسعود ارسلانی كاشی فرزند حسين ش.ش 278۶8 نسبت 
با متوفی فرزند. 2 - محمد ارسلانی كاشی فرزند حسين ش.ش 110۶9 نسبت با متوفی 
فرزند. 3 - زهره ارسلانی كاشی فرزند حسين ش.ش ۶947 نسبت با متوفی فرزند. 4 - 
سرور ارسلانی كاشی فرزند حسين ش.ش ۶94۶ نسبت با متوفی فرزند. 5 – شمسی 
بيگدلی فرزند محمود ش.ش 321 نسبت با متوفی زوجه. اينک با انجام تشريفات مقدماتی 
درخواست مزبور در يک نوبت آگهی می گردد تا هر كسی اعتراضی دارد و يا وصيتنامه ای 
از متوفی نزد او باشد از تاريخ نشر نخستين آگهی ظرف يک ماه به دادگاه تسليم دارد والا 

گواهی صادر خواهد شد.
دهقان - رئیس شعبه 4۰ انحصار وراثت حوزه قضائی شهرستان قم

رونوشت آگهی حصر وراثت
آقای رمضانعلی زلفی گل فرزند براتعلی دارای شناسنامه شماره 8583 به شرح دادخواست 
به كلاسه 950۶۶5 از اين دادگاه درخواست صدور گواهی حصر وراثت را نموده و چنين توضيح 
داده است كه شادروان براتعلی زلفی گل به شناسنامه شماره 2۶5 در تاريخ 1394/11/1 در 
اقامتگاه دائمی خود را فوت نموده است و ورثه حين الفوت آن مرحوم منحصر است به: 1 – 
حميد رضا زلفی گل فرزند براتعلی ش.ش 899 نسبت با متوفی فرزند. 2 – رمضانعلی رضا 
زلفی گل فرزند براتعلی ش.ش 8583 نسبت با متوفی فرزند. 3 - عليرضا زلفی گل فرزند براتعلی 
ش.ش 25953 نسبت با متوفی فرزند. 4 - سكينه زلفی گل فرزند براتعلی ش.ش 7 نسبت با 
متوفی فرزند. 5 - حواء زلفی گل فرزند براتعلی ش.ش 3 نسبت با متوفی فرزند. ۶ - فاطمه زلفی 
گل فرزند براتعلی ش.ش 1 نسبت با متوفی فرزند. 7 - منيژه زلفی گل فرزند براتعلی ش.ش 
92۶ نسبت با متوفی فرزند. اينک با انجام تشريفات مقدماتی درخواست مزبور در يک نوبت 
آگهی می گردد تا هر كسی اعتراضی دارد و يا وصيتنامه ای از متوفی نزد او باشد از تاريخ نشر 

نخستين آگهی ظرف يک ماه به دادگاه تسليم دارد والا گواهی صادر خواهد شد.
دهقان - رئیس شعبه 4۰ انحصار وراثت حوزه قضائی شهرستان قم

 در این شرایط اصلًا احتمال دیدار آقای روحانی و اوباما  
نیست. وقتی رهبری مخالف باشند، آقای روحانی این کار را 
نمی کنند. حتی آن تلفنی که کردند، در آنجا به ایشان فشار 

آمد که تلفن کردند. فکر می کنم در این شرایط زمینه ی 
ملاقات آقای روحانی نیست و آقای روحانی هم اقدام نمی کند
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اى مردم! تربيت نفْس هاى خود رابه 
عهده گيريد و آنها را از آزمندى و ولع 

عادت هايشان باز داريد

سه شنبه - 11خردادماه 1395 - سال نوزدهم - شماره  4014

رئیس سازمان نظام مهندسی معدن استان قم: 

ظرفیت معدنی دریاچه نمک قم 
نیازمند سرمایه گذاری است

 رئيس سازمان نظام مهندسی معدن استان قم با بيان اينكه بهره برداری از ظرفيت 
درياچه نمک نيازمند سرمايه گذاری است گفت: مطالعات معدنی و فعاليت های اخير 

صورت گرفته در بخش معدن استان می تواند به استان چهره معدنی و فلزی ببخشد. 
سيد رسول حسينی  از تشكيل كارگروه توسعه درياچه نمک خبرداد و اظهار داشت: 
درياچه نمک قم با 2300كيلومتر مربع مساحت به عنوان منبع عظيم و سرشار از انواع 
املاح معدنی، اخيراً مورد توجه قرار گرفته است كه بر اساس مطالعات صورت گرفته، 
ذخايری به ميزان200 ميليون تن كلرور سديم، 32 ميليون تن منيزيا )اكسيد منيزيم( 
و 5.4 ميليون تن كلريد پتاسيم در اين درياچه كشف شده است. رئيس سازمان نظام 
مهندسی معدن استان قم با بيان اينكه بهره برداری از ظرفيت درياچه نمک نيازمند سرمايه 
گذاری است افزود: در راستای ترغيب سرمايه گذاران برای بهره برداری از ظرفيت های اين 
درياچه در نخستين گام بهسازی راه دسترسی مستقيم به درياچه از استان قم به طول 
۶0 كيلومتر در دستور كار قرار گرفته است. حسينی از تهيه 17 نقشه  زمين شناسی به 
مقياس يک 25 هزارم خبر داد و تصريح كرد: اين نقشه ها نيز تا پايان امسال نهايی و چاپ 

می شود تا آينده معدن استان با اطلاعات پايه ای دقيق تری رقم بخورد.

مدیرعامل شرکت شهرکهاي صنعتي استان  قم  عنوان کرد:

حمایت جدي صندوق حما یت 
از تحقیقات و توسعه صنایع الکترونیک 

مديرعامل شركت شهركهاي صنعتي  قم؛ از حمايت جدي صندوق حما يت از تحقيقات 
و توسعه صنايع الكترونيک از صنايع كوچك استان خبرداد.

به گزارش روابط عمومي شركت شهركهاي صنعتي استان قم؛ مهندس طيبي نژاد با 
اعلام اين خبر اظهارداشت: در راستاي سياستهاي وزارت صنعت، معدن و تجارت در بخش 
اقتصاد مقاومتي و برنامه هاي اجرايي سازمان صنايع كوچك وشهرك هاي صنعتي ايران، 
مديرعامل صندوق حما يت از تحقيقات و توسعه صنايع الكترونيک از واحدهاي صنايع 

كوچك و متوسط قم بازديد كرد. 
وي هدف از اين بازديد را گفتگوي نزديك با سرمايه گذاران و بررسي برنامه هاي 
حمايتي اين صندوق از صنايع كوچك برشمرد و خاطرنشان ساخت: در اين بازديد كه 
اعضاء هيئت مديره و كارشناسان صندوق حما يت از تحقيقات و توسعه صنايع الكترونيک 
نيز حضور داشتند از واحدهاي صنعتي بلنداي جهان افراز توليد كننده شيرآلات صنعتي 
چشمي، اوج پرواز توليد كننده موتورهاي تك سيلندري، نور روشنا نوين آفاق فعال در بخش 
لامپ هاي فوق كم مصرف، رسانامهر توليد كننده كنتور ديجيتالي برق و واحد صنعتي 

توليد كننده لامپهاي كم مصرف بازديد بعمل آمد.

رئيس شورای هماهنگی تبليغات اسلامی استان قم بر 
اهتمام جدی همه دستگاه ها برای برگزاری آيين های ايام 
14 و 15 خرداد متناسب با شان قم به عنوان خاستگاه 

انقلاب اسلامی تاكيد كرد.
ستاد  جلسه  در  دوشنبه  روز  لطفی  الله  نصرت 
بزرگداشت سالروز ارتحال حضرت امام )ره( و قيام خونين 
15 خرداد در سالن جلسه های شورای هماهنگی تبليغات 
اسلامی قم با بيان اينكه جايگاه خاص و ويژه كشور در 
عرصه بين المللی مرهون نهضت حضرت امام خمينی )ره( 
است افزود: در رابطه با بحث تبليغات محيطی و اطلاع 
رسانی برای سازمان دهی هر چه بيشتر بايد هر آنچه در 
توان داريم، به كار بگيريم. وی با اشاره به ويژه برنامه های 
پيش بينی شده برای ايام 14 و 15 خرداد ماه خاطرنشان 
كرد: امسال مراسم شب چهاردهم خرداد از سوی دفتر 
مقام معظم رهبری، در شبستان امام خمينی )ره( حرم 
الله  آيت  با سخنرانی  و  مطهر حضرت معصومه )س( 
استادی از استادان برجسته حوزه علميه قم همراه با زمزمه 

دعای پر فيض كميل برگزار می شود.
وی همچنين با اشاره به اينكه وزير دادگستری سخنران 
پيش از خطبه های نماز جمعه اين هفته قم خواهد بود، 
افزود: مراسم شب پانزدهم خرداد نيز از سوی علما و 
مراجع و با سخنرانی حجت الاسلام صالحی خوانساری 
در شبستان امام )ره( حرم كريمه اهل بيت )س( همراه 
با مناجات شعبانيه برگزار خواهد شد. لطفی همچنين با 
اذعان به اينكه متاسفانه بزرگداشت و برگزاری راهپيمايی 
15 خرداد كه مورد تاكيد ويژه حضرت امام بوده، همواره 
مورد غفلت قرار گرفته است، افزود: راهپيمايی اين روز 
بزرگ در قم از ساعت 10:30 روز 15 خرداد ماه جاری 
از ميدان روح الله به سمت حرم حضرت معصومه برگزار و 
آيت الله دری نجف آبادی امام جمعه اراک و نماينده ولی 
فقيه در استان مركزی در اين مراسم سخنرانی می كند. 

به گزارش ايرنا، وی با تاكيد ضرورت توجه هر چه بيشتر 
شهرداری و نهادهای مختلف ديگر به بحث تبليغات شهری 
برای اين ايام گفت: متاسفانه هم اكنون كه تنها چند روز تا 
برگزاری اين آيين ها فرصت باقی مانده، كيفيت تبليغات 
شهری در قم در حد صفر است. وی با تقدير از بنياد شهيد 
و امور ايثارگران استان قم به دليل استفاده از جايگاه های 
تمثال مبارک شهيدان برای نصب بنرهای تبليغاتی ويژه 
اين ايام، تصريح كرد: فارغ از شركت های خصوصی و بنگاه 
های اقتصادی نهادهای دولتی و حكومتی برای نصب بنر 
به هيچ وجه نياز به اخذ مجوز از اداره كل فرهنگ و ارشاد 

اسلامی ندارند.
لطفی در بخش ديگری از سخنان خود با تاكيد بر 
فراهم نمودن تمامی تسهيلات مورد نياز برای ارائه به 
زائران و مسافران ايام نيمه خرداد، افزود: متاسفانه مسافرانی 
كه پس از طی يک مسير طولانی وارد قم می شوند، به 
ناچار بايد وسيله نقليه خود را در عوارضی قم - كاشان 
پارک كنند و در شرايطی كه خدماتی هم به آنها داده 
نمی شود، ناگزيرند مسير عوارضی تا داخل شهر و حرم 
حضرت معصومه )س( را با وضعيت بد بدون وسيله نقليه 
خود طی كنند. رئيس شورای هماهنگی تبليغات اسلامی 
قم افزود: واقعا در خيابان ساحلی و آن قسمت از ميدان 
مطهری قبل از پل به عنوان نزديكترين نقطه به حرم كه 
امكان پارک وسيله نقليه وجود دارد، چه مشكلی است كه 
اجازه پارک خودرو به زائران داده نمی شود؟ وی با بيان 
اينكه مساله پاركسوار به معضل مهمی برای زائران اين ايام 
تبديل شده است، اضافه كرد: با استفاده از پاركينگ زير 
پل غدير در اطراف عمار ياسر ديگر مشكلی برای ورود 
وسايل نقليه به پارک سوار حرم از طريق بلوار پيامبر اعظم 
)ص( وجود ندارد، از اين رو بايد زمينه دسترسی زائران به 
نزديكترين و مناسب ترين پاركينگ در هسته مركزی شهر 
را فراهم كنيم. پانزدهم خرداد ماه سر آغاز نهضت اسلامی 

به رهبری حضرت امام )ره( در سال 42 است كه در جريان 
اين رويداد شمار زيادی از مردم، روحانيان و طلبه ها به 

دست عمال رژيم پهلوی به شهادت رسيدند.

 برپایی 8۵ ایستگاه صلواتی در بلوار
 پیامبر اعظم )ص( در ایام 14 و 1۵ خرداد

 مديركل نظارت و هماهنگی خدمات شهری شهرداری 
قم نيز در اين جلسه گفت: در راستای گراميداشت ايام 14 
و 15 خرداد برپايی 85 ايستگاه صلواتی در بلوار پيامبر 
اعظم در نظر گرفته شده كه 30 ايستگاه مربوط به ساير 
استان های كشور است. سيد محسن ميرهادی  اظهار كرد: 
سال گذشته به دليل تقارن سالگرد رحلت امام خمينی 
)ره( با نيمه شعبان، در نوبت صبح شهر آذين بسته شده 

بود و به سرعت برای نوبت عصر شهر سياه پوش شد.
برگزاری  در  سال  هر  شهرداری  اينكه  بيان  با  وی 
بزرگداشت مراسم 14 و 15 خرداد ستادهايی را تشكيل 
می دهد، گفت: براساس برنامه ريزی های صورت گرفته 

فضای فرهنگی شهر برای اين ايام آماده می شود.
مديركل نظارت و هماهنگی خدمات شهری شهرداری 
قم ادامه داد: اطراف مسجد مقدس جمكران، پاركينگ هايی 

ايجاد شده كه ميزبان زائران خواهيم بود.
ميرهادی با بيان اينكه تمامی عوامل شهرداری نزديک 
2 هزار و 500 نفر در اين ايام به صورت آماده باش هستند،  
گفت: نيازهای زائران را احصا كرديم و به مقدار كافی آب، 
نان و يخ بهداشتی در پارک سوارها بين زائران توزيع خواهد 

شد.
وی با تأكيد بر اينكه از مسؤولان شهر انتظار هماهنگی 
اميدواريم  كرد:  عنوان  داريم،  را  ايام  اين  برای  بيشتر 
دستگاه ها همانگونه كه در برگزاری مراسم نيمه شعبان 
با شهرداری هماهنگ بودند، اكنون نيز نهايت همكاری را 

داشته باشند.

رئیس شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی استان قم تاکید کرد:

 اهتمام جدی همه دستگاه ها برای برگزاری آیین های ایام 14 و 1۵ خرداد

استانداری  غيرعامل  پدافند  مديركل 
قم گفت: ورود ۶00 هزار راس دام از 29 
استان كشور به شهرک دامشهر قم می تواند 

تهديدی بالقوه برای اين شهر باشد.
مهدی متقيان روز دوشنبه در حاشيه 
بازديد از شهرک دامشهر قم واقع در كيلومتر 
13 محور قم - جعفريه در گفت و گو با ايرنا، 
اين شهرک را كانونی تهديد برای شهر قم 
ذكر كرد و افزود: تهديدهای دشمنان ديگر 
از جنس تهديدهای سخت گذشته نيست 
تهديد  چون  نرم  تهديدهای  از  ها  آن  و 
بيوتروريستی استفاده می كنند تا كشور را 
دچار مشكل كنند از اين رو بايد رزمايش 

هايی را برگزار كنيم كه دستگاه های زيربط 
بتوانند در برابر تهديدها خود را مقاوم كرده و 
نقاط ضعف و قوت خود را بشناسند. وی ابراز 
داشت: دامشهر در استان قم يكی از مكان 
های مهم در حوزه ورود و خروج دام كشور 
است كه به نوعی ترمينال دام با ورود سالانه 
كشور  استان  از 29  دام  راس  هزار   ۶00
است و دام از قم به سمت 2۶ استان كشور 
نيز خارج می شود. وی گفت: در پدافند 
غيرعامل تهديدهای زيستی در گياه، دارو، 
غذا و محيط زيست را بررسی می كنيم و از 
سال گذشته توسط رياست سازمان پدافند 
غيرعامل كشور برگزاری رزمايش زيستی 

در استان قم در دستور كار قرار گرفت كه 
با محوريت دام شهر است و طی چند ماه 
گذشته موفق شديم برنامه رزمايش را تدوين 
كنيم. متقيان افزود: با اين گونه رزمايش ها 
نقاط ضعف و قوت را در حوزه دام شناسايی 
كرده و ظرفيت ها را بشناسيم تا نقاط ضعف 
را برطرف كنيم و در حقيقت هدف پدافند 
غيرعامل تامين امنيت جان مردم است تا 
مورد  احتمالی  حوادث  در  مردم  سلامت 
رزمايش  داد:  ادامه  وی  نگيرد.  قرار  خطر 
زيستی در قم پس از ماه رمضان با مشاركت 
همه دستگاه های اجرايی در قرارگاه زيستی 
تا فرهنگ سازی  برگزار می شود  استان 

خوبی بين مردم و مسئولان شود چرا كه 
جايگاه قم ملی و فراملی است و توجه بيش 
از پيش در حوزه های مختلف را می طلبد.

احداث شهرک صنعتی دامشهر قم از 
سال 75 كار خود را در ۶۶4 هكتار آغاز 
كرده است. دامشهر هم اكنون 707 واحد 
پرواربندی گوسفند دارد كه ۶0 درصد از 
آن واحدها در حال بهره برداری هستند، در 
اين شهرک هم چنين 507 واحد گاوداری 
فعال  ها  از آن  دارد كه ۶3 درصد  وجود 
دام  كاروانسرای  واحد  وجود 30  هستند. 
برای فروش دام 29 استان كشور از ديگر 

ويژگی های شهرک دامشهر قم است.

مدیرکل پدافند غیرعامل استانداری قم:

دامشهر تهدیدی بالقوه است

مسئول دبيرخانه شورای عالی حوزه های 
علميه از برگزاری جلسه شورای عالی حوزه 
های علميه در يكشنبه شب گذشته خبر 
داد و اعلام كرد كه در اين جلسه آيت الله 
رضا استادی به عنوان دبير اول شورای عالی 

حوزه انتخاب شد.
حجت الاسلام عبدالفتاح نواب در گفت 
وگو با رسا، گفت: جلسه شورای عالی حوزه، 
و  تشكيل  قم  در  گذشته  شب  يكشنبه 
دبيران اول و دوم و هيات رييسه انتخابات 
شدند. وی بيان كرد: روال قانونی بر اين است 
كه انتخابات برای دبير اول،  دبير دوم و امنای 
مالی انجام می شود و در اين دوره آيت 
الله رضا استادی به عنوان دبير اول انتخاب 

شدند. حجت الاسلام نواب گفت: يكشنبه 
شب گذشته در جلسه شورای عالی حوزه 
آيت الله رضا استادی به عنوان دبير اول و 
آيت الله مرتضی مقتدايی به عنوان دبير دوم 
شورای عالی انتخاب شدند. وی همچنين 
درباره انتخاب مدير حوزه های علميه كشور 
از  علميه  های  مدير حوزه  بزودی  گفت: 
سوی اعضای شورای عالی حوزه به مدت دو 
سال انتخاب خواهد شد. مسؤول دبيرخانه 
شورای عالی حوزه های علميه اظهار داشت: 
همچنين در اين جلسه با اشاره به مطالبات 
رهبر معظم انقلاب و مراجع عظام تقليد 
تاكيد شد كه جلسات شورای عالی حوزه هر 
هفته دو جلسه جهت تسريع در امور و برنامه 

های حوزه تشكيل شود. وی درباره تركيب 
اعضای جديد شورای عالی حوزه گفت: آيات 
رضا استادی، مرتضی مقتدايی، سيد هاشم 
خاتمی،  احمد  سيد  بوشهری،  حسينی 
جواد مروی، سيد محمد غروی و عليرضا 
عالی  شورای  هفتم  دور  اعضای  اعرافی 
حوزه هستند. حجت الاسلام نواب اظهار 
داشت: برای اعضای دوره هفتم شورای عالی 
حوزه های علميه آرزوی موفقيت داريم و 
اميدواريم كه برای حوزه های علميه منشا 
بركت باشند. گفتنی است، شورای عالی 
از  شماری  از  متشكل  علميه  حوزه های 
مدرّسان و بزرگان است كه سياست گذاری 
و برنامه ريزی كلان در بخش های مختلف 

آموزشی، اخلاقی، تبليغی و اجتماعی حوزه 
علميه قم و ساير حوزه های وابسته به آن 
را بر عهده دارد. نامزدهای عضويت در اين 
رهبر  به  مدرسين  جامعه  سوی  از  شورا 
انقلاب و مراجع تقليد معرفی می شوند و 
پس از تأييد، به عضويت شورا در می آيند. بر 
اساس اساسنامه شورای عالی حوزه، اعضای 
اين شورا سياستگذاری و برنامه ريزی كلان 
در بخش های مختلف آموزشی، اخلاقی، 
و  پژوهشی  اجتماعی،  سياسی،  تبليغی، 
و  خواهران  علميه  های  حوزه  معيشتی 

برادران را برعهده دارند.

به زودی مدیر حوزه های علمیه انتخاب می شود

آیت الله استادی دبیر شورای عالی حوزه شد

اخبـــار
رئیس شوراي اسلامي شهر قم:

راه آهن به تعهدات خود در قبال 
پروژه روگذر میثم عمل نکرده است

رئيس شوراي اسلامي شهر قم گفت: يكي از مشكلات پروژه ميثم مسائل 
مالي بوده كه راه آهن در اين زمينه به تعهدات خود هنوز عمل نكرده است.

ولي الله بياتي با اشاره به وضعيت تكميل پروژه روگذر ميثم اظهار كرد: 
پروژه ميثم در اصل بايد با هزينه راه آهن اجرايي مي شد و تاكنون نيز هيچ 
هزينه اي از سوي راه آهن براي تكميل اين پروژه در اختيار شهرداري قرار 
نگرفته است. وي افزود: راه آهن 40 ميليارد ريال در قبال پروژه روگذر ميثم 
متعهد كرده كه پرداخت كند اما هنوز اقدامي در اين زمينه صورت نگرفته، اما 
با عزم مديريت شهري مشكلات پروژه رفع شده و روند تكميل آن به سرعت 
پيش مي رود. رئيس شوراي اسلامي شهر قم با اشاره به رفع مشكلات پيمانكار 
در مسير اجراي پروژه روگذر ميثم تصريح كرد: طبق برنامه ريزي صورت گرفته 

پل روگذر ميثم تا مردادماه در اختيار مردم قرار خواهد گرفت.
وي به وضعيت اجرايي پروژه تقاطع سه سطحه 15 خرداد و عمارياسر 
اشاره كرد و گفت: معارضات تاسيساتي مشكلات متعددي را در مسير تكميل 
پروژه تقاطع 15 خرداد ايجاد كرده بود كه با رفع آنها روند تكميل پروژه قوت 
گرفته است. بياتي مشكلات مالي پيمانكار پروژه تقاطع سه سطحه 15 خرداد 
و عمارياسر را مورد توجه قرار داد و افزود: با توجه به اينكه هزينه پيمانكار به 
صورت غيرنقدي پرداخت شده مشكلاتي براي پيمانكار در مسير تامين منابع 
مالي ايجاد شده اما با عزم شهرداري و تشكيل جلسات هفتگي در محل پروژه، 
روند تكميل وضعيت خوبي به خود گرفته و با سرعتي كه پيش مي رود 

اميدواريم تا آبان ماه پروژه در اختيار مردم قرار گيرد.

معاون شهرسازي و امور زیربنایي شهرداري قم عنوان کرد:

معارضات ملکي و تاسیساتي
 چالش اصلی پروژه های عمرانی قم

معاون شهرسازي و امور زيربنايي شهرداري قم گفت: تامين منابع مالي 
مهم ترين مشكل در مسير تكميل پروژه هاي عمراني شهري است.

دكتر عليرضا قاري قرآن با اشاره به برخي دلايل تاخير در تكميل پروژه هاي 
شهري اظهار كرد: يكي از عمده ترين مشكلات در مسير اجراي پروژه هاي 
عمراني در شهر منابع مالي پروژه ها و معارضات است. وي با بيان اينكه رفع 
معارضات ملكي انرژي و زمان زيادي از شهرداري مي گيرد، تصريح كرد: 
معارضات ملكي و تاسيساتي در بسياري از موارد پروژه هاي عمراني را دچار 
چالش مي كند. معاون شهرسازي و امور زيربنايي شهرداري قم ادامه داد: تقريبا 
تمام پروژه هاي شهري دچار اين مشكلات هستند اما عزم مديريت شهري 
بر تعامل با مردم و رفع اينگونه مسائل است. وي با اشاره به ركود اقتصادي 
در كشور، تامين منابع مالي را مهم ترين مشكل در مسير تكميل پروژه هاي 
عمراني شهري عنوان كرد و افزود: منابع شهرداري دولتي نيست و از محل 
عوارض شهري تامين مي شود و اميدواريم با تدبيري كه شده مشكلات مالي را 

برطرف كرده و روند مطلوبي در پروژه هاي عمراني شهر داشته باشيم.
قاري قرآن به روند تكميل پروژه هاي شاخص شهري از جمله روگذر ميثم، 
تقاطع سه سطحه 15 خرداد و عمارياسر، بلوار مرجعيت، تقاطع عمارياسر و 
امام علي و تقاطع سه سطحه شهيدان محمودنژاد-بلوار جمهوري اشاره كرد 
و افزود: براي تكميل اين پروژه ها و رفع معارضات آنها تا پايان سال بيش از 2 

هزار و 500 ميليارد ريال اعتبار نياز است.

قائم مقام شهردار قم در امور سرمایه گذاري خبرداد:

افتتاح پارك آبي غدیر
 همزمان با عید سعید فطر

قائم مقام شهردار قم در امور سرمايه گذاري و تأمين منابع مالي گفت: پارك 
آبي غدير در ماه مبارك رمضان به صورت آزمايشي بازگشايي شده و به صورت 

رسمي در عيد سعيد فطر افتتاح خواهد شد.
محمدرضا معرفت با اشاره به وضعيت پارك آبي غدير، اظهار كرد: براساس 
برنامه ريزي هاي صورت گرفته پارك آبي غدير همزمان با عيد سعيد فطر به 
صورت رسمي افتتاح خواهد شد. وي با بيان اينكه امور ساختماني، نصب 
تاسيسات و تجهيزات و وسايل پشتيباني انجام شده است، گفت: در بازديدي 
كه شهردار قم روزهاي اخير از اين پروژه داشتند برخي مسائل و مشكلاتي 
كه پيش روي اين پروژه بود مطرح شد و براساس تصميمات صورت گرفته 
مشكلات اين پروژه تا شروع ماه مبارك رمضان برطرف شده و به صورت 
آزمايشي مورد بهره برداري قرار خواهد گرفت. قائم مقام شهردار در امور 
سرمايه گذاري و تأمين منابع مالي،  بيان كرد: گاز و برق اين مجموعه تفريحي 
هنوز وصل نشده و براساس تعاملي كه از سوي استانداري صورت گرفته مقرر 
شده است برق و گاز اين پروژه تا 10 الي 15 روز ديگر وصل شود. وي 
بيان كرد: مجموعه پذيرايي جانبي اين پروژه تفريحي توريستي به مدت يك 
ماه است كه به بهره برداري رسيده و مردم از آن استفاده مي كنندمعرفت با 
تاكيد براينكه پروژه تفريحي توريستي پارك آبي غدير با سرمايه گذاري بخش 
خصوصي و مشاركت شهرداري قم انجام شده است، گفت: براي اين پروژه 
200 ميليارد ريال از سوي بخش خصوصي، سرمايه گذاري و هزينه شده 
است. معرفت با بيان اينكه پارك آبي غدير از بهترين فضاهاي تفريحي در قم 
به شمار مي رود، عنوان كرد: افتتاح اين پروژه نقطه عطفي براي ورود سرمايه 
گذاران به قم است و به همين دليل شوراي اسلامي شهر و مجموعه استانداري 
براي حمايت از اين سرمايه گذار نهايت همكاري را دارند. قائم مقام شهردار در 
امور سرمايه گذاري و تأمين منابع مالي خاطرنشان كرد: افتتاح اين مجموعه 
موجب اشتغالزايي نيز در شهر قم مي شود كه در اين راستا مي توان به اشتغال 

200 نفر به صورت مستقيم اشاره كرد.

شهردار منطقه یک قم خبر داد:

 ضرورت مشارکت شهروندان 
در رفع معارضات ملکی

 شهردار منطقه يک قم بر لزوم همكاری و مشاركت شهروندان برای رفع 
معارضات ملكی پروژه تقاطع سه سطحه عمارياسر و 15 خرداد تاكيد كرد.

مهدی اصفهانيان مقدم با اشاره به جزئيات پيشرفت پروژه تقاطع سه 
سطحه 15 خرداد و عمارياسر اظهار كرد: بخش تملكات پروژه تقاطع سه 
سطحه 15 خرداد و عمارياسر در اختيار شهرداری منطقه يک بوده كه در اين 
زمينه اقدامات قابل توجهی صورت گرفته است. وی وضعيت رفع معارضات 
پروژه تقاطع سه سطحه 15 خرداد و عمارياسر را يادآور شد و افزود: بسياری 
از پلاک هايی كه معارض پروژه بوده برطرف شده و با بقيه پلاک های معارض 
در حال مذاكره هستيم. شهردار منطقه يک قم با بيان اينكه 21 پلاک ملكی 
معارض پروژه تقاطع سه سطحه عمارياسر و 15 خرداد بوده است، گفت: در 
حال حاضر 13 پلاک توافق و تملک شده و تنها هشت پلاک ديگر برای 
تملک باقی مانده است. وی با تاكيد بر اينكه تمام تلاش شهرداری در روند 
رفع معارضات ملكی پروژه تامين نظر و مطالبات مردم است، خاطرنشان كرد: 
اميدواريم با رضايت مردم و همراهی آنها معارضات ملكی باقيمانده پروژه سه 
سطحه 15 خرداد برطرف شود. اصفهانيان مقدم لزوم همكاری و مشاركت 
مردم برای پيشبرد برنامه های پروژه سه سطحه 15 خرداد و رفع معارضات 
ملكی را مورد توجه قرار داد و افزود: شهرداری آماده تامين نظر مردم در 

خصوص توافق تملک املاک معارض به صورت نقدی و غير نقدی است.

 خاکی خبرداد:

تهیه 9 طرح مطالعاتي 
براي اصلاح بافت فرسوده شهر قم

اطراف حرم مطهر  نوسازي  و  بهسازي  زيباسازي،  مديرعامل سازمان 
حضرت معصومه )س( از تهيه 9 پروژه مطالعاتي در حوزه اصلاح بافت فرسوده 

توسط معاونت شهرسازي شهرداري قم و با مشاركت اين سازمان خبر داد.
عليرضا خاكي، با بيان اينكه پايدار كردن رديف بودجه اصلاح بافت فرسوده 
در نهادهاي مختلف استان قم دنبال مي شود، اظهار كرد: اميدواريم بعد از پايان 
مطالعات جامع بافت فرسوده شهري قم بتوانيم از اعتبارات سازمان هاي مختلف 
استاني در اين راستا استفاده كنيم. وي اضافه كرد: مطالعه توانمندسازي پايدار 
شهري توسط كارگروهي با محوريت بنياد مسكن و اداره كل راه و شهرسازي 
استان قم آغاز شده كه شهرداري قم يكي از اعضاي اين كارگروه است و در اين 
مطالعات به طرح بازآفريني شهري قم نگاه ويژه مي شود. وی با تاكيد بر اينكه 
9 پروژه مطالعاتي در حوزه اصلاح بافت فرسوده توسط معاونت شهرسازي 
شهرداري قم و با مشاركت اين سازمان در حال انجام است،  مطرح كرد: 
محدوده بافت تاريخي استان قم تصويب شده و اميدواريم در شوراي بافت 

فرسوده بتوانيم بخشي از مشكلات اين محدوده را رفع كنيم.

از استادان  الله سيد محمد علی علوی گرگانی  آيت 
بايد  اسلامی  نظام  در  گفت:  قم  علميه  حوزه  برجسته 

مسئولان پاسخگوی عملكرد خود باشند.
وی روز دوشنبه در ديدار فرماندهان عقيدتی و نظارت 
بسيج وزارتخانه ها و ادارات سراسر كشور افزود: پذيرش 
مسئوليت و انجام كارها در نظام جمهوری اسلامی برای افراد 

تعهد آور است و تنها به ساعت اداری محدود نمی شود. 
وی ادامه داد: فرصت خدمتگزاری به مردم يک نعمت 
الهی است كه مسئولان بايد با عمل كردن به وظيفه های 
خود شكر اين نعمت را به جای آورند. آيت الله علوی گرگانی 
درادامه با بيان اينكه انفاق در اسلام تنها به مسائل مالی 
محدود نمی شود گفت: مسئولان می توانند با رعايت تقوای 
الهی و به ياد داشتن معاد در مسير رشد و توسعه كشور گام 
بردارند و به مسئوليت های سنگين خود عمل كنند. وی 
با اشاره به اينكه قرآن كريم و سيره اهل بيت )ع( بهترين 

راهنمای مسئولان در انجام كارها هستند بيان كرد: پذيرش 
مسئوليت در حوزه های مختلف و به ويژه نهاد تاثير گذار 
بسيج، برای متوليان سنگين است اما آن ها می توانند با 
عمل به توصيه های قرآن و احكام اسلام از عهده اين وظيفه 
های دشوار و حساس برآيند. وی افزود: مسئولان رده های 
مختلف بسيج بايد همواره به وظيفه نظارتی خود عمل كنند 
و در همه زمان ها مراقب باشند تا عملكرد مجموعه زير نظر 
آن ها مطابق هدف های نظام جمهوری اسلامی باشد و به 
آن آسيبی وارد نسازد. به گزارش ايرنا، آيت الله علوی گرگانی 
با اشاره به اينكه ارزشيابی از عملكرد افراد در جامعه اقدام 
خوبی است كه ريشه در مكتب اسلام دارد، ادامه داد: مناسب 
است در تمام بخش های جامعه از جمله نظام اداری كشور، 
بر اساس معيارهای مشخص از عملكرد مسئولان به صورت 
مستمر ارزشيابی به عمل آيد تا افرادی كه در مسير ارزش 
ها و هدف ها حركت كرده اند تشويق شوند و به كسانی كه 

كوتاهی كردند برای جبران اشتباه ها هشدارهای لازم داده 
شود. استاد برجسته حوزه علميه قم گفت: پذيرش مسئوليت 
به اندازه ای سنگين است كه وجود مبارک پيامبر اسلام 
)ص( كه تمام اقداماتشان بر اساس دستورات خداوند بود نيز 
از برعهده گرفتن آن نگران بودند و ايشان در جايگاه رسالت 

تمام تلاش خود را برای هدايت مردم به كار گرفتند. 
وی با بيان خاطره ای از سيره اهل بيت )ع( بيان كرد: 
پيامبر اكرم )ص( گاهی ياران خويش را مورد امتحان قرار 
می دادند تا آن ها را متوجه معاد و زمان پاسخ گويی اعمال 
كنند؛ بنابراين لازم است مسئولان ما در انجام كارهای خود 
مراقبت داشته باشند و در عمل به وظايف خود كوتاهی 
نكنند. وی ادامه داد: نظام جمهوری اسلامی با وجود مشكل 
های موجود، امروز مهمترين و بهترين نظام در سطح بين 
الملل است كه در مسير اجرای احكام دين و آيين اسلام 
تلاش می كند و اين مطلب نشان دهنده حساسيت عملكرد 
مسئولان كشور در حوزه های مختلف است. نماينده ولی 
فقيه در سازمان بسيج كارمندان، وزارتخانه ها و ادارات كشور 
نيز پيش از سخنان آيت الله علوی گرگانی گفت: نهاد بسيج 
در دستگاه ها و سازمان های مختلف حضور دارد و اعضای آن 
تلاش می كنند فرهنگ دينی، ارزش های انقلاب اسلامی و 
انديشه های امام راحل همچون ولايت فقيه در سطح ادارات 

بيش از گذشته ترويج شود. 
حجت الاسلام امير حسين شاهانی بيان كرد: بسيجيان 
در مسير گسترش فرهنگ اسلامی و سيره اهل بيت )ع( 
همواره با عالمان دين در ارتباط بودند تا از راهنمايی های 
آن ها استفاده كنند و از انحراف ها به دور باشند. وی افزود: 
شهر مقدس قم كه با وجود بارگاه معنوی حضرت معصومه 
)س( و حوزه های علميه به محل حضور مراجع تقليد و 
عالمان برجسته تبديل شده بهترين مكانی است كه در آن 
می توان از توصيه های بزرگان دين بهره مند شد و به همين 
خاطر امروز بسيجيان از سراسر كشور در بيت مرجعيت 

حضور يافته اند.

نامحــرمانه

خبــر

بازگشت »ربنای« استاد شجریان به تلویزیون 
گفته می شود: مدير شبكه يک سيما گفت: با توجه به صحبت های انجام گرفته، ماه رمضان امسال 
صدای ربنای استاد شجريان هنگام افطار از تلويزيون پخش می شود. سيدفضل الله شريعت پناهی با اشاره 
به پخش صدای استاد »محمدرضا شجريان« از تلويزيون در ماه رمضان گفت: هفته گذشته، در جلسه 
مديران سيما با رياست آقای علی اصغر پورمحمدی صحبت هايی انجام گرفت مبنی بر اينكه كه ماه رمضان 
امسال ربنای استاد شجريان از تلويزيون پخش شود. شريعت پناهی ادامه داد: در آن جلسه؛ تصميمی مبنی 
بر اينكه همه شبكه ها ربنا را پخش كنند يا يک يا چند شبكه خاص، گرفته نشده بود. وی كه با ايلنا گفتگو 
می كرد، با اشاره به تغيير معاون سيما و جايگزينی مرتضی ميرباقری به جای علی اصغر پورمحمدی، گفت: 
بايد منتظر ماند و ديد كه نظر معاون جديد سيما چيست؛ اما باتوجه به رابطه نزديک آقای پورمحمدی 

و ميرباقری؛ به نظر می رسد تصميم آقای ميرباقری نيز بر پخش ربنای استاد شجريان از تلويزيون باشد. 

زندان اوین، پارک عمومی می شود
گفته می شود:  شهردار تهران گفت: رييس قوه قضاييه موافقت خود را با تبديل زندان اوين به پارک 
عمومی اعلام كرده و مقدمات تبديل اين زندان انجام می شود. محمد باقر قاليباف در جلسه مشترک 
مديران قضايی و اداری استان تهران در اولين روز از سفر آيت الله صادق آملی لاريجانی رييس قوه قضاييه 
به اين استان با اشاره به آخرين وضعيت تبديل زندان اوين به پارک عمومی گفت: در اين رابطه با علی اصغر 
جهانگير رييس سازمان زندان ها صحبت هايی داشتيم و قرار شد جلسه اجرايی اين كار هم برگزار شود. 
شهردار تهران تبديل زندان اوين به پارک را جزو تصميماتی خواند كه خير و بركاتی برای مردم، شهرداری 
و دستگاه قضا دارد. وی ادامه داد: موافقت رييس قوه قضاييه را گرفته ايم و اميدواريم در اين نظارت ستادی 

كه امروز در استان تهران برگزار می شود بحث مكتوب شدن و ابلاغ آن هر چه زودتر انجام شود.

ما هر چقدر مصیبت می خوانیم دولت گریه نمی کند
گفته می شود:  رييس دستگاه قضايی گفت: اينكه گاهی اوقات از دولت گلايه می كنيم از باب تعمد 
نيست، بلكه بحث اين است كه بعضاً كمبودها را نمی بينند. امروز بعد از اضافه شدن چهار هزار قاضی 
هنوز شعباتی را داريم كه بايد 250 پرونده را در ماه رسيدگی كنند. آيت الله آملی لاريجانی با حضور در 
جلسه مديران قضايی و اداری استان تهران در نخستين روز از سفر استانی خود به استان تهران تصريح 
كرد: هرچند ما هر چقدر مصيبت می خوانيم دولت گريه نمی كند اما بنا شده هزار ميليارد تومان به منظور 
تكميل نيروی انسانی و بهبود فضای كار از محل اعتبارات دولتی و بعضاً از محل بودجه خاصی كه لطف و 
مرحمت مقام معظم رهبری است تامين كنيم. امروز 1۶ مجتمع قضايی جديد در سطح استان تهران در 

دست احداث قرار دارد كه اميدواريم تا دو سال آينده به بهره برداری برسد.

هفته نامه  »٩ دی« توقیف شد 
گفته می شود:  دبيرخانه هيات نظارت بر مطبوعات، در جلسه 10 خرداد روند محتوايی هفته نامه 
9دی، بررسی و به دليل انتشار مطالب مغاير با بند 8 و 11 ماده ۶ قانون مطبوعات و بی توجهی به مصوبات 
شورای عالی امنيت ملی، نشريه مذكور توقيف و پرونده آن به دادگاه ارجاع شد. هيات نظارت همچنين به 
دليل انتشار مطلب »عاشورا، استبداد و فضيلت« در نشريه چشم انداز ايران، مستند به بند 7 ماده ۶ قانون 
مطبوعات، به مديرمسئول اين نشريه تذكر كتبی داد. همچنين هفته نامه پايتخت كهن، به علت انتشار 
مطلب »اگر فقيه عاليقدر ...«، مستند به بند 7 ماده ۶ قانون مطبوعات، مشمول دريافت تذكر كتبی و ارجاع 
پرونده به دادگاه شد. بنا به گزارش دبيرخانه هيات نظارت بر مطبوعات، در جلسه اخير اين هيات همچنين 
نشريه رمز عبور به دليل درج مطلبی تحت عنوان »بتن ريزی در قلب دانشگاه«، به استناد بند 11 ماده ۶ 

قانون مطبوعات، مشمول دريافت تذكر كتبی قرار گرفت.

تاج زاده 15 خرداد آزاد می شود
گفته می شود:  وكيل مدافع مصطفی تاج زاده گفت: با سپری كردن دوران محكوميت، موكلم احتمالا 
15 خردادماه آزاد می شود. هوشنگ پوربابايی در گفت و گو با ايسنا گفت: در پرونده موكلم مجازات های 
يک سال و شش سال حبس وجود داشت، البته مجازات شش سال خود شامل يک سال و 5 سال حبس 
بود كه در اين پرونده 5 سال حبس برای وی در نظر گرفته شد. پرونده جديد موكلم نيز شامل يک سال 
حبس بود كه اين مجازات را هم تحمل كرده است. وی افزود: پس از اتمام محكوميت 7 ساله موكلم، 
پرونده جديدی در رابطه با غيبت از مرخصی بر ای وی تشكيل شد كه در اين پرونده وی به تحمل 4 ماه 
حبس محكوم شد. پس از تجديدنظر خواهی در شعبه 48 دادگاه تجديدنظر، وی به پرداخت جزای نقدی 
200 هزار تومان محكوم و حكمش قطعی شد. پوربابايی در پايان گفت: با احتساب اين موضوع، احتمالا 

موكلم 15 خرداد ماه آزاد می شود.

واکنش خانم نماینده به خنده لاریجانی
گفته می شود:  منتخب مردم »دير، كنگان، جم و عسلويه« در واكنش به حواشی شعرش در جلسه 
مجلس گفت: شعری كه ديروز خواندم مانند تمام شعرهايی بود كه به نام خدا آغاز می شود و علت واكنش 
آفای لاريجانی و ديگران نسبت به اين موضوع را نمی دانم. سكينه الماسی  با اشاره به حواشی روز يكشنبه 
مجلس پيرامون شعر خوانی اش گفت: شعری كه ديروز خواندم مانند همه شعرهايی بود كه به نام خدا آغاز می 
شود، آن شعر چيز خاصی نبود. وی درباره عكس های منتشر شده در فضای مجازی درباره لبخند لاريجانی 
و ديگران نسبت به شعر او اظهار داشت: معلوم نيست كه واكنش ايشان و ديگران به چه چيزی بوده است. 
منتخب مردم »دير، كنگان، جم و عسلويه« در مجلس دهم در ادامه ضمن تشكر از رسانه ها گفت: رسالت 
آنها اطلاع رسانی است و در مورد ماجرای يكشنبه هم كوتاهی نكردند؛ تا زمانی كه نقد و انتقاد نباشد جای 
پيشرفتی برای ما نخواهد بود. روز يكشنبه زمانی كه سكينه الماسی »منتخب دير و كنگان« سخنانش را با 

جمله به نام خداوند رنگين كمان آغاز كرد كه موجب واكنش هايی در فضای مجازی شد.

واکنش محسن رضایی به اظهارات الجبیر
گفته می شود:  دبير مجمع تشخيص مصلحت نظام نسبت به سخنان ضد ايرانی عادل الجبير وزير 
خارجه عربستان سعودی واكنش نشان داد. متن اين يادداشت كه در صفحه شخصی وی در اينستاگرام 
منتشر شده به شرح زير است. آقای جبير وزير تازه وارد عربستان می گويد دولت عراق حق ندارد برای دفاع 
از كشورش از ايران كمک بگيرد و از طرف ديگر اشغال يمن را حق قانونی خود می داند و يا با تانک وارد 
بحرين شده اند و از طرفی حتی حاضر نيستند حفاظت از اتباع كشورهای ديگر را در مراسم حج بپذيرند و 
در دادن ويزا كارشكنی می كنند. رفتار ايشان مشابه همان افراد بدوی و صحرانشينی است كه تازه به شهر 
آمده اند و شتر خود را در وسط ميدان رياض خوابانده اند. آقای جبير چند هفته ای ايران بياييد تا به شما 

آموزش سياسی و ديپلماسی بدهيم!

ترانه علیدوستی عذرخواهی کرد  
گفته می شود:  ترانه عليدوستی از گفتن »زهرمار« به عكاس جشنواره كن عذرخواهی كرد. ترانه 
عليدوستی در مراسم فتوكال جشنواره كن هنگامی كه يكی از عكاسان او را برای گرفتن عكس صدا كرد 
زير لب جواب او را با گفتن »زهرمار« داد كه اين موضوع بعضی انتقادات را نسبت به اين بازيگر خوش 
اخلاق كشورمان برانگيخت. او در آخرين توييت خود در توييتر نوشت: زيرلبی و بی غرض شوخی می 
كرديم می خنديديم. همه صدا می زدن ولی اين يكی خيلی گوشخراش بود، زهزمار رو گفتم اما نمی 

دونستم صدا ضبط می شه شرمنده شدم.

پورحیدری قرارداد دو استقلالی را پاره کرد! 
گفته می شود:  در حالی كه پيش از پايان اين فصل برای استقلالی ها، مسئولان اين باشگاه با وريا 
غفوری و محمدرضا خلعتبری قرارداد داخلی امضا كردند اما گويا ماجرای اين دو بازيكن وارد فاز جديدی 
شده است كاپ با اين مقدمه ادامه داد: منصور پورحيدری كه از اين اتفاقات باخبر نبود، هنگامی كه در سفر 
به خرمشهر با استقلالی ها همراه بود و از اين اخبار و جابه جايی ها مطلع شد، به شدت از كوره در رفت و 
عصبانی شد و قرارداد اين دو بازيكن را پاره كرد. مشخص نيست دليل اصلی اين حركت سرپرست استقلال 

چه بوده اما هر چه هست گويا او مخالف جدی بستن قرارداد با غفوری و خلعتبری است.

مطهری: کاندیدا هیات رئیسه دائم می شوم
گفته می شود:  منتخب مردم تهران در مجلس دهم گفت كه در انتخابات هيات رئيسه دائم و برای 
نامزدی در پست نايب رئيسی حاضر خواهد شد. علی مطهری اظهار كرد: در انتخابات هيات رئيسه موقت 
كه روز يكشنبه برگزار شد بدون تلاش موثر برای جمع آوری رای و بدون تبليغات شركت كردم و نتيجه 
آرا 132 رای بود كه تنها چهار رای با آقای دهقانی نايب رئيس دوم فاصله داشت. وی افزود: من مصمم 
هستم كه در انتخابات هيات رئيسه دائم شركت كنم و ان شاءالله تلاش لازم را در اين باره خواهم داشت.

با حضور فرمانده ناحیه مقاومت بسیج امام حسین )ع( سپاه امام علی بن ابیطالب )ع(:

برگزاری یادواره شهدای شعبه خیام بانک مهر اقتصاد قم
يادواره شهدای شعبه خيام بانک مهر اقتصاد با حضور فرمانده ناحيه مقاومت بسيج امام حسين )ع( 
سپاه امام علی بن ابيطالب )ع(، رئيس اداره امور شعب، روسای دواير، روسای شعب و كاركنان ستاد در 

ساختمان اداره امور شعب استان قم برگزار شد.

به گزارش روابط عمومی بانک مهر اقتصاد استان قم، بهروز درخشان –رئيس اداره امور شعب- در 
اين مراسم ضمن گراميداشت ياد و خاطره شهدای شعبه خيام زاهدان و با اشاره به حادثه دهم خرداد 
سال 1388 و شهادت ۶ نفر از كاركنان شعبه خيام، گفت: روز دهم خرداد 1388 يک روز تاريخی و 
به يادماندنی در پرونده اجتماعی شهر زاهدان خواهد ماند، زيرا كاركنان شعبه خيام جهت خدمتگزاری 
به جامعه اسلامی ساعات زيادی را در شعبه تلاش می نمودند و بيشترين هدف ايشان ارائه خدمات به 
همشهريان در پوشش اخلاق اسلامی و رعايت موازين معاملات شرعی و اعتلای نام بانک مهر اقتصاد بود. 
در ادامه اين مراسم حجت الاسلام و المسلمين فاطمی منش ضمن بيان مطالبی در خصوص سيره شهدا 
و معرفی زندگی چند تن از شهدای شاخص، اظهار داشت: پيروی از سيره شهدا در زندگی سبب ترويج 
فرهنگ شهادت درجامعه می گردد و باعث عقب نشينی دشمنان خواهد شد و هر چه به اهداف شهدا 

نزديكتر شويم در تقرب به خداوند منان موفق تر خواهيم بود.
در ادامه مراسم سرهنگ مختاران- فرمانده ناحيه مقاومت بسيج امام حسين )ع( سپاه امام علی بن 
ابيطالب )ع(- با اشاره به راه و اهداف شهيدان، اذعان داشت: شهيدان مسير حق را تشخيص دادند و آن را 
طی نمودند و ما نياز داريم كه راه و اهداف شهيدان را بشناسيم و مسيرايشان را ادامه دهيم و در راستای 

ترويج فرهنگ شهادت در جامعه تلاش نمائيم.
 گفتنی است شهيدان عليرضا بولاغ، حسينعلی ملاشاهی، مسعود لشكری، مصطفی سرگزی، عادل 
شاقوزايی و شهيده فاطمه تركان ۶ نفر از كاركنان شعبه خيام زاهدان بودند كه در سال 1388 و در پی 
حادثه ای تروريستی درآتش نفاق دشمنان اين مرز و بوم سوختند و با لبيک به دعوت حق به درجه رفيع 

شهادت نائل شدند.

آیت الله علوی گرگانی:

مسئولان باید پاسخگوی عملکرد خود باشند


